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kongres slovenskih sindikatov

REZULTATI NAŠEGA DELA SO GIBALO RAZVOJA
Lahko bi rekli, da se je prav ta misel, ugotovitev in neizpodbitno 

dejstvo, kot rdeča nit pojavljalo v domala vseh razpravah delegatov 9. 
kongresa slovenskih sindikatov. Družbenopolitična opredelitev vloge 
sindikata, kot je zapisano v kongresnih dokumentih, mora v sleherni 
^ovni organizaciji, šoli, obratu in ustanovi zaživeti in utripati kot 
podhoda k vsem aktivnostim in akcijam. Mnoge od slednjih še 

vedno ostajajo nedodelane in neizrečene. Prav tem pa moramo tudi v 
organizacijah tako občinskih kot mestnih sindikatov namenjati pred

nostni pomen. Iz uvodnih besed Jožeta Marolta — predsednika mest
nega sindikalnega sveta Ljubljana, ki jih je podal na skupščini te orga
nizacije neposredno med samim kongresom, smo skušali izdvojiti naj
pomembnejše ugotovitve in usmeritve delovanja sindikata v Ljublja
ni, ki se nanašajo na dosledno uresničevanje zakona o združenem delu 
v smislu prizadevanj za večjo storilnost dela. V tem sestavku jih tudi 
povzemamo.

redsednik Centralnega komiteja Zveze komunistov Slovenije France 
r°Pit je v prvih oktobrskih dneh obiskal eno največjih srednjih šol v našem 
y,®®n — Srednje tehnično šolo. S predstavniki šole in občine Ljubljana 

C-Rudnik se je pogovarjal o možnostih hitrejšega razvoja procesa usmer- 
lenega izobraževanja.

V naši občini pa je pred kratkim potekala tudi seja izvršnega od
bora skupnosti slovenskih občin. V ospredju dnevnega reda zase
danja je bil program nadaljnjega dela in tekočih nalog. Člani so 
nato obiskali še inštitut Jožef Stefan.

PRIPRAVE NA VOLITVE V KONFERENCE SZDL

NA NOVEMBRSKEM ZASEDANJU 
OBČINSKE SKUPŠČINE

V OSPREDJU PROGRAM 
ZA LETO 1979 
IN ZAZIDALNI 

NAČRT 
ZA RUDNIK

0] ||;*zPr>ivii O oceni izvajanja plana razvoja občine v letošnjem letu še 
»Ua dobro zaključena, ko je izvršni svet naše občinske skupščine že 

stivn?-1^} P,■n,, ** l«<0 1979. Čeprav šele osnutek, je plan dobro za- 
us. I Čeprav bo treba še pred dokončnim oblikovanjem besedila 

nekatere načrte l možnostmi in se ozirati na dejansko stanje na 
•jat' P<K,ro‘iih- To P* Mio, da kasneje ne bi bilo treba ugotav-
sLLnePr,,vilnos*i 'n neizpolnjevanje plana ter se opravičevati zaradi 

^ Pripravljenih smernic.

na!*Vr^n' Sve* s*t'en'*> da se je treba dpmeniti in določiti prioritetne 
tis,j.8ev prihodnjem letu — na vseh področjih razvoja, predvsem pa na 
viti ’ se P0'cazal°' da smo letos zaostajali. Povsem velja popra- 
bo "ePravilnosti, ki so se do sedaj pokazale in jih v prihodnjem letu ne 

m°goče, lahko pa bi zato vsaj precej omilili odstopanja.
Ietuna “d pomembnih tem razprave o smernicah razvoja v prihodnjem 
nc ”‘*a ugotovitev, da inštituti, ki jih v naši občini ni malo, praktično
*i|<) C'U^ei° s svoi'm‘ programi pri načrtovanju razvoja občine. »Dr- 
Piti * SC s,rani, zato bodo občinski skupščini skušali z njimi sto-
g0,vstik in se poglobiti v njihovo delo ter najti z njimi skupni jezik. Prav 
ltstev° je tudi na tem področju združenega dela marsikatera težava, za 
Ha J," Pr' občinski skupščini niti ne vedo, zato tudi ne morejo priskočiti 
vesti 'T'0^' ^'a*t0 nai. k' v bodoče svoj program razvoja na področju in- 
PosrC7’ ^Poslovanja, gospodarske rasti, osebnih dohodkov in drugod 

Uvri°- ',u^' v naS' občini.
za 0k n' ?veI le na svoji zadnji seji razpravljal tudi o zazidalnem načrtu 
tegnj|lno^jc RS-1-1 in 2 ter RS-2-1 in 2 Javna razgrnitev načrta je pri- 
POI^I*0 krajenov, ki so ga s svojimi pripombami pomagali izpo- 
Haje j'?.s lem so rešili tudi nekatere svoje težave. Tako bo to področje 
Usn, oh^'ne kmalu lahko sprejelo prve kandidate, ki bi se radi priključili 
°Po r^en' s,anovanjski gradnji. Z nekaterimi pripombami in predlogi 
tudj ^'slavitvi pridobivanja lokacijske dokumentacije, ki jih je sprejel 

lnt'T'CS,n' ^vtšni svet, bo gradnja precej hitrejša in lažja, 
ni bi|Qrmac'ia 0 štipendiranju v naši občini je bila popolna in skorajda 
je. Pfipomb. Temeljna oblika štipendiranja so kadrovske štipendi
ji zdr * mo^iu nai*e °^'ne se je v skupni razpis vključilo 48 organiza- 
to, ,ja 'lenega dela, ki so razpisale 78 kadrovskih štipendij. Razlog za 
nirnjj^Pis ni bil uspešnejši, je po trditvah OZD predvsem to, da le-te 
ske VnaPrej načrtovanih kadrovskih potreb in pa, da so bile kadrov- 
TitovJ^dije razpisane prvič. Nekaj več je bilo razprave o kriterijih za 
h»Ora r> tlPendijo, za katero predlaga kandidata ZSMS, izpolnjevati pa 
občjnj cei P08°jev, ki niso vedno povsem objektivni. Tako je v naši 
Polt^.tt^dinska organizacija že dvakrat predlagala mladinko, ki iz- 

q ,e vse pogoje razen tistega, da mora biti otrok delavskih staršev. 
občif,*?1; b° predniet razprav na novemberski seji vseh treh zborov 
Ptedvs 6 s^uPŠčine, je razpravljalo tudi njeno predsedstvo. Člani so 
ki . 111 kritično obravnavali uresničevanje samega programa dela, 
°bdob^ j^'nska skupščina na septembrskem zasedanju sprejela za 
Precej1' ^<> konca tega leta. Na dnevnih redih sej se namreč pojavlja 
sti v (j. ',nj°bravnav tistih vsebinskih vprašanj, ki zaradi svoje tehtno- 
^Ptcmi,""--"1 ^asu to tudi zahtevajo. Res je, da samo pripravo gradiv 
I« biia “hjektivni zadržki, vendar se le ti ne pojavljajo vedno. Zato
h ju pr„„ eva predsedstva po odgovornejšem pristopu pri uresničeva- 

Srama dela toliko bolj umestna in odločna.

Od poznih jesenskih dni tega leta pa vse do naslednje jeseni bo dobršen del 
aktivnosti Socialistične zveze delovnega ljudstva namenjen pripravam in 
izvedbam volitev delegatov v konfrence krajevnih, občinskih, mestne in repu
bliške organizacije.

Socialistična zveza kot enotna fronta vseh družbenopolitičnih sil v svoji 
funkciji pomeni tudi najširšo usklajeno in stalno družbeno akcijo med seboj 
povezanih organiziranih socialističnih sil. To pa pomeni, da volitve v nove kon
ference Socialistične zveze ne smejo in ne morejo biti le enkratno dejanje de
lovnih ljudi in občanov, ampak morajo biti široko izvedena aktivnost vseh de
lovnih ljudi in občanov, zlasti še vseh družbenopolitičnih organizacij z Zvezo 
komunistov na čelu.

Nemalo prizadevanj, naporov in truda bo potrebno vložiti tako v vsebinske 
kot tudi v kadrovske priprave. To pa ni in ne sme biti samo naloga Socialistične 
zveze kot take, polno soodgovorne v tej akciji so vse v Socialistični zvezi zdru
žene, organizirane socialistične sile. Temeljito bo potrebno, kot eno izmed 
osrednjih priprav, opraviti analizo in oceno dosedanjega delovanja te najrširše 
družbenopolitične organizacije predvsem v smislu ocen doseženih rezultatov 
in proučevanju objektivnih in subjektivnih vzrokov dosedanjih slabosti. Že ob 
ocenah samih bo potrebno sprejeti ukrepe za nadaljnje, še bolj demokratično 
in učinkovito delovanje organizacij in vodstev Socialistične zveze. To bo 
hkrati tudi osnova in usmeritev za izdelavo samih programov dela.

Precej razprav bo vsekakor namenjenih organizranim oblikam delovanja v 
okviru organizacije same, učvrstiti bo potrebno že sedaj vpeljane, razvijati pa 
tudi tiste, ki se kot neposredne in odprte oblike dogovarjanja delovnih ljudi in 
občanov za reševanje konkretnih vprašanj pojavljajo — npr. sekcije.

V samem procesu volitev in konstituiranja novih konferenc SZDL je po
trebno še nadalje ohranjevati in razvijati delegatski sistem znotraj Socialistične 
zveze kot enotne fronte, v vsakdanjem življenju pa dosegati neposredno po- 
veznost samoupravnega delegatskega in političnega delovanja.

Same volitve delegatov v konference SZDL predstavljajo hkrati tudi celovi
tost kadrovskih rešitev v posamezni temeljni samoupravni in družbenopolitični 
skupnosti. Ob upoštevanju splošnih družbenih izhodišč pa je potrebno vseka
kor upoštevati prisotnost posameznih interesov, skratka, da bo že sam način 
delovanja vodstev organov SZDL omogočal uspešnost družbenopolitičnih do
govorov ih uresničevanja sprejetih nalog.

Predvidoma v decembru bodo potekale volitve v krajevne konference 
SZDL. Prve priprave so že stekle. O tem in o predvidenem poteku volitev v 
konference SZDL, tako krajevne kot tudi občinsko, bomo več zapisali v na
slednji številki našega glasila!

OBVESTILO
Bralce opozarjamo, da je v delegatski prilogi glasila objavljen osnu

tek smernic dnižbenoekonomskega razvoja občine Ljubljana Vič- 
Kudnik za leto 1979!
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12/14 oktober 1978 Nova Gorica
UREDNIŠTVO »NAŠE KOMUNE«

Prejmite lep mladinski kongresni pozdrav od delegatov OK ZSMS 
L jubljana Vič-Rudnik!

Breda, Mira, Zdravko, Marko, Vlasta, Mojca, Dragica, Nataša, Miran, 
Lojze, Milka, Maja, Mitja

UVELJAVITI
PROGRAMIRANJE

IN
DOSLEDNO 

NAGRAJEVANJE 
PO DELU

Uveljavljanje ustave ter zakona o združenem delu so dali v prete
klem obdobju že povsem konkretne rezultate, ki kažejo na uresničeva
nje razvoja celovitega združenega dela, kljub temu pa lahko trdimo, da 
bi bili v Ljubljani lahko na posameznih področjih te pomembne druž
bene aktivnosti še uspešnejši. Tako smo na območju Ljubljane po spre
jetju ustave oblikovali 822 temeljnih organizacij združenega dela, ki se 
povezujejo v 103 delovne organizacije, zmanjšalo pa se je število eno
vitih organizacij združenega dela, in sicer na 395. Trenutno deluje v 
Ljubljani ali pa ima svoj sedež 21 sestavljenih organizacij združenega 
dela. Nova samoupravna organiziranost združenega dela je predpogoj 
za to, da bodo lahko delavci v temeljnih organizacijah združenega dela 
resnično odločali o pogojih in rezultatih svojega dela. Takšna družbena 
preobrazba združenega dela je zato dala že doslej povsem konkretne 
rezultate pri gospodarjenju. Tako se je v zadnjih treh letih v Ljubljani 
povečal celotni dohodek za 39 milijard 182 milijonov dinarjev ali za 
39 %, dohodek za 81 milijard 981 milijonov dinarjev ali za 63 %, no- 
minimalni osebni dohodki so poskočili od 3.668 dinarjev na zaposlene
ga na 5.351 dinarjev koncem leta 1977 ali za 74%, realni osebni dohod
ki za 9,4% ter število zaposlenih za 24.834 ali za 17%. Ti rezultati prav 
gotovo niso majhni, vendar kljub temu ne moremo biti z njimi v celoti 
zadovoljni. V Ljubljani imamo celo vrsto odprtih vprašanj ter težkih 
problemov na vseh področjih družbenega dela, ki jih bomo uspešno re
ševali le z doseganjem večjega dohodka, temelječega na delu, s spora
zumnim združevanjem sredstev in seveda z gospodarnim obnašanjem 
na vsakem koraku, racionalnimi naložbami in pametnim trošenjem. 
Ena izmed najbolj pomembnih nalog, ki jo moramo uresničiti, da 
bomo kos vsem odprtim problemom v mestu, je prav gotovo dosledno 
uveljavljanje samoupravnega srečujočega se planiranja.

Glede takšnega planiranja, kjer se bomo v mestu dopolnjevali, pa je 
nujno potrebno, da vsi plani izhajajo iz hitrejših medsebojnih povezav, 
v katerih se mora zrcaliti predvsem več poguma za ambicioznejše načr
tovanje, ne pa samozadovoljstvo ob doseženem ter nujnost združeva
nja sredstev na temelj u jasnih razvojnih programov. Še vedno pa smo v 
praksi majhni po miselnosti in poslovnih potezah. Obnašamo se vse 
preveč le kot dobri »vrtičkarji«, to pa hromi in celo zavira hitrejši ra
zvoj Ljubljane. Za doseganje večjih delovnih rezultatov pa je potrebna 
ustvarjalnost vsakega posameznika in vseh skupaj. Ustvarjalen pa je 
lahko le človek, ki je svoboden, ki živi polno samoupravno življenje, ki 
sam skupaj z drugimi delavci organizirano odloča o pogojih in rezulta

tih svojega dela in ki je ustrezno materialno in moralno stimuliran za 
rezultate svojega in združenega dela.

Jasno moramo izhajati iz dejstva, da dosežen dohodek v temeljni or
ganizaciji združenega dela ni le rezultat dela delavcev v posamezni te
meljni organizaciji združenega dela, temveč je tudi rezultat dela vseh 
delavcev v združenem delu, kar pomeni, da je ustvarjen dohodek tako 
družben, kot tudi temeljne organizacije združenega dela, zato se mo
ramo pri gospodarjenju z njim tudi temu primemo obnašati.

Prizadevati pa si moramo tudi za takšen sistem delitve dohodka in 
osebnih dohodkov, ki bo bolj stimuliral slehernega delavca, za boljše 
delo ter vsako temeljno organizacijo združenega dela k ustvarjanju 
večjega dohodka. Ob tem pa bi morali upoštevati predvsem sledeče: 
odločno se velja zavzemati, da v sleherni temeljni organizaciji združe
nega dela izdelajo merila za vsa dela in naloge ter ob tem izkoreniniti 
subjektivno ocenjevanje. To velja predvsem za takšne sisteme, v kate
rih so delavci prepuščeni zgolj ocenjevanju na pamet, brez kataloga del 
in obveznosti, ki sodijo pod posamezna opravila. Praksa kaže, da vnaša 
ocenjevanje »na pamet« le spore med delavci, ustvarja slabe odnose, 
kar prispeva ne k boljšim, temveč slabšim rezultatom dela. Osebni do
hodek slehernega delavca mora biti posledica rezultatov tako njego
vega dela, kot tudi rezultat dohixlka, ustvarjenega v temeljni organiza
ciji združenega dela, končno pa tudi rezultatov, doseženih v okviru de
lovne organizacije. Na teh izhodiščih moramo v sindikatih razvijati ra
zredni odnos do dela, ki ga opredeljuje karakter družbene lastnine.
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ZAKAJ TAKO?

ONEMOGOČANJE 
INFORMIRANJA 

IN CENZURA!
V eni izmed delovnih orga

nizacij v občini Ljubljana 
Vič-Rudnik smo želeli dobiti 

podatke o poslovanju, ki ni 
ugodno in ob tem tudi 
ustrezno oceno. Za podatke in 
oceno smo se obrnili na odgo
vornega funkcionarja družbe
nopolitične organizacije. 
Le-ta je odklonil posredova
nje podatkov in oceno.

Potem ko si je vestno zabe
ležil podatke novinarja in nje
govega urednika, je bilo go
vora lese o tem, da je vsakršno 
pisanje neumestno v danem 
trenutku, ker iščejo novega di
rektorja, da so se oni v delovni 
organizaciji (kdo so ti oni, ni 
vedel točno definirati) dogo
vorili, da se pisati ne sme, da je 
iskanje podatkov v smislu jav
nosti poslovanja običajno 
»posiljevanje«, ker so novi
narji v primerih, ko pišejo o 
njihovi delovni organizaciji, ki 
ima že dalj časa izgubo, vedno 
neobjektivni in da jim tako pi
sanje samo škoduje, skratka 
podatkov ne bo!

Po predavanju o kodeksu 
novinarstva je povedal ome
njeni tovariš še to, da tudi z 
zbora delovnih ljudi ni dovo
ljeno pisati in da se s tem izk
ljučevanjem javnosti strinjajo 
tudi na občini (očitno je bilo to 
povedano z namenom vliti 
strah novinarju). Morda bi 
bilo pisanje čez tri tedne 
možno (kasneje smo izvedeli, 
da bo v tem času omenjeni to
variš zapustil delovno organi
zacijo in se mu po tem času ne 
bo potrebno več ukvarjati z' 
zadevo), v danem trenutku pa 
ni govora in oni vsakršno pi
sanje prepovedujejo!

Novinar se gre lahko prito
žit kamor hoče, saj bo on že 
uredil, da vse skupaj ne bo 
prišlo nikoli v časopise! Potem 
je omenjeni tovariš tudi telefo
niral enemu najodgovornejših 
funkcionarjev občine in od 
njega zahteval, da prepreči 
kakršnokoli objavljanje po
datkov o izgubi te delovne or
ganizacije.

Čeprav ob vsem tem komen
tar pravzaprav ni potreben, bi 
bilo dobro, da bi se omenjeni 
tovariš končno zavedel, da v 
naši samoupravni socialistični 
družbi ne poznamo cenzure. 
Takšen način delovanja je 
možen -v državah avtoritar
nega režima, pri nas pa ne!
Mi smo odprta družba in rešu
jemo naše težave javno in ne s 
skrivanjem!

Na etikete o splošni neob
jektivnosti novinarjev raje ne 
bi odgovarjal, ker bi bil lahko 
nevljuden. Zanima me pa, če 
kanijo v tej delovni organiza
ciji kandidatu za direktorja la
gati, da nimajo izgube, če po
datki o tem ne smejo v jav
nost? Izguba je končno tudi 
skrb nas vseh, saj jo pokro
voma v družbi kot celoti.

Omenjeni tovariš je očitno 
še pozabil na eno temeljnih 
pravic in dolžnosti: pravico 
biti obveščen in obveščati!

Skrivanje podatkov, ali le 
pisanje o najlepših stvareh, je 
laganje samemu sebi. Takšen 
odnos, kot smo ga doživeli v 
tej delovni organizaciji, je na 
vso srečo enkraten. V tej druž
benopolitični organizaciji, ka
tero predstavljam, pa bi mo
rali razmisliti, če lahko človek 
s takšnimi idejami in meto
dami zavzema odgovorno 
mesto, oziroma če je sploh 
lahko njen član!

MILOVAN DIMITRIČ

SKLENJENA JE RAZPRAVA
O URESNIČEVANJU SREDNJEROČNEGA PROGRAMA

SMELEJE REŠUJMO 
RAZVOJNE NALOGE!

Ocena o uresničevanju srednjeročnega programa razvoja občine 
Ljubljana Vič-Rudnik je bila predmet številnih obravnav v domala 
vseh sredinah našega družbenopolitičnega življenja. Prav je tako, saj 
je tudi omenjeni program sad naših realnih potreb in hotenj.

Predsedstvo občinske konfe
rence SZDL je tako ugotavljalo, 
da smo pri samem uresničevanju 
dosegli pomembne rezultate, če
prav so še vedno nekoliko pod 
načrtovanimi trendi razvoja, 
zato velja opozoriti na nekatere 
vsebinske nedograjenosti plana 
in v prizadevanja za realizacijo 
plana vnesti več akcijske opera
tivnosti. Ocena sama je sicer 
dobra in vsebinsko bogata, ven
dar po drugi strani preveč opisno 
podana, zaslediti pa ni v njej 
primerjave ekonomskih pokaza
teljev razvoja z ostalimi ljubljan
skimi občinami, pa tudi z resolu
cijo o srednjeročnem družbe
noekonomskem razvoju SR Slo
venije. Več pozornosti pa bi ka
zalo nameniti razvoju obrti in 
malega gospodarstva ter gostin
stva in turizma, saj te panoge 
predstavljajo v perspektivi po
membne nosilce razvoja. Pre
malo je v oceni prikazan in s 
kazalci podkrepljen razvoj 
družbenih dejavnosti, kar po 
drugi strani zavezuje tudi vse 
družbenopolitične dejavnike, da 
skladnejšemu razvoju družbenih 
dejavnosti in še aktivnejšemu ra
zvoju delegatskih odnosov v in
teresnih skupnostih posvetijo več 
skrbi.

Člani občinske konference 
Zveze komunistov so v razpra
vah podprli stališča občinskega 
komiteja, ki jih v kratkem tudi 
povzemamo. Do večjega odsto
panja pri izvajanju plana je 
prišlo predvsem na področju in
vesticijske dejavnosti, saj do
mala vse investicije kasni jo in bo 
to vplivalo tudi na izpolnjevanje 
plana. V analizi so sicer prikazani 
glavni vzroki za zaostajanje, ni
kakor pa vseh vzrokov ne mo
remo enačiti in jih razvrstiti med 
objektivne. Celo vrsto je na
mreč subjektivnih slabosti pa 
tudi odporov do hitrejšega na
predka. Dolgotrajni postopki za 
pridobivanje lokacijske in grad
bene dokumentacije niso samo 
posledica togih predpisov, 
ampak tudi v veliki meri posle
dica nesamoupravnega obnaša
nja odgovornih strokovnih služb. 
Posebno pozornost morajo ko

munisti v izvršnem svetu skupš
čine občine in strokovnih orga
nih nameniti uresničevanju pro
grama Samoprispevka II. v ob
čini ter realizaciji tistih investicij, 
ki smo jim s polaganjem temelj
nih kamnov dali tudi pomembno 
politično obeležje. Vsako na- 
daljne zaostajanje je nesprejem
ljivo in neopravičljivo. Občinski 
komite ZKS bo izvajanje teh 
programov tekoče preverjal.

Stanovanjska gradnja močno 
zaostaja za programom. To smo 
ugotavljali že večkrat, zavedamo 
se, da ne moremo nekaterih re
zultatov primerjati čez noč, ven
dar se nekatere stvari ne prema
knejo.

Delegati družbenopolitičnega 
zbora občinske skupščine so o
oceni razpravljali dan prej pred 
zasedanji ostalih dveh zborov. 
Po daljši razpravi so sprejeli niz 
stališč in predlogov.

Na vsebinsko nedograjenost 
plana, na kar opozarja že ocena 
izvršnega sveta, v veliki meri 
vplivajo ugotovitve, da nekatere 
organizacije združenega dela še 
vedno nimajo sprejetih srednje
ročnih programov razvoja, v ne
katerih pa smo priča slabo izvr
šeni samoupravni organizirano
sti. Ta skupščinski zbor je zavezal 
svoje delegate, da te probleme 
izpostavijo v družbenopolitičnih 
organizacijah in v organizacijah 
združenega dela, da na podlagi 
temeljitih analiz podvzamejo vse 
ukrepe za čimprejšnji sprejem 
planov. Sam program ukrepov 
izvršnega sveta je bil po oceni 
delegatov presplošen, saj mo
ramo vsi, ki smo dolžni sprem
ljati družbenoekonomski razvoj 
občine, ukrepati proti tistim, ki 
imajo neodgovoren odnos do za
konskih in resolucijskih določb, 
do sklepov in priporočil občin
skega izvršnega sveta ter stališč 
in predlogov družbenopolitičnih 
organizacij. Sicer pa se morajo v 
prizadevanja za uresničitev 
plana vključiti tudi interesne 
skupnosti s področja gospodar
stva, navsezadnje pa je tudi kra
jevnim skupnostim potrebno za
gotoviti realno in usklajeno pla
niranje.

Delegati zbora združenega 
dela in zbora krajevnih skupnosti 
so podana stališča in predloge 
(nanizali smo jih nekaj, ker se v 
veliki meri identificirajo s sta
lišči predsedstva OK SZDL in 
OK ZKS) sprejeli.

Sama razprava na ločenem za
sedanju zbora združenega dela je 
bila pravzaprav pičla. Nekaj 
obrobnih pripomb — predvsem 
o pomanjkljivostih ocene same 
— je bilo vse, kar so povedali de
legati. Nobenega mnenja zdru
ženega dela nismo slišali, ne o 
dobrih straneh izvajanja plana 
pa tudi ne o razvojnih težavah in 
kasnitvah. Pravzaprav je izzve
nelo tako, kakor da se delovnih 
organizacij in TOZD v naši ob
čini to sploh ne tiče. Pričakovali 
smo več, kajti morda bi izkušnje 
iz proizvodnih hal lahko naka
zale določene rešitve, morda bi 
lahko pohvalili tisto, kar je bilo 
pozitivnega...?

Ob programiranem razvoju se 
da marsikaj organizirano razre
ševati, so menili nekateri dele
gati zbora krajevnih skupnosti in 
pri tem opozorili na vidne rezul
tate v krajevnih skupnostih npr. 
Škofljica, Horjul. Vendar, če 
ocenjujemo z drugega zornega 
kota, se nekatere življenjsko 
pomembne zadeve za krajane 
same, čeprav so bile v programu 
vsestransko, tudi časovno ute
meljene za realizacijo samo, niso 
premaknile. Takšnega mnenja so 
bili povsem upravičeno delegati 
krajevne skupnosti Krim-Rud- 
nik, kjer še vedno ni bila zasa
jena lopata za izgradnjo prepo
trebne osnovne šole, še vedno pa 
ni znan investitor izgradnje tr
govskega centra. Delegati tega 
skupščinskega zbora so podprli 
njihov predlog, da v najkrajšem 
času občinski izvršni svet preuči 
možnost investitorjev za izgrad
njo trgovskega centra, na eni 
izmed prihodnjih sej zbora kra
jevnih skupnosti pa naj bo na 
dnevnem redu problematika iz
gradnje nove osnovne šole in 
vrtca v KS Krim-Rudnik.

Izrečenih je bilo torej vrsto 
kritičnih ugotovitev in stališč ter 
ukrepov ob uresničevanju sred
njeročnega programa razvoja, ki 
v prvi vrsti sicer zavezujejo nje
gove nosilce, so pa tudi dolžnost 
in sad prizadevanj nas vseh!

Predavanja o aktualnih vprašanjih naše družbenopolitične skupnosti so primerna oblika izobraže
vanja članov ZRVS

IZ DELA OBČINSKEGA ODBORA ZRVS
V mesecu oktobru so se člani občinske orga

nizacije v okviru mestne delegacije ZRVS ude
ležili tovariškega srečanja na Reki. Naj povemo, 
da je našo organizacijo zastopala tudi šestčlan
ska ekipa kegljačev in dva šahista.

28. in 29. oktobra je bilo IX. odprto strelsko 
tekmovanje, ki ga že po tradiciji vsako leto or
ganizira ljubljansko armadno območje. Tega 
tekmovanja so se udeležile vse krajevne organi
zacije ZRVS iz naše občine (ena šestčlanska 
ekipa), krajevni organizaciji iz Krim-Rudnika 
in Iga pa so na tekmovanju zastopale dve oziro

ma štiri ekipe. O rezultatih bomo poročali v na
slednji številki. Prav tako je bilo v zadnjih dneh 
oktobra v Beogradu srečanje članov ZRVS 
glavnih mest in republik in pokrajin. V ekipi na
šega mesta so bili tudi člani naše občinske orga
nizacije (ekipa šestih kegljačev in trije šahisti).

V okviru rednega izobraževalnega programa 
je bilo 23. oktobra predavanje namenjeno 
predsedstvom vseh krajevnih organizacij na 
temo »Družbenoekonomski položaj in nadalj
nji razvoj naše občine,« ki ga je podal predsed
nik skupščine občine Vili Belič.

STALIŠČA PREDSEDSTVA MK SZDL

0 URESNIČEVANJU 
ODNOSOV 

MED
SAMOUPRAVNO 

DRUŽBO 
IN VERSKIMI 

SKUPNOSTMI
Predsedstvo Mestne konference SZDL je septembra na 

predlog svojega koordinacijskega odbora za urejanje odnosov 
med samoupravno družbo in verskimi skupnostmi obravnavalo 
nekatera vprašanja uresničevanja pobtike Socialistične zveze v 
odnosu do verskih skupnosti v Ljubljani.

Predsedstvo ugotavlja, da odnosi med samoupravno družbo 
in verskimi skupnostmi v Ljubljani temeljijo na vzajemnem 
spoštovanju ustavnih določil, ki opredeljujejo med drugim 
svoboščine in pravice ljudi, kamor sodi tudi svobodno delova- 
nje verskih skupnosti v mejah verskih dejavnosti ter svoboda 
veroizpovedi.

Pri tem predsedstvo izhaja iz spoznanja, da religija sama po 
sebi ni nikakršna ovira za enakopravno vključevanje človeka v 
socialistično življenje družbe.

Mestna konferenca SZDL v Ljubljani je že nekajkrat raz
pravljala o nadaljnjih smereh razvoja političnega sistema so
cialističnega samoupravljanja v mestu, spodbujena z znano 
študijo Edvarda Kardelja ter se je odločno zavzela tudi za kar 
največjo aktivno udeležbo vseh delovnih ljudi Ljubljane za 
uresničevanje skupnih razvojnih načrtov ter dosledno poglab
ljanje demokratičnih, samoupravnih odnosov na vseh ravneh 
dogovarjanja, sporazumevanja in delegatskega odločanja. Pri 
tem ni nikoli prišlo do izraza ločevanje ljudi glede na njihovo 
svetovno-nazorsko prepričanje, nasprotno — vedno smo pou
darjali, enako kot v socialistični revoluciji in NOB, da je vse, j 
kar gradimo in na kar smo upravičeno ponosni tudi v mestu, de
janje vseh dobronamernih ljudi, ne oziraje se na njihovo sve
tovnonazorsko prepričanje.

Predsedstvo ugotavlja, da se tako opredeljena in princi- ' 
pialno vodena politika izraža tudi v odnosih do verskih skupno
sti v Ljubljani. To zahteva, da se vedno in odločno zopersta
vimo morebitnim namenom, da bi silili ljudi v opredeljevanje 
do samoupravnega socializma na podlagi svetovnonazorskega 
prepričanja. »Če je verski interes zadeva osebne svobode člo
veka, ne pa sredstvo politične diferenciacije v družbi, potem ne 
obstoji nikakršna potreba, da se ta interes politizira in da kot , 
takšen postane orožje v boju za politično oblast. Zato se mora 
naša družba še naprej vztrajno bojevati proti vsem poskusom 
vnašanja političnih spopadov in diferenciacij na podlagi vere, 
posebno še, kadar so takšni poskusi neposredno povezani s po
litično akcijo kontrarevolucionarnih sil ( citat E. Kardelj )•
Da bi se tudi v prihodnje izogibali morebitnim nesporazumom, 
se je potrebno dosledno držati ustave ter vseh programskih do
kumentov SZDL in seveda zakona o pravnem položaju verskih 
skupnosti.

Dejstvo je, da so občasne težave vezane predvsem na za
hteve glede gradenj in adaptacij kulturnih objektov. Predsed
stvo meni, da se je potrebno o tem samoupravno dogovoritis 
pomočjo vseh demokratičnih oblik dogovarjanja ter sporazu
mevanja v krajevni skupnosti ob priliki razgrnitve urbanistih' 
nega načrta. Enaki principi pridobitve ustrezne dokumentacij6 
veljajo za vse gradnje v Ljubljani kot republiki nasploh.

Predsedstvo meni, da gre v teh primerih za odstopanja, ki n6 
morejo ogroziti sicer solidnih odnosov med samoupravno 
družbo ter verskimi skupnostmi v Ljubljani, torej za nespora
zume, ki niso prisotni zgolj v razmerju do verskih skupnosti, 
pač pa v enaki meri motijo naš siceršnji družbenopolitični na
predek in jim kot takim velja vsa naša skrb.

V Ljubljani moramo pospešiti akcijo imenovanja koordina
cijskih odborov za urejanje odnosov med samoupravno družbo 
in verskimi skupnostmi pri tistih občinskih konferencah SZDL« 
kjer še ne delujejo. I ako dejavnost je treba v večji meri prene
sti tudi v krajevne skupnosti. Določene pozitivne izkušnje, M 
jih ima pri tem mestni koordinacijski odbor ter odbora v šišk1 
in Bežigrad, nas k temu le spodbujata. Njihova prisotnost tako 
pri razpravljanju, ko je šlo za gradnje novih kulturnih objektov 
oziroma adaptacije, sodelovanje pri pripravi predloga o p0' 
grebnih svečanostih, ki ga zahteva tudi nova ureditev Žal,z 
upepeljevalnico, pri razpravljanju o programski zasnovi revij6 
katoliških izobražencev 2000 ter uresničevanju zakona o prav
nem položaju verskih skupnosti v SR Sloveniji, s poudarkom 
na Ljubljani in podobno, so zadostna podlaga ter izkušnja 
delo podobnih odborov tam, kjer jih doslej še niso ustanovil’« 
navkljub še nekaj let starim dogovorom v SZDL in ZKS.

Tako kot predsedstvo po eni strani odločno zavrača takš”0 
morebitno delovanje verskih skupnosti, ki bi vodilo preko m6Je 
z ustavo in zakonom določenim delovanjem in ki lahko 
končni posledici vodi v klerikalizem, tako odločno zavrača tud! 
vse poskuse sektašenja, ki so v popolnem nasprotju z ustavni’’’1 
določili, vsemi dokumenti SZDL, programom ZK terzakonoi” 
o pravnem položaju verskih skupnosti v SR Sloveniji. ProstoJ 
za usklajevanje vseh morebitnih nesporazumov mora bit’ 
mestu in občinah še v toliko večji meri SZDL ter njeni koord>: 
nacijski odbori, kajti le v smislu odkritega soočenja mn6”’ 
ter interesov je mogoče oblikovati takšne rešitve, ki pomen’)” 
dosledno uresničevanje politike organiziranih socialističnih * 
do verskih skupnosti in njihovega delovanja. ^
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Na seji konference je bilo predv
sem poudarjeno: za MK ZKS je za
četno obdobje dela. V tem obdobju 
so bila v glavnem trasirana pota za 
delo, ki se postavlja pred Zyezo 
komunistov in celotni samoupravni 
družbenopolitični sistem mest^Ljub- 
Ijane. Sedaj gre za to, da v skladu s 
temi smernicami komunisti Uresniču
jemo sprejeto, da odpravljamo ža
rišča problemov negativnih pojavov, 
nezadovoljstva med obdani in po
dobno. Toda to nam bo uspelo le ob 
vsakodnevnem političnem ocenjeva
nju pojavov in razmeija sil v borbi za 
sPreminjanje stanja na vseh ravneh 
°rganiziranja in delovanja Zveze 
komunistov. To mora postati praksa 
dela tako mestne konference, kot ob- 
c,nskih konferenc in vseh osnovnih 
°rganizacij Zveze komunistov, 
končno, to je statutarna obveza ZK, 
ki pa se še ne uresničuje v celoti, ker
I, nŠe osnovne organizacije za to še 
nismo usposobili«.

Ocenjevati politjfcno-varnostne razmere 
Pomeni predvsem Ugotavljati žarišča neza
dovoljstva delovnih ljudi in vzroke nezado-" 
^oljstva, odpore I uresničevanju politike 
fveze komunistov oziroma drugih družbe- 
■ .dejavnikov; oplike, v katerih se ti odpori 
Javljajo; pojave destruktivnega sovražnega 
olovanja oziroma pojave, ki takšno delova

nje omogočajo ali jolerirajo; pojave, ki pred- 
avljajo izpodkopavanje ustavnega polo
ga delavca, občana, njegove varnosti in 
črnosti njegovega in družbenega premože-
J. a; manifestacije stare oziroma nizke zave
lo pravicah in dolžnostih do lastne delovne 
aroma samoupravne skupnosti in družbe

Dni politične ocene mora biti
Politična akcija ga odpravljanje vzrokov in 
arišč negativnih pojavov, pomanjkljivosti, 

t P°rov itd. Ta akcija pa mora potekati 
Ko, da uveljavlja in krepi samoupravne od- 

‘1°se in samoupravni delegatski politični si- 
tem, odgovornost njegovih institucij ter 
omunistov v njih. Ne more potekati izven 
Jega ali ob njeni, niti le od zgoraj navzdol, 
■jtveč v sami družbeni bazi.

I Ko ocenjujemo politične razmere v Ljuh- 
Jankmoramo brez dvoma izhajati iz dejstva,

3. SEJA MESTNE KONFERENCE ZVEZE KOMUNISTOV V LJUBLJANI O NEKATERIH BISTVENIH 
VPRAŠANJIH POLITIČNO-VARSTVENIH RAZMER V MESTU

POMEMBEN DEL OCENE JE AKCIJA
na katerem razni zunanji dejavniki (tudi ob
veščevalni) skušajo preverjati trdnost našega 
sistema in Jugoslavije takšne, kakršna je, 
naše notranje razmere, moč in vpliv even- 
tuelne opozicije socialističnemu samouprav
nemu sistemu in družbenopolitični ureditvi 
SFRJ ter perspektive sistema socialistične 
demokracije.

Pred očmi moramo imeti tudi specifično 
ekonomsko, socialno in tudi nacionalno 
strukturo mesta. Gledano z vidika odnosa 
delovnih ljudi do socialističnega samouprav
ljanja kot političnega sistema, do naše 
ustavne ureditve, do ciljev, ki si jih je posta
vila Zveza komunistov na kongresih lahko 
rečemo, da je v Ljubljani in družbi na sploh 
dosežena visoka stopnja enotnosti in iden-~ 
ličnosti stališč in pogledov ali z drugimi bese
dami, da je politična situacija dobra ter da 
prevladujejo elementi njene trajne stabiliza
cije. Ti elementi pa so predvsem: relativno 
uspešno gospodarjenje, poglabljanje samou
pravnih odnosov kljub vsem problemom in 
težavam, rast osebnega in družbenega stan
darda, opredeljenost ciljev družbene akcije, 
akcija subjektivnega faktorja , krepitev 
družbeno samozaščitne zavesti, krepitev 
obrambne sposobnosti.

Spričo ofenzive Zveze komunistov in dru
gih organiziranih sil socialistične zavesti so 
socialističnemu samoupravljanju nasprotu
joče sile potisnjene ob stran, njihov vpliv je 
omejen na posamezne izpade, parole itd.

Elemente destabilizacije političnih razmer 
moramo (ne da bi podcenjevali vpliv zuna
njih dejavnikov) v prvi vrsti iskati znotraj nas 
samih, znotraj sistema samoupravljanja, 
znotraj institucij našega političnega sistema.
Moramo jih iskati v verbalističnem odnosu 
do naših kongresnih stališč in smernic, v ver
balističnem odnosu do slabosti, pomanjklji
vosti, negativnih pojavov v družbi in tudi v 
Zvezi komunistov. Globoko imajo prav tisti, 
ki menijo, da sta nered in neodgovornost 
največji slabosti našega sistema, a tudi zveze 
komunistov. Osnovni problem ustvarjanja še 
monolitnejše družbe, še močnejše sociali
stične zavesti in enotnosti danes je vprašanje 
naše učinkovitosti pri reševanju konkretnih 
vprašanj, pri zastavljanju konkretnih prime
rov, ki žulijo delovne ljudi, povzročajo ne- 
razpoloženje, nezaupanje in v nekaterih pri
merih tudi apatičnost, negotovost glede last
nega položaja in tudi družbe kot celote.

CPrra°ble,,,OV ne P* isk*ti v globalni družbi, 
v 80 problemi tudi tam, ampak jih mo- 

kret,.. 'n videti predvsem v kon-
kaj,j v delovni oziroma samoupravni sredini, 
«iHpa.ari^a nezadovoljstva niso abstraktna. 
So l/* 80 vedno in povsod konkretna, kakor 

dkretni njihovi nosilci.
P .

Ljp.p^eni politične situacije moramo v 
je oVan' izhajati iz naslednjega: Ljubljana 
Odp Prto in izredno frekventirano mesto. 
prek-0st omogoča, da tisoči tujcev, a tudi 
P°krIV,^Cev drugih socialističnih republik in 
Saip aJ,n prihajajo v stik z našim sistemom 
hiop^Pravljanja, z obstoječimi odnosi, siste- 
gove ^lmične demokracije, vidijo nje- 
Pa oni°^re 8trani. a Judi slabosti. Istočasno 
'tikov-^a tudi izražanje vpliva posamez- 
nosi, *a interese drugih sistemov in njihovih 

ev- Zato ni slučajno Ljubljana teren,

Komunisti, zlasti pa komunisti, ki se naha
jajo v vodstvih Zveze komunistov, na odgo
vornih mestih v družbenopolitičnih organi
zacijah in družbenopolitičnih skupnostih, so 
dolžni neprestano odkrivati, ocenjevati in 
odpravljati vzroke premajhne učinkovitosti 
na posameznih točkah našega samouprav
nega sistema in okrog posameznih proble
mov, ki v družbi obstoje.

Postavlja se vprašanje, ali ne gre iskati 
vzrokov za premajhno učinkovitost v praksi 
v prvi vrsti še ne povsem premaganih ostan- 
kih liberalističnih pbjmovanj in nazorov v 
družbi, vše nepremaganih ostankih birokrat
sko, tehnokratske miselnosti oziroma zave
sti? Ostanka liberalizma ali liberalnega od
nosa do teh problemov v družbi danes ne gre 
iskati le pri posameznikih in posameznih 
znanih nosilcih liberalizma iz pretekle dobe, 
ki še vedno živijo v prepričanju, da so imeli

prav, ker niso sprejeli partijske kritike in 
ostajajo na svojih politikantskih pozicijah. 
Prav pa bi bilo, da osnovne organizacije, v 
katerih so le-ti vključeni, ocenijo, kako ti to
variši dejansko izpolnjujejo svoje partijske 
obveznosti in družbene obveznosti, da oce
njujejo tudi tiste, ki niso člani Zveze komuni- 
sto v, so pa pristaši ideje tako imenovanega 
političnega pluralizma in anarholiberalizma.

Ostanki liberalističnih pojmovanj, ostanki 
liberalistične psevdodemokratske zavesti v 
družbi se občasno kažejo tudi v podcenjeva
nju ali omalovaževanju idejnopolitične vloge 
Zveze komunistov in njene odgovornosti za 
pravilen samoupravni socialistični razvoj. 
Kažejo se v odnosu do planiranja, sporazu
mevanja, dohodkovnega povezovanja, spoš
tovanja sprejetih dogovorov in sporazumov, 
do naših zakonov, do sprejetih ustavnih 
norm, v pogledu odgovornosti republik, v 
odnosu do nacionalističnih pojavov vseh vrst 
itd. Nadalje se kažejo v posameznih negativ
nih pojavih v sferi kulture, izobraževanja, 
obveščanja, a končno tudi v odnosu do stališč 
kongresov ZK, občinskih konferenc ZK, 
Zveze komunistov v Ljubljani glede posa
meznih vprašanj, posameznih problemov 
občin in mesta.

Ključna žarišča problemov v Ljubljani so 
v tem trenutku predvsem delovne organiza
cije, kjer smo imeli v prvem polletju 19 pri- 

' merov (sicer manjših) prekinitev dela. To 
pomeni, da so se v 19 primerih delavci poslu- 
žili tega skrajnega sredstva v svoji borbi proti 
tehnokratsko birokratski otopelosti, kar daje 
tudi svojstveno sliko stanja organizacij 
Zveze komunistov in sindikatov v teh kolek
tivih. V zvezi s tem je potrebno oceniti, ali so 
bile potegnjene vse konsekvence glede od
govornosti za situacijo v teh organizacijah.

Nadalje: v času največje bitke za uveljav
ljanje zakona o združenem delu (v lanskem 
in letošnjem letu) imamo v Ljubljani za 
103 % več primerov, ki jih v svoji pristojnosti 
obravnavajo pravobranilci samoupravljanja. 
Skoraj 700 delavcev oziroma temeljnih or
ganizacij imajo na desetine pritožb delav
cev na samoupravne organe in odločitve o 
osebnem dohodku, kar kaže na stanje »de
mokratičnih odnosov« v fazi razprave in 
sklepanja. Pritožbe pa se često obravnavajo 
zelo uradniško, tehnokratsko. Imamo tudi 
večje število organizacij, ki do novembra 
1978 ne bodo imele svojih aktov usklajenih z 
zakonom o združenem delu, ali pa bo to le 
formalno, zlasti kar se tiče dohodkovnih od
nosov in pa realizacije načela delitve osebnih 
dohodkov po rezultatih živega dela in po vlo
ženem minulem delu. Imamo tudi več prime
rov, da se skuša prilepiti etiketo birokratizma 
tistim, ki so za red in odgovornost, tisti pa, ki 
tolerirajo neodgovornost, naj bi bili dobri 
samoupravljavci. Očitno se še meša poj
me »samoupravljanje«, »neodgovornost«, 
»nered«, »demokracija« ipd.

Poznamo tudi primere manipuliranja po
slovodnih struktur, ponekod celo v spregi z 
vodstvi političnih organizacij, s kadrovsko 
politiko, z referendumi, pri čemer so bili tudi 
pojavi zapiranja nekaterih temeljnih organi
zacij vase in negiranja širših družbenih inte
resov. Na drugi strani pa smo imeli tudi po
jave sektaštva v kadrovski politiki in mani
puliranje s pojmom moralnopolitična pri
mernost.

Žarišče nezadovoljstva je tudi preskrba 
Ljubljane in funkcioniranje celotnega pre
skrbovalnega mehanizma in sistema. Kljub

poučnim izkušnjam iz lanskega leta, ko je 
zmanjkalo plina, se podobni primeri nada
ljujejo. Nemogoče je razumeti in sprejeti 
kakršnakoli opravičila, ker Ljubljančani 
ostajajo recimo brez kruha. To pa se ni doga
jalo le pred prazniki, ampak so police prazne 
ponekod tudi ob sobotah. Postavlja se tudi 
vprašanje, zakaj je oskrba z vrtninami slabša 
in dražja?

Nezadovoljstvo pa povzroča tudi promet v 
mestu. Zato je dolgoročna rešitev prometne 
situacije v Ljubljani primarna naloga in za
služi vso politično odgovornost, podporo, 
akcijo in če bo potrebno tudi novo politično 
akcijo, da se zberejo nova dodatna finančna 
sredstva, da se ta problem hitreje rešuje v in
teresu vseh.

Žarišče problemov so tudi razmere v druž
benih dejavnostih, kjer beležimo nezadovo
ljive rezultate na področju reforme izobra
ževanja, ki se kažejo zlasti v strukturi vpisa, 
saj je ta tudi posledica zaostalih, malomeš
čanskih pojmovanj, ki favorizirajo izobraže
vanje za tako imenovane intelektualne po
klice in nasprotujejo radikalnim spremem
bam sistema izobraževanja. Imamo veliko 
kritike, da se mladina ni mogla vpisati v te ali 
one šole, istočasno pa nam v Ljubljani ostaja 
praznih okoli 3.000 raznih učnih mest za 
proizvodne poklice. To je politični problem, 
to je problem izoblikovanja zavesti v nas 
samih. Seveda pa s tem še niso našteti vsi 
problemi, ki pestijo Ljubljano, vsa žarišča, ki 
netijo nezadovoljstvo pri ljudeh.

Spopasti se bo treba tudi s poslovanjem 
naše uprave in administracije, ki kljub ostrim 
kritikam ne menja svojega načina dela in ki 
se v odnosih do ljudi često obnaša kot ob
last nad njimi. Zategadelj imamo ponovno 
ostre kritike, da npr. izgradnja študentskih 
domov v Ljubljani ne teče, ker ni urbani
stičnih rešitev, da se zatika pri gradnji cest 
zaradi administrativnih procedur itd.

Vsa ta žarišča morajo komunisti analizirati 
tudi z vidika možnosti, da jih izkoristijo do
ločene notranje in zunanje, socialističnemu 
samoupravljanju, politiki Zveze komunistov 
nasprotne sile v svoje namene in cilje ali vsaj 
za poskuse diskreditiranja našega sistema 
pred neobveščeno zlasti zunanjo javnostjo 
ali pa tudi za destruktivno delovanje med na
šimi ljudmi doma. Zato je odgovornost, da 
jih odpravljamo, tem večja.

Negativni pojavi, nezadovoljstvo ljudi, so 
vedno lahko tudi plen ostankov naše poli
tične emigracije za njeno protiljudsko in pro- 
tipsihološko delovanje, za poskuse vplivanja 
na naše ljudi, ki prihajajo z njimi v kontakt, 
za izvajanje psihološkega pritiska.

Vse to in še mnoga druga so vprašanja, na 
katera mora biti usmerjena nadaljnja akcija 
ZK v mestu in občinah ter osnovnih organi
zacijah. Tem vprašanjem naj bo prilagojen 
tudi program sej konferenc ZK, s tem da 
prihajajo na dnevni red tista vprašanja, kjer 
je potrebno doseči politično enotnost ter raz
čistiti eventuelne razlike v pogledih na način 
reševanja. Odpravljanje teh žarišč je stvar 
pristojnih samoupravnih in družbenih orga
nov, komunistov v njih, mestni in občinski 
komiteji in osnovne organizacije pa morajo 
to spremljati in insistirati na akcijskih ukre
pih in odgovornosti. Odpravljati moramo 
formalizem in verbalizem kot razloge neza
dovoljstva in nerazpoloženja. Nič ne rešuje 
še tako vestno citiranje kongresnih stališč, če 
ni akcije povsod tam, kjer ljudje delajo in ži
vijo.



4. STRAN

PO X. KONGRESU ZSMS

BOJ
ZA NOVE 
ODNOSE

Naloga mladine je: uresničevanje 
kongresnih dokumentov

Kongres je končan, sprejeti so dokumenti , ki 
pomenijo nadaljnjo štiriletno delovno usmeritev. 
Vlasta Novak, delegatka desetega kongresa ZSMS 

je delala v komisiji za vzgojo in izobraževanje, kul
turo in znanost. Delo v svoji komisiji je strnila v 
temle razmišljanju.

Njen kongresni referat se je nanaša! na sodelo
vanje mladinske organizacije s pionirji. Velik 
pomen pri pripravljanju pionirjev za vstop v mla
dinsko organizacijo imajo komisije pri O K ZSMS. 
Komisije bodo morale spremljati delo pionirjev, jih 
usmerjati in seznanjati z delom mladinske organi
zacije. Bolj kot doslej bodo morale osnovne orga
nizacije na osnovnih šolah vključevati pionirje viš
jih razredov v svoje delo, da takrat, ko bodo morali 
sami pričeti z delom v mladinski organizaciji, ne 
bodo nepripravljeni. Kadrovska politika mora biti 
dolgoročna, le s takšnim delom bo mladinska or
ganizacija vzgojila sposobne ljudi, ki bodo vodili 
osnovne organizacije ZSMS. S pomembnejšo 
vlogo mladinske organizacije in tesnejšim sodelo
vanjem s pionirji ha osnovnih šolah se bo okrepilo 
tudi samoupravljanje na osnovnih šolah. Samou
pravni dnevi na OŠ so primerna oblika razvijanja 
samoupravljanja, vendar se ponekod sprevračajo v 
svoje nasprotje — samoupravljanje le ob samou
pravnih dnevih, »običajne« dni pa ni niti sledu o 
njem. Slišati je celo glasove, da mladinska organi
zacija na osnovni šoli ni potrebna. Mladinska or
ganizacija v osnovni šoli je pomemben samou
pravni dejavnik, tu je tudi najtesnejša povezava s 
pionirsko organizacijo, med katerima mora obsta
jati plodno sodelovanje.

»Samoupravljanje v srednjih šolah še vedno ni 
zaživelo v tolikšni meri, kot bi moralo, revolucio
narnih sprememb tudi v bodoče ne smemo priča
kovati. Za vsako spremembo odnosov v šoli se 
bomo morali pošteno potruditi. Še vedno obstaja 
odnos profesor—dijak kot odnos nadrejenosti in 
podrejenosti. Dijaki smo še vedno prepasivni ali 
objekt izobraževalnega procesa, ne pa njegovi sou
stvarjalci. Zaradi takšnega stanja smo tudi na po
dročju samoupravnega odločanja v šoli neučinko
viti. V šoli nam je formalno dana možnost izražati 
mnenja, nikoli pa niso naše zahteve uresničene. Pri 
vsem tem tudi predmet »Samoupravljanje s temelji 
marksizma« nima takšne vloge, kot naj bi jo imel, 
ta predmet je preveč »šolski«. Aktualni problemi 
naše družbe in mednarodnih odnosov se ne obrav
navajo pri tem predmetu.

Praksa v delovnih organizacijah je večinoma 
slaba, da jo dijaki neradi opravljamo. Običajno 
smo zaposleni z delom, ki ga nihče drug ne mara 
opravljati, prepuščeni smo samim sebi, ne spoz
namo delovnega procesa, s samoupravljanjem v 
delovni organizaciji nas nihče ne seznani.

Praksa kot šola samoupravljanja naj bi bila or
ganizirana v neposredni proizvodnji, da dijaki 
spoznajo delo, da ga bodo znali ceniti. Zaradi ne
poznavanja dela tudi obstaja mnenje o vrednejših 
in manj vrednih poklicih.«

Študentje sami sebe ne smejo pojmovati kot po
sebni višje stoječi družbeni sloj. Sedanja organizi
ranost mladinske organizacije na Univerzi ni naj
primernejša, ker se le-ta zapira vase. Univerzitetna 
konferenca se ne povezuje z občinskimi konferen
cami ZSMS. Študentje se zavzemajo za uveljavitev 
klubov študentov kot osnovnih organizacij ZSMS, 
tako bo najbržeprišlo do boljše povezave z drugimi 
osnovnimi organizacijami v občinskih konferen
cah.

Pri štipendiranju se pojavljajo odkloni, ki gredo 
v škodo gospodarskemu in družbenemu razvoju 
nerazvitih območij v Sloveniji. Štipendisti organi
zacij združenega dela nerazvitih območij se po 
končanem šolanju običajno ne zaposlijo pri orga
nizacijah, ki so jih štipendirale, marveč si poiščejo 
delo v bolj razvitih občinah.

Študentje, delegati desetega kongresa so kritizi
rali tak študijski proces, ki jim ne omogoča krea
tivnosti, jih ne spodbuja k ustvarjalnosti. Problem, 
ki se pojavljnje tudi ta, da je študent odtujen od de
lovnega procesa v neposredni proizvodnji, ker tam 
nikoli ni delal, zato tudi ne vidi problemov mladih 
delavcev.

Vse preveč mladih se odloča za štipendije iz 
združenih sredstev, ne pa za kadrovske. V bodoče 
bo treba večino preusmeriti na kadrovske štipendi
je. Takšnega stanja so delno krive tudi delovne or
ganizacije, ki nimajo izdelanih srednjeročnih in 
dolgoročnih kadrovskih potreb.

Za Titove štipendije bo potrebno izdelati enotne 
kriterije, kdo je upravičen in kdo ne, potrebno bo 
voditi stalno kadrovsko evidenco, da bodo izbrani 
tisti kandidati, ki so do nje res upravičeni.

Komisija je obravnavala tudi delovanje amater
ske kulturne dejavnosti, delegati so ugotovili, da pri 
novih oblikah kulturne dejavnosti ne naletijo na 
razumevanje starejših, ki mlade umetnike kritizira
jo, da ne dosegajo primerne ravni, da je preveč im
provizacije in podobno. /•'. PREŠEREN
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STALIŠČA IN SKLEPI PROBLEMSKE KONFERENCE 
»DELAVKA V ZDRUŽENEM DELU«

DOBRA PRIPRAVA ll\l ZANIMANJE RODITA USPEH
V razpravah o gradivih za IX. kongres Zveze sindika

tov Slovenije je svet za družbenoekonomski položaj 
žensk pri OK SZDL Ljubljana Vič-Rudnik skupno z ob
činskim sindikalnim svetom, na pobudo Republiške 
konference SZDL Slovenije organiziral koncem me
seca septembra problemsko konferenco z naslovom 
»Delavka v združenem delu«.

Konference, katere gostitelj je bila Tobačna tovarna 
Ljubljana, so se poleg članov sveta za družbenoekonom

ski položaj žensk, predstavnikov občinskih družbenopo
litičnih organizacij in predstavnic republiške in mestne 
konference SZDL udeležili tudi številni delegati posa
meznih TOZD naše občine, predvsem tistih, ki zaposlu
jejo pretežno žensko delovno silo..

Na osnovi dobro pripravljenih referatov so v razpravi 
delegati opozorili na mnoga vprašanja in probleme, ki 
zadevajo položaj ženske v združenem delu in ga osvetb- 
li z različnih zornih kotov, sai ženska nastopa v vlogi

delavke — samoupravljalke, delegatke oziroma družbe
nopolitične delavke in ne nazadnje v vlogi matere in 
vzgojiteljice. Obenem je konferenca s tem v zvezi spro
žila vrsto pobud in nakazala številne rešitve, zato lahko 
mirno zapišemo, da je resnično dosegla svoj namen.

Z namenom, da bi vas o tem podrobneje seznanili, v 
celoti objavljamo stališča in sklepe problemske konfe
rence »Delavka v združenem delu«.

STALIŠČA IN SKLEPI PROBLEMSKE KONFERENCE 
»DELAVKA V ZDRUŽENEM DELU«

27. SEPTEMBRA 1978
1. Namen problemske konference, ki jo je organizi

ral svet za družbenoekonomski položaj žensk pri OK 
SZDL Ljubljana-Vič-Rudnik skupno z OS ZSS Ljub- 
Ijana-Vič-Rudnik, je bil, da tudi mi doprinesemo svoj 
delež v sklopu razprav o gradivih za IX. kongres ZSS. S 
tem smo želeli postaviti v ospredje delavko v združenem 
delu, njen dejanskipoložaj v njem ter z vseh zornih 
kotov osvetliti raznovrstna vprašanja in probleme, s ka
terimi se vsakodnevno srečujemo.

2. Število zaposlenih žensk se iz leta v leto povečuje. 
Tako je v občini Ljubljana-Vič-Rudnik zaposlenih od 
skupnega števila zaposlenih delavcev kar 44% žensk. 
Zaposleni ženski se tako poveča možnost, da se poklicno 
uveljavlja, da se uveljavlja kot samoupravljalka in kot 
delegatka v družbenopolitičnih skupnostih. Hkrati pa ne 
smemo mimo dejstva, da je žena poleg tega, da je delav
ka, samoupravljalka in družbenopolitična delavka, tudi 
mati, gospodinja, vzgojiteljica. Zato moramo položaj 
zaposlene žene in njeno problematiko obravnavati 
kompleksno.

3. Dejstvo je, da ženske v različnih organizacijah 
združenega dela opravljajo dela in naloge od najeno
stavnejših do najbolj zahtevnih, toda realna slika nam 
kaže, da večina žensk opravlja tista dela in naloge, za ka
tere se zahteva nižja kvalifikacija in jih je vedno manj, 
kolikor bolj so zahtevna in odgovorna dela.

Res je tudi, da velik del zaposlenih žensk v združenem 
delu nima niti potrebne izobrazbe in le malo je tistih z. 
višjo ali visoko, če pri tem izvzamemo raziskovalne insti
tucije, ki jih na našem področju ni malo. Formalne mož
nosti, tu mislimo predvsem na šolanje ob delu, sicer v ve
čini primerov so, dejanske možnosti pa so zaradi obvez
nosti žene tudi do družine, znatno manjše.

V nekaterih OZD v naši občini so tem problemom že 
posvetili večjo pozornost, če omenimo samo TTL in Ili- 
rijo-Vedrog, ki imata zaposleno pretežno žensko de
lovno silo, toda marsikje je to še vedno samo stvar de
lavca samega.

Prav zato se kaže pri tem, ko govorimo o šolanju in 
poklicnem usposabljanju, tudi nujnost vključevanja 
OZD v tako imenovano usmerjeno izobraževanje, pri 
čemer moramo izhajati iz dejanskih potreb po določenih 
profilih oziroma poklicih. S tem bi verjetno omogočili 
šolanje tudi za tiste poklice, za katere v šolskem sistemu 
ne obstajajo posebne šole. Poseben problem predstavlja 
prelivanje kadrov iz šolstva v gospodarstvo, prav tako 
tudi iz gostinstva v trgovine. Prvo je pogojeno z neu
streznim nagrajevanjem in vrednotenjem učiteljskega 
dela, drugo pa je pogojeno z delovnim časom. Pojavlja 
se tudi problem šolanja nekaterih poklicnih profilov, kot 
npr. frizerk in prodajalk, saj le-te povečini pokončanem 
šolanju ne opravljajo poklica, za katerega so se izšolale, 
ampak se zaposlujejo v povsem drugih sferah. Prav je,

da na tem mestu poudarimo nujnost poklicnega usmer
janja ali z drugo besedo povedano, institucije in njihove 
strokovne službe, ki se ukvarjajo z usmerjanjem učen
cev v posamezne poklice morajo to nalogo opravljati ve
liko bolj dosledno in jih usmerjati predvsem v defici
tarne poklice, zavedajoč se pri tem nepopravljive škode, 
ki jo ta problem predstavlja za našo družbeno skupnost!

4. Tudi, ko žena nastopa kot samoupravljalka, njen 
položaj ni povsem zadovoljiv, saj udeležba žensk v sa
moupravnih organih ni sorazmerna številu zaposlenih, 
čeprav se stanje izboljšuje. Ker takšno udejstvovanje 
pomeni zanjo še dodatno angažiranje, ji mora pri tem 
pomagati sama OZD in jo k tovrstnemu sodelovanju še 
spodbujati, saj lahko le tako opozarja na določena vpra
šanja in probleme in tudi sodeluje pri njihovem razreše
vanju.

5. Tudi če hočemo, da se bo žena aktivneje vključe
vala v delegatski sistem (številčno vemo, da so v naši ob
čini zadovoljivo udeležene), moramo v prvi vrsti ustva
riti pogoje za njeno strokovno in družbenopolitično izo
braževanje oziroma usposabljanje.

6. Posebej je konferenca opozorila na zaščito delavk 
pri opravljanju njihovega dela oziroma na olajšanje in 
zmanjševanje težkih delovnih pogojev, zlasti še v ke
mičnih tovarnah. Na tem področju smo še najbolj po
skrbeli za zaščito mladih žena in nosečnic, medtem ko so 
starejše delovne žene na nek način diskriminirane. Po
javlja se vedno več delovnih invalidov, zlasti med starej
šimi ženskami, zato morajo OZD več prispevati za 
zdravstveno preventivo in izboljšanje delovnih pogojev.

7. Konferenca je ob tem podprla tudi prizadevanja za 
odpravljanje nočnega dela žensk, ki je v naši občini v ce
loti rešeno. V premislek pa daje konferenca tudi mož
nost, da se ženskam, ki delajo v tretji izmeni, benificira 
delovni staž.

8. Če govorimo zopet za področje naše občine, pa se 
srečujemo tudi s problemom zagotavljanja osnovnih 
življenjskih pogojev delavkam, ki je še posebej pereč v 
tekstilni tovarni, saj so tam zaposlene pretežno delavke 
iz drugih republik. Le-te v večini primerovživijo v težkih 
stanovanjskih razmerah, OZD pa jim največkrat lahko 
pomaga le z dodeljevanjem posojil za nakup stanovanja 
ali gradnjo, kar pa za marsikatero družino z nizkimi 
osebnimi dohodki ne pomeni tudi rešitev stanovanj
skega problema. Prav zaradi takih primerov, ki jih je, 
prepričani smo precej tudi drugje, bi se morali sindikati 
angažirati tudi pri hitrejšem in doslednejšem reševanju 
teh vprašanj preko solidarnosti.

9. Še posebej se je konferenca zadržala na problemu 
zaposlene žene-matere, saj bi le-ta morala imeti dolo
čene prednosti, ki izhajajo iz njene materinske vloge in 
predvsem poudarila, da materinstvo ni samo problem 
zaposlene žene in delovne organizacije, v kateri dela,

ampak problem vse družbe. Zato bi se morali bolj anga
žirati, da ji pri tem pomagamo, tu mislimo predvsem na 
varstvo predšolskih otrok, celodnevno šolo, organizi
rano prehrano, ipd.

Kljub temu, da imajo mnoge delovne organizacije ve
liko posluha, zlasti kar se tiče finančne pomoči za prido
bivanje novih mest za varstvo predšolskih otrok, pa si
tuacija kljub temu še ni zadovoljiva. Zato se VVO po
služujejo še drugih oblik varstva, kot npr. varstva otrok v 
družinah, ki bo verjetno ostalo tudi kasneje stalna oblika 
vsaj za bolehne in težko prilagodljive otroke.

Da bi delavkam, ki delajo v izmenah, olajšali položaj, 
so se nekatere VVO odločile za varstvo otrok v popol
danskem času, vendar ta oblika ni povsem primerna za 
otrokov razvoj (otrok je namreč v vrtcu do pozne ufe 
zvečer, ko pridejo starši ponj, ga zbudijo in odnesejo 
domov, dostikrat tudi v težkih vremenskih razmerah)

Poleg teh rešitev je konferenca opozorila tudi na nuj
nost iskanja še drugih oblik varstva, kot npr. organizi
rano varstvo dojenčkov znotraj same OZD — delavka, 
ki je na porodniškem dopustu, bi ta čas lahko varovala 
tudi otroka svoje sodelavke, ki se je po porodniškem 
dopustu že vrnila na delovno mesto, nima pa zagotovlje
nega organiziranega varstva. Prav tako bi ta delavka 
lahko po izteku porodniškega dopusta organizirano va
rovala otroke še za leto ali dve v sklopu najbližje VVO' 
seveda v dogovoru z delovno organizacijo, ki ji mora za
gotoviti povratek na prejšnje ali drugo ustrezno delovn0 
mesto.

Vožnja otrok v vrtce je dostikrat zaradi številnll’ 
vzrokov, ki jih več ali manj vsi poznamo, povezanaoz 
zamujanjem službe, ki pa velja za kršitev delovnih dolž
nosti. Zato konferenca predlaga hitrejše uvajanje giblji
vega delovnega časa, vsaj v primerih, kjer je to mogo#'

Ponekod je podaljšano bivanje edina možna oblik8 
organizirane vzgojno-izobraževalne in varstvene skrb' 
za učence zaposlenih staršev, saj si celodnevna osiiovn3 
šola še vse prepočasi utira pot. Kljub številnim predn0" 
stim in izboljšavam, kijih nudi COŠ, pa se poleg prostof' 
skih in kadrovskih težav srečuje predvsem z vprašanj6111 
prehrane, ki za otroke in starše predstavlja še posebni 
občutljivo točko. Ekonomske cene so visoke in zelo f*1 
zlične, zato je nujno potrebno urediti regresiranje PfC' 
hrane v COŠ. Konferenca pa je podprla tudi pobudo Pl1 
hitrejšem uresničevanju predloga, da bi otroci d0*1’1 
brezplačne učbenike.

10. Udeleženci te konference so opozorili tudi na'20’ 
Stanke delavke z dela zaradi nege obolelih družinsk' 
članov (teh izostankov je celo več, kot pa zaradi nj6lie 
obolelosti). Za zmanjšanje tega problema bi morali bo I 
razviti zdravstveno službo, ki bi nudila zdravstveno vaf' 
stvo na domu. Pohvalili pa so tudi primer tovarne H111 
ja-Vedrog, ki ima namen odpreti obratno ambulanto, 
čimer bodo zmanjšali tudi izostanke z delovnega rneS!a

11. Razumljivo je, da je naša konferenca posebejlZ 
postavila položaj kmečke žene, saj je naša občina Pfe. 
težno kmetijska. Pri tem je podprla zahtevo, da bi m018. 
za spreminjanje položaja kmečke žene zakonsko ur<;“' 
njen status, ker ji bomo le tako zagotovili osnovo z 
njeno enakopravnejše vključevanje.

12. Proti koncu stališč in sklepov problemske kon 
renče moramo opozoriti tudi na večjo angažiranje žeb* 
na območju ljudske obrambe in družbene samozašfj1 . 
saj so sedaj ženske večinoma organizirane le v civl 
zaščiti.

13. Ob tem so prisotni odprli tudi pobudo za l*0^.
ževanje predvsem mladih žena in mater v okviru org8 
zacije RK, ki je pripravljena nuditi razna strokovna P 
davanja. ,

Tovrstno posvetovanje z organizacijami združen 
dela se je pokazalo kot zelo uspešno in potrebno, za* 
konferenca predlagala, da bi se morali takšnih oblil1 P^ 
služevati še v bodoče, in sicer tudi pri drugih ■'l*11111^!! 
vprašanjih, ki zahtevajo pozornost in vključevanje v 
družbenih in družbenopolitičnih faktorjev.

Spričo dejstva, Ju je problematika delavke v 
nem delu zelo skromno zajeta v gradivih za IX- 
Zveze sindikatov Slovenije, pa je konferenca P0"1 v 
nujnost, da najdejo ti sklepi in stališča ustrezno nte!’ 
zaključnih dokumentih omenjenega kongresa.
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ustrezno dvigujemo produktivnost. 
V skupnih službah smo tudi izdelali 
nekatera merila, ki spodbujajo k čim 
večjemu delu in boljši izrabi delov
nega časa, kar lahko pomeni precej.«

VEČANJE PRODUKTIVNOSTI JE 
NAŠA STALNA NALOGA
V delovnih organizacijah — IGO, Gostinsko podjetje Vič in Vinocetu ter 
inštitutu Boris Kidrič se trudijo z nagrajevanjem povečati produktivnost 
•n konkurenčnost

Produktivnost je v zadnj času tema, ki ji posvečamo vse več pozor- 
J1?®*'- *° pozornost smo se odločili enostavno zaradi tega, ker bomo
anko.le ,a*co izboljševali gospodarske rezultate. Marsikatera delovna 
organizacija posluje neugodno, slabo ali pa slabše kot bi lahko, če bi si 
vs' *®P°sleni prizadevali za večjo produktivnost. Čeprav ima sedaj ta 
produktivnost (zaradi nenehnega poudarjanja) prizvok politične 

ampanje, je dejstvo, da je to nujnost, če želimo gospodariti bolje in da 
j* ®*"anie poudarjanje neizbežno spominjanje, ki ima en sam cilj:
"Oilse rezultate gospodarjenja.

Produktivnost je torej zniže- 
stroškov proizvodnje in to 

Pomeni v naslednji fazi nižjo 
eno izdelka, to pa ugodnejše 

poslovanje delovne organizacije.
. n ustreznem zvišanju produk- 
ovnost1 bi moral biti viden uči- 
ek končno tudi na trgu v obliki 

^5^anja cen izdelkov. Visoka 
P oduktivnost in s tem torej nižje 
tn® omomn nižjj proizvodni 

°ski pomenijo večjo konku- 
nčnost in s tem možnost 

UsPeha na trgu.

Nižje cene in stroški 
Pomenijo uspeh

£j|^*®j izdelki na zahodnih tržiš- 
raH- *trat ne Pr°drejo ravno za- 

, i®?*, ker je stopnja naše
t rodukdvnjjsti prenizka in 
stav P°dniži izdelek, da eno- 
mtf110 ^ i^rdrurenčen. Da bi 
tem de,0vne organizacije kljub 
žui -1 U.SPe*e 1,8 tojih tržiščih, zni- 
|l*j° in nastopajo s takšno ceno, 
ie m i>®meni izgubo. Ravno to 
n odpraviti z zvišanjem
pr°duktivnosti.

zv*ševanje produktiv-
tkr * ne sme b*1' namen 'n c'lj le 
var*"1 Za trakom v to-
rj‘i”1, ‘emveč je to obveza vseh
zacijenža.liUdi' Delovne organi-

zličnimi iačinZadnjT ČaSU " r3'či m i . acini spodbujajo svoje
,ivnosti° c1"’? k večii Produk- 
čini Spodbude oziroma na-

2a"4raa£iiePr'dV“mPa8re

niz-ir^.0camezn'*1 del°vn'h orga- 
vore 'ia ..smo zato izvedli razgo-
Produk?' °V'^ Prizadevaniih za

^asu ,0varni iGO so v zadnjem 
sme.0Pravili več poskusov v 
n0st 1 'z^oijševanja produktiv-
TRŠad Direktor GREGOR 
lekti, ^ Pravi o položaju v ko- 
naSn,U' >>Mislim, da bi morali 
z°rn(v” ternu posvečati več po- 
že (i iStl V na*em gospodarstvu 
ekonnm° prei‘ °snovne črte 
Sospodp1^- SO' kdor zei' dobro 
prod,,mora imeti ustrezno 
Pro flVnost-To je kontinuiran 
konca,.'"«3 n' mogoče začeti in 
,rebnnHC?Z ,emveč je po- 
Večjim 'e at' neneiino 'n ^ z naj- 
hekai | Pr'zatlevanji je mogoče 
k°lekti,0SeČi' Men'm, da v našem 
dosti pVU,in' ustrezne produktiv
ni n mS e,dlCa te«a ie to’ da P°'
diožn3redujem°, kljub lepim 
delujemlni ln kljub temu, da iz
delke m* vlskane ‘n cenjene iz- 
staja in lSa Produktivnost zao- 
*Povoy Zase^n' sek,°r nas lahko 
d°voli !*' ^.a vso srcčo je polal 
bomo m0 VS- deiamo. Pri nas se 
^°nio d0r<d' Precej truditi, da 
,'vnost °pC®*' ustrezno produk- 
Zavest i ,epa moramo doseči 
reČi, Venu' ^ot ie t0 žalostno 
vedaj0 h ar se Pfinas vsi ne za-, 
ker nim., a nam 'abko zaškriplje, 
Sl'. vTl ^^^oeproduktivno- 

^m je to očitno?

postavljeneso
er«»lno
Pri n

l Prav m; 1*° "ozme nerealne. 
o8,!’ mi K,. ° «,asno vsak opore- 
nebiPrtzn0alP”,ih®min sam pri 
a^aizke t! so pri nas norme 
od Prese«ajo^« ,e0riji je znano, 
?ds,°tkov !? nne za «<> ali 90
s?reJ so norn° SC ^ nas 
kuSali n0 ®,e nerealne. Mi smo 

me spremeniti in jih

dvigniti na ustrezno raven, ven
dar predlog ni dobil potrebne ve
čine v delavskem svetu. Mar
sikdo nas ob tem opozarja, da si 
žagamo vejo, na kateri sedimo, 
vendar ljudje ne pristanejo na 
višje norme. Tu je potrebno 
spreminjati zavest in potem bo 
vsem jasno, da s takšnim nači
nom škodimo sebi in kolektivu 
kot celoti. Na tem delamo in vsa
komur je postalo že jasno, da se
danje prekoračevanje norm, ki se 
nadaljuje, pomeni, da nekaj ni v 
redu. S takimi normami, kot jih 
imamo sedaj, ne moremo biti 
resno konkurenčni, brž ko se po
javi kakršnakoli konkurenca.

V IGO smo morali sedaj iti na 
nove programe, ker to zahteva
trg. Nekateri so se temu zoper
stavljali in večkrat je bilo pri 
vsem skupaj čutiti bojazen pred 
novimi realnimi normami. Ker 
nas je trg prisilil k izdelavi novih 
izdelkov in ker imamo tam kon
kurenco, ki nam narekuje realne 
norme, smo takšne tudi postavili. 
To je privedlo sedaj do tega, da 
dela del kolektiva na normalnih 
normah, drugi del pa na starih: 
nerealnih in prenizkih.

To je nepravično. Pri nas smo več
krat tudi krivični do režijskih delav
cev (vzdrževalci in podobno), saj jih 
ne nagrajujemo ustrezno in zato 
odhajajo.

Sedaj imamo v razpravi osnutek 
novega pravilnika, po katerem bomo 
plačevali po delu, torej bomo uvedli 
nagrajevanje po delu v skladu z za
konom. Ta pravilnik stvari postavlja 
na malce boljše osnove, mideli 
bomo, če bo sprejet. Mislim pa, da se 
vse več članov kolektiva zaveda, da 
moramo nekaj narediti za produk
tivnost, saj sicer ne bo napredka. Če 
bi imeli ustrezno produktivnost, bi že 
pred leti imeli novo stavbo namesto 
teh neustreznih prostorov, v katerih 
delamo delno še danes. Z aktivnim 
delom družbenopolitičnih organiza
cij računamo urediti vse in doseči re
snično produktivnost, ki pomeni ra
zvoj delovne organizacije in seveda v 
končni fazi boljši kruh kot ga imamo 
sedaj.«

Spodbujanje delavnosti 
je staro že leta

V Gostinskem podjetju Vič so že 
pred sprejemom zakona o združe
nem delu, ki uvaja nagrajevanje po 
delu, nagrajevali dobro marljive in 
slabše manj delavne člane. Direktor 
RAJKO KRANJC razlaga sistem v 
Gostinskem podjetju Vič: »Pri nas je 
osebni dohodek vsakogar povsem 
odvisen od njegovega dela, torej od 
njegovega prizadevanja in vlaganja 
naporov. Pri nas imamo to že več let 
in moramo reči, da smo sistem dode
lali in da so z njim vsi zadovoljni. 
Istočasno pomeni ta sistem tudi ne
nehno prizadevanje za večjo produk
tivnost, torej za več prometa pri nas. 
Pri nas je natakar plačan od prometa. 
Čim več ima prometoveč zasluži, ker 
je obisk v posameznih lokalih včasih 
neodvisen od dela natakarjev, 
(npr. Kurešček in podobno), imajo 
natakarji različne plane. V bolj obi
skanih lokalih je plan višji in v slabših 
je nižji. Vendar to razmerje tudi ne 
pokvarimo povsem, saj je obiskanost 
lokala odvisna tudi od postrežbe, 
/.ato z vsem tem iščemo ustrezno 
merilo, da je vsak zaposleni spodbu
jen za čim boljše delo in čim več pro
meta.

Delavec ima v naši panogi tudi ve
like možnosti, da doprinese k bolj
šemu položaju s spravljanjem imo- 
vine in čuvanjem le-te in gostinske 
opreme. Tudi vse to je del njegove 
ocene oziroma merila, po katerem 
dobi osebni dohodek. Tako je vsak 
zainteresiran za čim večji promet, za 
ugled lokala, za čim boljšo postrež
bo, za čuvanje itd. S tem mislim, da

Produktivnost 
je odvisna tudi 
od strojev in prostorov

O produktivnosti smo spraševali še 
v Kolinski TOZD Vinocet. V Vino
cetu ocenjujejo, da je produktivnost 
trenutno glede na objektivne okoliš
čine dokaj ugodna, čeprav bi jo bilo 
mogoče tudi sedaj še dvigniti. To ka- 
nijo doseči s še večjim stimuliranjem 
preko nagrajevanja, vendar v obsto
ječih prostorih dvomijo v možnost, 
da bi bilo mogoče narediti dosti več. 
Vinocet izdeluje sedaj žvečilni gumi 
v prostorih, kjer so prej izdelovali kis 
in je seveda sama razporeditev pro
storov neustrezna. Prostori so stari, 
slabi in ventilacija sploh ni ustrezna. 
To jasno vpliva na storilnost delav
cev. Tudi strojnega parka ni mogoče 
izkoristiti v polni meri, ker niso pro
stori ustrezajoči. Težave so občasno 
tudi s kvaliteto posameznih surovin, 
posebej embalaže, saj se papir trga, 
ker ni dovolj kvaliteten. Vse to se
veda vpliva na produktivnost, saj za
posleni naredijo manj kot bi lahko v 
primeru normalne kvalitete.

V delovnih organizacijah se, kot 
kažejo razgovori, pa tudi poslovni re
zultati, v občini nasploh zavedajo 
pomembnosti področja produktiv
nosti in pomembnosti povečevanja 
le-te. Ponekod so tudi naredili že 
precej na tem področju in to je tudi 
nujnost, če želimo razvijati gospo
darstvo in obenem biti tudi konku
renčni.

DIMITRIČ MILOVAN

NOVI STROJ ZA PROIZVODNJO ŽVEČILNEGA GUMIJA V t OLINSKI — TOZD VINOCET

POVEZAVA Z ZDRUŽENIM 
DELOM JE PREŠIRKA

V inštitutu Boris Kidrič je produktivnost dela na 
zavidljivi ravni, kajti z danimi sredstvi poskušajo razi
skovalni delavci napraviti kar največ. Inštitut je de
lovna organizacija, ki se delno financira preko svo
bodne menjave dela,delno pa s sredstvi za raziskave, 
ki jih opravlja za posamezne organizacije kemične in
dustrije.

Bazične raziskave financirajo pretežno iz sredstev 
Raziskovalne skupnosti, aplikativne raziskave pa fi
nancirajo tovarne kot naročniki raziskav.

Denarja za delo inštituta je vedno premalo, to do
kazujejo tudi nizki osebni dohodki, ki so pod popreč
jem tako v primerjavi z gospodarstvom, kot z družbe
nimi službami. Kljub relativno nizkim osebnim do
hodkom poskušajo v okviru možnosti tudi materialno 
stimulirati uspešnejše delavce. Vsake tri mesece se 
med seboj ocenijo in na osnovi ocene posamezniku 
dvignejo OD od nič do največ dvajset odstotkov. 
To ocenjevanje je subjektivno in ni najbolj posreče
no, česar se tudi sami zavedajo, vendar je zaenkrat še 
vedno bolje kot nič, ali slabši način, pravijo na inštitu
tu.

Kako gledajo na vsak dinai;kaže dejstvo, da posa

mezni poskus, če je potrebno, nadaljujejo tudi v po
poldanskem času, v soboto in nedeljo, samo da pri
hranijo material, ki morda čez nekaj dni ne bi bil več 
uporaben. Zniževanje materialnih stroškov je po
memben faktor pri ocenjevanju delavcev, čeprav pri
hranjeni dinar ne gre v osebne dohodke, marveč za 
nabavo nove opreme in materiala, ki je potreben za 
raziskave. Sredstev primanjkuje tudi zaradi prevelike 
stopnje inflacije.

Povezava z združenim delom ni najboljša, saj ke
mična industrija ne kaže pretiranega zanimanja za so
delovanje z inštitutom, marveč se vse preveč navezuje 
na tuje znanje, ki je drago in tudi že malce zastarelo. V 
industrijsko razvitih deželah industrija išče stik z 
znanstvenimi inštituti, pri nas pa je ravno obratno.

Dohodkovni odnosi med inštitutom in industrijo 
, zaradi nezainteresiranosti industrije še niso zaživeli, 

marveč še naprej ostajajo pogodbeni odnosi. V inšti
tutu se zavedajo,da v industriji brez tujih licenc ne gre, 
ne gre pa se opirati le na tuje znanje, to pomeni vse 
preveliko odvisnost našega gospodarstva od tuje teh
nologije.

MISLIM.DA JE PRODUKTIVNOST...
O produktivnosti govorimo v zadnjem času veliko in to na vseh ravneh. 

Kaj si pod tem pojmom predstavljajo proizvajalci v neposredni proizvodnji, 
smo skušali ugotoviti z anketo. Skušali smo najti tiste vzroke, za katere me
nijo ljudje, da bi njih odprava pomenila več narejenega. Pogovarjali smo se 
tudi o tem, kaj bi bilo potrebno storiti, da bi vsak od anketiranih delal več in 
kaj meni, da bi njegove sodelavce spodbudilo k večji delavnosti, storilnosti 
itd.

JANKO ZUPANČIČ, monter v 
Žičnici: »Enostavno povedano, kaj 
si jaz predstavljam pod produktiv
nostjo je to, da moramo vsi več de

lati. Potrebno je izpolnjevati plane 
in z doseganjem ali preseganjem le 
teh zvišujemo produktivnost, saj so 
tako postavljeni, da spodbujajo in 
omogočajo razvoj. Seveda bi bilo 
najbolje, če bi se vsi trudili tako, da 
bi bilo preseganja planov čimveč. 
Po moje gre tu zraven tudi izboljše
vanje organizacije proizvodnje. 
Hitreje in bolje in racionalneje 
lahko delaš le pod tem pogojem, da 
vse »klapa« v organizaciji. Če pa 
moraš čakati, da dobiš material ali 
pa da ne veš kaj delati itd. potem je 
zastonj pričakovati visoko produk
tivnost in torej uspehe. Za izbolj
šanje produktivnosti je nujno tudi 
uvajanje sodobne tehnologije in 
strojev in nenehno posodabljanje 
proizvodnje. Z novimi stroji, pa 
čeprav dragimi, je mogoče delati 
hitreje in bolje in se tako vsaka na
ložba obrestuje.«

RADOVAN TOMIČ, za-
porničar pri ŽG Ljubljana na 
Viški cesti: »Jaz si mislim, da 
mora biti produktivnost čim 
boljše delo in da je čimveč na
rejenega, pa da za to porabiš 
čim manj časa. Pri meni je to 
sicer malce teže, ker moj poklic 
ne pomeni proizvodnje. Moje 
vestno delo pa je lahko tudi del

vsesplošnih prizadevanj. 
Zakaj? Poglejte, če bom za
pornice dvignil takoj, se bo 
promet odvijal hitro in ne bo 
zastojev in marsikdo ne bo iz
gubil časa. Zjutraj lahko po
meni to, če bi čakal že po 
odhodu vlaka še pet minut, 
preden bi dvignil zapornice, za
stoj v prometu in izgubo časa v 
službi vseh tistih ljudi, ki bi jo 
zamudili zaradi čakanja pred 
zapornicami. Mislim, da z 
mojim vestnim delom tudi 
nekaj doprinašam. Moja skrb 
pa je seveda tudi to, da ni 
napak. Pri meni pomeni na
paka nesrečo in to hudo. Zato 
mislim, da je v mojem poklicu 
glavna naloga, da pazimo, da ne 
pride do nesreč, skratka da skr
bimo za varnost in za varen 
promet. Seveda pa bi gradnja 
nadvozov oziroma podvozov in 
odprava zapornic pomenila ne 
le varnost, ampak bi jaz lahko 
delal kaj drugega in bi torej bili 
dve roki več v neki tovarni.«

TEREZIJA I1AVŽAR, samo
stojna strojna polnilka v Vinocetu: 
»Jaz si mislim, da naj bi bila pro
duktivnost to, da skušaš čim več na
rediti, to pomeni zame, da skušam 
izdelati čim več žvečilnega gumija. 
To pa uspem le, če je vse ostalo v 
redu. Veliko vpliva tudi moja volja 
in ker sem v kolektivu zadovoljna, 
ostanejo torej le še tiste težave, na 
katere pa jaz ne morem kaj dosti 
vplivati. Kaj je to? Poglejte! Če ni 
surovine, lahko jaz prej še tako 
pridno delam in naredim še toliko, 
pa kaj pomaga, ko potem čakam 
nanjo dve uri in sedim ta čas križem 
rok. To pomeni, da v povprečju 
nisem naredila kaj dosti, pa če sem 
prej še tako hitela. Delavec lahko 
naredi veliko in hitro le, če ima vse 
na razpolago. Druga reč, na katero 
ne morem vplivati, je kvaliteta su
rovine, ki jo dobimo. Pri nas je 
sedaj problem s papirjem. Delam 
na novem stroju, kjer bi lahko na
redila ogromno. Pa kaj pomaga, ko 
pa se papir trga. Potem pa balo dol 
in veste, koliko je to truda, saj tehta 
po 5()kg, pa balo spet gor in tako ne 
izgubimo le energije, temveč tudi

čas. Če bi bil papir v redu, bi lahko v 
tem času, ko to štirikrat ali pa še 
večkrat dnevno popravljam, nare
dila kar dosti. Kar zračunajte, ko
liko pa pomeni to izgube v obeh 
izmenah in potem koliko je to pri 
več delavkah in na mesec... Izuče- 
nost je pomembna, da dosežeš 
dober rezultat, ampak kaj pomaga, 
če ni kvalitetnih surovin.«

ANA BABNIK, samostojna 
strojna polnilka v Kolinska — 
TOZD Vinocet: »Mislim, da se 
moramo vsi truditi, da naredimo 
čim več. Ker če bomo naredili vsi 
skupaj več, bomo tudi več imeli. Saj 
veste, kako je v družini: če delata 
dva, je več denarja, kot če eden in 
boljše živiš. No, podobno je tudi v 
tovarni. Pri nas nima nihče nič od 
tega, če manj dela. Škodi samo sebi 
in drugim. Mislim, da je prav, da 
naredi čim več, ker mu to pomeni 
več denarja in seveda tudi več de
narja za tovarno. Naša želja mora 
biti torej, da naredimo čim več. To 
pa ni mogoče vedno doseči. Poglej
te, če so stroji slabši, si lahko še 
tako spreten, lahko še tako hitiš in 
se lahko še tako trudiš, ti vse skupaj 
nič ne pomaga. Drugi, ki dela pol 
manj na dobrem, novem, moder
nem stroju, bo naredil več in to z 
manj znoja kot pa ti. Zato je nujno, 
da so stroji dobri. Seveda pa mora

biti tudi pred začetkom dela vse 
pripravljeno. Vsak mora točno ve
deti, kaj mora delati in kje in kako. 
Pripravljen mora biti tudi material, 
saj sicer ni nič. Material mora biti 
dober, ker se lahko le tako dela.«

Tekst in foto: 
MILOVAN DIMITRIČ
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Med delovnimi organizacijami v občini Ljub
ljana Vič — Rudnik, ki večinoma dobro gospoda
rijo in beležijo uspehe, so žal tudi takšne, ki imajo 
vrsto težav in posledica tega so izgube. V posa
meznih primerih se izguba pojavi v določenem 
trimesečju, vendar je to posledica trenutnega po
ložaja in v naslednjem obdobju je ni več. Takšne 
primere je mogoče razložiti z objektivnimi vzroki, 
včasih celo tako banalnimi, kot je sprememba 
obračuna, oziroma načina obračunavanja. Pov
sem drugačen primer pa so delovne organizacije, 
kjer se izguba pojavlja v več tromesečjih zapored, 
ali pa se vleče nekaj let. Delovne organizacije, žal 
v takšnih primerih prevečkrat iščejo vzroke zunaj 
in so kolektivi pripravljeni premalo kritično oce
niti sebe in svoja prizadevanja. V takšnih primerih 
je vedno slišati očitke na rovaš sistema, na račun 
partnerjev, itd. Krivi so skratka vsi, le sami popol
noma in čisto nič! To ne velja povsod, vendar je 
bilo to v razgovorih v delovnih organizacijah o iz
gubah čutiti marsikod.

V letošnjem četrtletju so beležili izgubo v 14 delovnih 
organizacijah, ob polletju pa je ostalo še šest delovnih 
kolektivov, ki niso poslovali ugodno. Z izgubo so poslo
vali: Hoja — TOZD Galanterija, HOJA — TOZD Po
hištvo, Hoja — TOZD Žaga Škofljica, Ljubljanske 
mlekarne — TOZD Posestva, Žičnica in Pleskoobloga. 
V vseh delovnih organizacijah so izdelali sanacijske pro
grame in z njimi računajo popraviti poslovne rezultate. 
Zaključni računi bodo te namene potrdili, ali ovrgli. V 
primeru, da tudi še zaključni računi ne bodo ugodni, bi 
kazalo pretehtati ponovno sancijske ukrepe. Če so re
snično izvedeni pa uspeha še vedno ni, je potrebno izde
lati in izvesti uspešnejše ukrepe.

I/izviri izgub so precizirani
Med »izgubaši« so se pojavile sedaj posamezne 

TOZD, katerih rezultati prej v okviru celotne delovne 
organizacije niso bili vidni. Ko so imeli prej v delovni or
ganizaciji še status obrata ali enote in je bilo mogoče pre
livati denar sem in tja, se je zgodilo ob zaključnem raču
nu, da je bilo v DO kot v celoti vse v redu, ker so pač 
uspešnejše enote ustvarile toliko več, da so pokrile iz
gubo manj uspešnih. Celoten rezultat je bil pozitiven. To 
seveda tistih, ki so imeli izgubo, ni stimuliralo k odpravi 
le-te, temveč je spodbujalo prav nasprotno vedenje. Z 
organiziranjem TOZD je sedaj bistveno precizneje po
kazano in definirano, kdo in kje ima izgubo. Ker »pokri
vanja« ni več, so računi čisti in jasni. To je dobro, saj je 
povsem jasno tudi v širšem merilu, kdo dobro gospodari 
in kdo ne, torej kje je potrebno ukrepati in spreminjati.

Kljub splošno ugodnim rezulatom gospodarjenja v 
občini je potrebno posvetiti kolektivom, ki so slabo go
spodarili, posebno pozornost in seveda tudi doseči 
spremembo stanja. V vseh delovnih organizacijah, ki 
imajo izgubo, smo se razgovarjali o tem, kje vidijo 
vzroke za izgubo in kje vidijo rešitve.

tudi sicer. Hoja je namreč v preteklosti žal izgubila nekaj 
odličnih kadrov, od sedanjih kadrov pa vsi ne dajejo od 
sebe vse, kar bi zmogli. Dokaj pogosto menjavanje di
rektorja in tudi dolga »brezvladja« med imenovanji, so 
verjetno tudi pokazatelj nekaterih odnosov. V kolektivu 
bodo morali vsi vlagati mnogo večje in sploh izredno ve
like napore, če naj Hoja kot celota zaživi, kot je treba.

Drugi veliki problem Hoje je njeno mesto v jugoslo
vanski in slovenski lesarski industriji. Mesto Hoje na
mreč ni tipično definirano, saj je ob vseh načrtovanjih 
Hoja največkrat ob strani in je premalo nastopala s svo
jimi razvojnimi načrti. Za Hojo mesto pod soncem mora 
biti in to tako v ljubljanskem, kot v slovenskem merilu. 
Izdelati je potrebno programe, ki jih bo mogoče vključiti 
v razvoj slovenske lesne industrije in tudi programe v 
slovenskem merilu popraviti tako, da bo Hoja dobila 
svoj prostor.

VZROKI IZGUB NISO LE 
ZUNAJ KOLEKTIVOV

Nočemo pisanja o naši izgubi
V Hoji smo se skušali razgovarjati s sekretarjem OZK 

DSSS. BOJAN ANDRIČ nam ni bil pripravljen dati ni
kakršnih podatkov o izgubi, niti ni bil pripravljen dati 
ocene stanja, češ da bi bilo pisanje sedaj o izgubah ne
primerno, ker iščejo novega direktorja. Prepovedal je za 
sedaj tudi kakršnokoli pisanje o izgubi in položaju ko
lektiva. Glede na to smo morali seveda poiskati uradne 
podatke drugje.

Izguba v Hoji oziroma njenih TOZD se vleče že dalj 
časa. Zato je vprašanje HOJE kot celote pereče. V ' 
HOJI navajajo kot krivca za izgubo, ki se pojavlja v po
sameznih TOZD, zelo visoko neplačano realizacijo, ne
doseganje proizvodnega plana in neizvrševanje naročil. 
Na prvem mestu so seveda zunanji vzroki, je pa vpraša
nje, če so resnično tisti, najbolj pravi, popolnoma 
umestno. V Podpeči so namreč položaj izboljšali s svo
jimi napori in s spremembami znotraj TOZD. Za de
lovno organizacijo kot celoto so prehudo breme tudi 
skupne službe. V skupnih službah dela približno šestina 
kolektiva in to pomeni znatno obremenitev. Učinki veli
kega aparata skupnih služb namreč niso ustrezni njegovi 
velikosti. Hojo tarejo še dokajšnji kadrovski problemi. 
Ne samo pri iskanju vodstva oziroma direktorja, temveč

Ustrezno mesto tudi Hoji
Trenutno obstajajo celo ideje, da naj bi Hojo razdelili, 

saj so si progarami posameznih TOZD dokaj različni. 
Vsak del naj bi po teh načrtih našel svoj prostor pod 
okriljem koga drugega. To pa ni rešitev, ki bi bila spre
jemljiva za delovno organizacijo, ki je vendar dosegla 
nekatere uspehe in daje kruh več kot 700 zaposlenim. 
Zato v občini Vič-Rudnik na ideje »razparceliranja« 
Hoje ne ogledajo pozitivno.

Jasno, da je potrebno razvojne programe Hoje 
ustrezno uskladiti in najti tudi ustrezno povezavo za ta 
kolektiv v velikih združenjih te branže. Povezovanje v 
Slovenijales ali Uniles, trdni razvojni programi in njih 
dosledno uresničevanje, bi pomenili bodočnost. V 
takšni bodočnosti bi bilo potrebno oceniti tudi delež 
skupnih služb in njihov doprinos k napredku in zagotav
ljanju bodočnosti. Usmeritev na iskanja rešitev za pozi
tivno poslovanje znotraj delovne organizacije je nujna 
in potem bo mogoče tudi zunanje vzroke odpraviti. S 
skrivanjem, zapiranjem vase in odklanjanjem zunanje 
pomoči pod pretvezo; češ da to samo škodi, je nesmi
selno in ne vodi nikamor.

Resen pristop v žičnici
Resen in trezen pogled na svoj položaj imajo v Žični

ci, ki je kot delovna organizacija vključena v Slovenija
les. Glede na ukrepe, ki so se jih lotili, je pričakovati, da 
bodo uspeli. Seveda bo potem Žičnica potrebovala tudi 
širšo pomoč, ki ji bo zagotovila bodočnost, saj je sama s 
svojimi napori ne bo zmogla, ker je pač premajhna. Se
kretar osnovne organizacije ZK PETER SNOJ pravi, da 
so se lotili z vso vestnostjo izpolnjevanja zahtev sanacij
skega programa in da rezultati kažejo, da bo kolektiv 
uspel. »Imamo pet milijonov izgube. Če bi bili še eno- 
vitna delovna organizacija, je ne bi bilo, saj bi denar 
lahko prelivali. Seveda to sploh ne bi bila rešitev, temveč 
bi le na zunaj izgledalo vse lepo, mi bi bili pa še vedno na 
istem. Pri nas opažamo že več let stagnacijo in to je za 
nas zelo boleče. Res smo vsako poslovno leto zaključili 
ugodno,vendar je to bilo le na zunaj. Mi smo opozarjali 
na naš položaj, vendar je bil povsod odgovor, saj gre, saj 
pozitivno poslujete, mi pa nismo mogli naprej. Ostajali 
smo brez akumulacije in je bilo vprašanje časa, kdaj 
bomo prišli do izgube. Položaj bo v bodoče še slabši, če 
ne bomo imeli akumulacije. Sedaj bomo izgubo odpra
vili z napori kolektiva, vendar to ni rešitev! Tega se za
vedamo vsi.«

In kje so vzroki za stopicanje na mestu?
Peter Snoj meni: »Prodaja pri nas sploh ni vprašanje, 

vendar mi to,kar delamo, delamo s premalo dobička. 
Cen ne moremo enostavno kar dvigniti. V izvoz gremo z 
nizkimi cenami, ki pomenijo izgubo, vendar moramo to 
početi, saj sicer ne moremo opremljati proizvodnje, ker 
nimamo deviz. Veliko bolje bi bilo, če bi si lahko zagoto
vili devize v okviru SOZD, saj je dovolj, ker nekateri le 
izvažajo in bi zamenjava v SOZD pomenilo boljše in 
ekonomičnejše poslovanje. Drug problem so majhne se
rije in prevelik izbor izdelkov. Trg potrebuje določene 
izdelke in ker jih ni, jih mi izdelamo, vendar zanje ne 
dobimo ustreznega finančnega efekta. Zato smo sedaj v 
okviru sanacije enostavno morali črtati posamezne iz
delke. To pomeni, da jih bo na trgu zmanjkalo. In 
potem? Preveč smo se ozirali na posamezne želje vsa
kega kupca, ki jim nismo mogli zaračunati. Sedaj bodo 
morali uvažati, ker mi v izgubo ne bomo več delali. Za 
majhne serije in premajhno proizvodnjo leži krivda v 
tem, da ne dobimo delovne sile. Ker sodimo v bazično 
industrijo in glede na položaj, v kakršnem smo, eno
stavno ne moremo dati dovolj visokih osebnih dohod
kov in ljudje odhajajo. Če bi lahko uvedli še eno izmeno, 
torej če bi dobili delavce, bi bilo znatno bolje. Delavcev 
ne dobimo tudi zato, ker nimamo stanovanj.

Potrebna je rešitev 
v okviru SOZD

Naše načriovanje bomo morali okrepiti. Sedaj ni
mamo kadrov in to bomo morali odpraviti, vendar še ne 
vemo kako, saj bomo z našimi osebnimi dohodki le težko 
dobili ustrezne ljudi. Projektantske organizacije so bolj 
privlačne. Mi sploh nimamo resničnega plana razvoja. 
Imamo sicer plan na papirju, vendar to ni nič. V praksi 
moramo imeti uresničljiv plan. V okviru SOZD Sloveni
jales sedaj iščemo rešitve in brez te širše pomoči ne bo 
šlo, ko se bomo spopadli z vzroki, na katere nimamo tre
nutno vpliva. Kadrovsko se moramo na vsak način okre
piti, sicer je zaman pričakovati zanesljivo bodočnost.

V okviru Slovenijalesa obstojijo sedaj načrti povezo
vanja strojnih tovarn. To bo tudi nam omogočilo dolo
čeno mesto. Mi načrtujemo, da bi opremili našo tovarno 
tako, da bi lahko izdelali pri nas celotno proizvodno li
nijo za posamezno tovarno. S povezovanjem in razdeli
tvijo nalog bi v okviru SOZD uspeli in za to si bomo pri
zadevali. Tako bomo odpravili sedanji položaj, ki je po
sledica večletne preteklosti.

Sedanja izguba nas je končno pripeljala na realna tla: 
vse, tudi tiste, ki smo jih opozarjali, da ne moremo pro
dajati ob rastočih cenah surovin izdelke po zamrznjenih 
cenah in sočasno imeti dobiček. Prej je bilo to vse zabri
sano, sa je naš sedanji TOZD v Ribnici, ki izdeluje bolj 
akumulativne izdelke, pokrival našo izgubo. Če bi bil 
obračun enoten, bi bili tudi letos brez izgube, saj so oni 
ustvarili ravno toliko dobička, da bi se pokrilo. Potem bi 
pa vse ostalo po starem. Potem ko je od nas odšla livar
na, smo ostali kot TOZD za izdelavo strojev za obdelavo 
lesa in opreme za servisno dejavnost in naprav zračne 
tehnike, pravi PETER SNOJ.

V Žičnici imajo realne možnosti za uspeh, saj so se sa
nacije lotili nadvse resno. Res pa je , da bodo vsi napori 
zaman, če ne bo tudi širše rešitve značaja v okviru 
SOZD.

Smo v Škarjah
Če se še enkrat povrnem k cenam, naj povem, da jih 

mi lahko dvignemo letno za osem odstotkov (so zamrz
njene), cene surovinam pa nam zrasejo v tem času za 30 
odstotkov. Škarje se zapirajo nam v škodo. Vse našteto

Izguba ne preseneča, 
presenetil bi dobiček

Ljubljanske mlekarne TOZD — Posestvo je zabele
žita ob polletju 4,24 milijona izgube. Realnost te izgube

je vprašljiva glede na sezonsko delo Ljubljanskih mle
karn TOZD Posestvo, vendar pričakujemo, da bo iz
guba tudi ob koncu leta. Glede na sanacijske ukrepe bo 
sicer manjša, kot je bila načrtovana prvotno, vendar jo 
bodo še vedno beležili. O položaju TOZD Posestvo smo 
se pogovarjali z direktorjem ing. JUSTOM KLEMEM- 
ČIČEM.

»Letos so se vsi začudili, kako da imamo izgubo, saj 
smo bili lani pozitivni. Mislim, da bi se morali bolj začu
diti, kako da smo bili lani brez izgube. Sicer pa je bil lan
ski rezultat ugoden prvič po dolgih letih. Zakaj lani 
nismo imeli izgube, povedo podatki, da smo dosegli do
ločene uspehe v proizvodnji, torej da smo pridobili več 
mlaka na kravo, predvsem pa je bil vzrok v tem, da so se 
popravile cene. Stroški so se s cenami ujeli in še dober 
proizvodni efekt, pa so bili razultati ugodni. Letos pa se 
ponavlja stara pesem, da se povečujejo stroški, mi jih pa 
s svojimi dogovorjenimi n maksimiranimi cenami ne do
hajamo več.

če pogledamo letošnjo izgubo prvega polletja, ugoto
vimo, da ni povsem čista. Neplačane realizacije smo 
imeli nekaj, zelo veliko neporavnanih premij in po in
formaciji SDK nismo smeli vnesti v dohodek namensko 
premijo (ta znaša dinar na liter mleka). To bomo lahko 
storili šele od koncu leta za pokrivanje izgube. Če bi vse 
to prišteli k dohodkom, bi prišli do tega, da bi bilo dejan
sko izgube le dobrih šeststo tisočakov. To ni veliko, če 
upoštevamo še, da ni prvo polletje za nas ugodna sezo-

V DELOVNIH ORGANIZACIJAH, KI SO OB POLLETJU POSLOVALE Z 
IZGUBO, SMO SE POGOVARJALI O VZROKIH IN UKREPIH ZA SLAB 
POLOŽAJ

na.«

ima za posledico, da smo brez akumulacije in da imamo 
zato iztrošen strojni park. Stroji sicer sedaj še tečejo, 
vendar dolgo ne bodo več. Novih praktično ne moremo 
kupiti z ničemer. Amortizacije ni več in tako smo inve
sticijsko nesposobni. To kaže, da bo položaj še slabši, če 
ne bomo našli rešitve.

Mi sedaj rešujemo vprašanje izgube predvsem z reše
vanjem naših notranjih problemov. Krivda pri nas je v 
osebni odgovornosti in v slabi organizaciji. To lahko re
šimo sami in tudi rešujemo. Program sanacije do konca 
leta smo vzeli resno in ga bomo speljali. Vsi pogoji za sa
nacijo so dani. Obstajal je sicer dvom, če bomo uspeli 
pokriti vse, vendar menimo, da bomo glede na izvedene 
ukrepe le uspeli. Začeli smo s široko akcijo. Ostro smo 
zastavili in izvajamo kontrolo, uvedli smo nadurno delo, 
ukrepe za izboljšanje organizacije in šli smo celo v 
zmanjševanje osebnih dohodkov. Vprašanje je, če je to 
poslednje, najboljša rešitev, vendar hočemo vse vzroke, 
na katere lahko vplivamo mi, povsem odstraniti. Uvedli 
smo tudi strogo osebno odgovornost za delo, torej če 
domenjeno ne bo opravljeno.

Mi smo nesposobni planirati proizvodnjo. Plane smo 
sprejemali konec leta, sedaj pa jih prej in bomo v bodoče 
to naredili že sredi leta. Takoj bomo tudi dali naročila 
kooperantom in dobaviteljem, ker potrebujejo oni zelo 
veliko časa. Zato smo v prvih mesecih v prejšnjih letih 
tudi premalo ustvarili, ker nismo imeli s čim. Plan smo 
sprejeli konec leta in tedaj naročili dobaviteljem, dobili 
pa smo vse skupaj čez nekaj mesecev. Tega je sedaj 
konec! Seveda pomeni to tudi, da bomo naročila spre
jemali prej.

Imamo veliko nedokončane proizvodnje. Do tega 
prihaja zaradi zamud kooperantov, vendar bomo to od
pravili s tem, da bomo pač naročili nekaj mesecev prej. 
Denar se v naši branži obrača počasi. To pa je zakoni
tost, na katero bomo le težko vplivali.

Kako , da potem pričakujete izgubo tudi ob koncu 
leta?

»Medtem so spet poskočili stroški, ki jih imamo in 
škarje med našo nadzorovano ceno in nenadzorovanimi 
stroški se spet zapirajo. Zato pričakujemo ob koncu leta 
dva milijona in pol dinarjev izgube. Prvotno smo priča
kovali celo štiri milijone, vendar bomo to znižali z našimi 
ukiepi. Seveda bi bilo potrebno najti trajno sistemsko 
rešitev, ki je ne moremo izvesti.

Ob polletnem obračunu je rezultat kriv tudi način 
obračunavanja, saj lahko vnašamo v breme zalog le di
rektne stroške proizvodnje, ki je sezonska, indirektnih
pa ne smemo.

Vsi mlekarji imajo izgube

Ce si pogledamo, kateri stroški so se nam povečali« 
moram našteti najprej stroške proizvodnje lastne krme 
in ceno kupljene krme, znatne so podražitve še pri elek
triki, vodi, gorivu, rezervnih delih in tujih storitvah. Po
membno povečanje stroškov pomenijo še povečani 
osebni dohodki. Temu se ne moremo odreči, če hočemo 
s proizvodnjo nadaljevati in zadržati fluktuacijo delav
cev. Zniževanje stroškov naše proizvodnje zaradi večje 
produktivnosti sicer dosegamo z nekaj odstotki letno, 
vendar se to kar izgubi pri povečevanju stroškov, ki sp 
vsako leto večji za 20 ali 30 odstotkov. Mi smo povečdli 
količino pridobljenega mleka za 224 litrov na kravo in 
zmanjšali izločitev krav, vendar je vse to premalo. V 
takšnem položaju nismo le mi! Vsi družbeni proizvajalci 
mleka v Sloveniji bomo zaključili to leto z izgubo. Večjo 
izgubo bodo imele delovne organizacije, ki jim je mleko 
edini produkt in če gospodarijo na pretežno travnatem 
svetu. Mi bomo v malce boljšem položaju, ker nimamo le 
mlečne proizvodnje. Seveda pomeni to, da praktično 
prelivamo v TOZD dohodek od ene vrste kmetijstva v 
mlečno proizvodnjo, oziroma da pokrivamo izgubo. Tu 
pa se postavlja vprašanje, če je to v redu.

V TOZD smo se lotili v okviru sanacijskega programa 
notranjih ukrepov in predlagali zunanje. Pri nas mo
ramo izkoriščati vse možnosti za spravilo čim večjih ko
ličin otave in s še skrbnejšom delom zmanjšati izločanje 
krav. Pospešili bomo melioracijo Gmajnic in nadaljevali 
z izvajanjem modernizacije mlečnih farm.

Vse te notranje rezerve pa so premajhne in njih še 
tako učinkovito aktiviranje, ne bo odpravilo izgube.

Mlečne farme se morajo bolj povezovati z znanstve- 
no-raziskovalnimi institucijami in finaciranje gradnje 
teh farm naj bi bilo narejeno s finančno zgradbo, v kateri 
bi investitor dal petino denarja, ostalo pa banke in drugi 
zainteresirani. Potem bi bilo potrebno izvesti nekatere 
finančne opc .acije in spremembe pri kreditiranju, odpi
sati različne sanacijske kredite in podobno. Potrebno je 
tudi objektivno vrednotenje mleka z družbenih mlečnih 
farm v primerjavi z ostalim mlekom. Predlagamo tudi 
oprostitev plačevanja prispevka od poslovnega sklada za 
revalorizacijo pokojnin in uresničitev dohodkovnih od
nosov. Popraviti bi bilo potrebno odkupne cen za mleko 
in premije za mleko.

Stroški v mlečni proizvodnji rastejo letno od 15do25 
odstotkov, cene mleka pa največ do 3 odstotke v istem 
času. Samoupravne interesne skupnosti za oskrbo večjih 
potrošnih centrov naj bi tudi nekaj prispevale oziroma 
podpirale našo proizvodnjo, saj smo stalni oskrbovalce 
potrošnih središč. Predlagamo še učvrstitev namenske 
premije za družbeno mlečno proizvodnjo. To naj p°' 
stane stalen ekonomski ukrep.«

Disciplina in nagrajevanje 
po delu je izhod

V Pleskoublogi so ob polletju zabeležili izgubo, kij« v, 
občinskem merilu prava malenkost, vendar v tej delovni 
organizaciji tudi 8(1 tisočakov nekaj pomeni. V Pleskoo- 
blogi ocenjujejo, da so izgube krive povsem subjektivn* 
težave. Težave so imeli s poslovodnim kadrom, z reki*' 
■nacijami in nedisciplino. Z nagrajevanjem po delu, k** 
se bistveno pozna pri osebnih dohodkih zaposlenih« 
izboljšali kvaliteto,saj se je število reklamacij zmanjš*!®’ 
oziroma so jih odpraviili. Kot kažejo podatki devetm*' 
sečnega gospodarjenja, so v Plcskoohlogi že pokrili i*' 
gubo in je ta trenutna »slabost« odpravljena.

V delovnih organizacijah so se večinoma resno lu*1 
reševanja problema izgub in le na ta način je mofOČCr;l 
čunati na ugodne spremembe. S kazanjem na zunauj 
probleme in iskanjem krivde izključno izven delovni 
organizacij pa problema v kolektivih, ki imajo izguh0, 
ne bodo rešili.

Konec izgub ni le v interesu posameznika ali k0****. ■ 
va, temveč celotne občine in skupnosti, saj mora 
izgube nekdo pokrivati in slabo gospodarjenje grC . 
škodo vseh. MILOVAN DlMlTK*

mmammmmmmmmpmm mmm
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GOSPODARSTVO BOMO PRESTRUKTURIRALI!<
Franci Zalar o delovanju ZK na področju družbenoekonomskih odnosov

V skladu s spremembami statuta, sprejetimi na 8. kongresu 
ZKS, sta se reorganizirala OK ZKS in komite. V komiteju OK 
ZKS Vič-Rudnik odgovarja za gospodarstvo in družbenoeko
nomske odnose izvršni sekretar FRANCI ZALAR.

»Za vse, ki delamo na ravni 
občine, je tak način dela nekaj 
novega. Vsi pa se trudimo, da bi 
delo na nov način zaživelo čim 
holje in dalo tudi otipljive rezul

tate. Na področju gospodarstva 
ne mislimo razpravljati o števil
kah ob polletju ali koncu leta, saj 
je vse skupaj dokaj uniformirano 
in obravnavano na različnih rav

neh in sredinah. Mi se mislimo na 
osnovi podatkov in rezultatov 
gibanj posvečati vsebinskim 
vprašanjem. Komite bo analizi
ral uresničevanje srednjeroč
nega družbenega plana razvoja 
občine in vseh sredin v občini: od 
krajevnih skupnosti preko sa
moupravnih interesnih skupnosti 
do delovnih organizacij. Tu

V PEKARNI CENTER

DO KDAJ NOČNO DELO?
kur enera,n’ obra, TOZD Pekarne Center, DO Emona Mer- 

'nta tehnološko dotrajano in zastarelo opremo. Po desetih 
1 * kolikor jih je minilo, odkar so se s Poljanske ceste preselili 

nov ®brat ob Tržaški cesti, bodo letos prvič izvedli večjo re- 
I ®n'strukcijo. Idejni projekt je v izdelavi, predvidoma do konca 
^ a Pa bodo pridobili vso potrebno lokacijsko in gradbeno do- 

atentacijo. Investicija kasni za pet mesecev za predvidenim 
Žit^ram0ln Zara<*' usklajevanja proizvodnega programa z 
j ”,n' Zaradi nekaterih sprememb v investicijskem programu, 
vs Prišlo pri usklajevanju, pa seje prvotno previdena

24.000. 000 din povečala na 29.886.000 dinarjev.

sai ^f*<ons,rukcija je nujna, zato mora 99 pekov, kolikor
i . 1110 le tako lahko izbolj- ' *---- - . .
do' elovne P0g°je delavcev, 
jj6.8!' večjo produktivnost, 
joijsali kvaliteto izdelkov in 
„ e ab 'zbiro kruha ter ne
ukiT C d° konca le,a 1980 

1 n°čno delo, če nam
n Pred tem rokom ne bo 
V0j|. °Va* zakon,« pravi inž.

Cuder, direktor 
p V ^elcarne Center.

obrti *. kruha ie ®e vedno
n,šk« 'n "e industrijska in

jih je med 178 zaposlenimi, 
delati v nočni in dnevni izme
ni. Peči gorijo od 22. ure zve
čer do 13. ure naslednjega 
dne. Vsi smo namreč »obre
menjeni« z miselnostjo, da 
moramo svež in topel kruh 
dobiti že v zgodnjih jutranjih 
urah, čeprav ga porabimo 
običajno šele popoldne. Z 
analizo so ugotovili, da kar 
91,5 odstotka potrošnikov 
želi dobiti kruh med 3. in 8.

uro. Le 6,5 odstotka želi do
stavo med 10. in 12. uro in 2 
odstotka med 12. in 14. uro. 
Medtem ko pekarne po vsej 
Sloveniji ukinjajo nočno delo, 
pa se Ljubljančani trdovratno 
oklepamo starih navad, ki na
rekujejo nočno peko.

Nočno delo Pekarni Center 
povzroča precej preglavic 
tudi glede delovne sile. Vse 
manj mladih se qdloča za po
klic, kjer svoj »kruh« služi s 
kruhom. Nočno delo, prah, 
vročina in nizki osebni do
hodki so vzroki, ki odbijajo 
mlade od tega poklica. Pa tudi 
že izučeni peki se mnogokrat 
raje odločajo za odhod v 
druge delovne organizacije, 
kjer delo ni tako naporno.

Upajmo, da bodo potroš
niki doumeli potrebe pekov in 
bo nočno delo kmalu postalo 
le še spomin na preteklost.

IVO BREČIČ

°dvrač.te,^*>vn* •obot*ln vročina, nizki ošabni dohodki... to so dajavnlkl, ki
od pekovskeoa ookllcapakovskaga poklica

bomo ugotovili, kje smo in kaj bo 
potrebno narediti v bodoče. 
Konkretno smo v tem času že po
segli v vsebino z organiziranjem 
problemske konference v Hoji. 
Tamkajšnji problemi so znani in 
trajajo že več let in o tem smo se 
pogovorili in tudi marsikaj razči
stili. Na področju gospodarstva 
se bomo morali v občini zelo an
gažirati, saj bo potrebno veliko 
dela tudi zaradi prestrukturira
nja našega gospodarstva. Iz ob
čine bo namreč odšla Iskra 
TOZD Elektrooptika, ki je velik 
izvoznik in postavlja naše ra
zmerje med uvozom in izvozom v 
zelo ugodno luč. Kljub temu pa 
mislimo, da bomo marsikaj na
domestili z delovnimi organizaci
jami, ki prihajajo v občino, ki za
čenjajo pri nas graditi. Posa
mezne OZD pa svoje programe 
proizvodnje spreminjajo v to
likšni meri, da bodo postali resni 
in veliki izvozniki. Vsa ta priha
janja in odhajanja, spremembe 
in drugo bo nujno povzročilo 
spreminjanje našega gospodar
stva in v teh okvirih čakajo nas 
vse obsežne naloge.

Zato bomo s posebno pazlji
vostjo v komiteju pripravili 
izhodišča za nadaljnji razvoj in v 
tem okviru posebne programe za 
prihodnje leto in poseben pro
gram razvoja do leta 2()()().

Ob vsem tem pa mislim, da 
bodo posebej pomembne naše

daljevati. Za to pa se bomo anga
žirali komunisti v vseh okoljih 
našega delovanja.

Pri izvajanju vseh teh nalog so 
nam za osnovo seveda stališča re
solucije, ki je bila sprejeta letos 
na 8. kongresu ZKS. Mislim, da 
je vse, kar bomo počeli, logično 
delovanje za kontinuirano poli
tiko ZK na področju družbenoe
konomskih odnosov.

Če se povrnem k nekaterim 
konkretnim zadevam, moram 
povedati, da smo na sestanku 
komisije, ki obravnava stano
vanjska vprašanja in drugih or
ganov, ki delajo na tem področ
ju, razpravljali o nekaterih kon
kretnih korakih. Tu gre za ureja
nje stanovanjskih razmer delov
nih ljudi, kar je pogoj za njihovo 
ekonomsko in socialno varnost. 
Pri tem se moramo zavedati, da 
bo družbeno usmerjena stano
vanjska gradnja pospešila celo
vito zadovoljevanje potreb biva
nja in življenja v soseski. S tem v 
korak, da lahko zagotovimo na 
tem področju tudi ustrezno sa
moupravo, pa je uvajanje eko
nomskih stanarin. Le te so na
mreč temelj za uveljavitev delav
cev in občanov kot nosilcev hišne 
samouprave.

Na področju zdravstva je iz 
OZD, ki so izvajalci, večkrat sli
šati vrsto pripomb na samo me
njavo dela in obratno je tudi sli
šati iz vrst porabnikov. Tu bo po-

FRA NCI ZALAR

akcije, ki zadevajo položaj de
lavca v OZD. Tu gre za kon
kretne akcije v sferi družbenoe
konomskih odnosov na področju 
stanovanjskega gospodarstva, 
vprašanj preobrazbe na po
dročju svobodne menjave dela 
med OZD na področju zdravstva 
kot izvajalci in med porabniki. 
Precej pozornosti bomo posve
čali vprašanjem odnosov med 
TOZD in delovnimi skupnostmi 
skupnih služb. To vprašanje 
stopa v ospredje tako v delovnih 
organizacijah z več TOZD kot v 
SOZD in drugih oblikah združe
vanja. Nekatere stvari pri odno
sih na tem področju v praksi še 
niso razčiščene in niso uveljav
ljeni odnosi, za katere smo se po
litično odločili z novo ustavo in z 
zakonom o združenem delu.

Za našo občino, ki je v veliki 
meri tudi še kmetijska, je ak
tualno tudi vprašanje razvoja te 
panoge. V kmetijstvu se je v zad
njih letih marsikaj spremenilo in 
te pozitivne procese moramo na-’’

trebno, kot sem že omenil, nada
ljevati s procesi, ki tečejo. Krepi
tev zdravja vsega prebivalstva in 
ohranitev delovne sposobnosti 
aktivne generacije mora biti v 
središču samoupravnega dogo
varjanja in odločanja delovnih 
ljudi o pravicah, obveznostih in 
programih zdravstvenega var
stva. Komunisti v zdravstvu pa so 
odgovorni za samoupravno or
ganiziranost zdravstvene dejav
nosti in uveljavitev samouprav
nih družbenoekonomskih odno
sov. Ob vsem tem pa je potrebno 
tudi preoblikovanje izobraževa
nja vseh profilov zdravstvenih 
delavcev.

Vse to so konkretne stvari, s 
katerimi se bomo ukvarjali in k 
uveljavljanju novih odnosov ak
tivno prispevali komunisti na 
vseh ravneh. Seveda je pri borbi 
za uveljavitev tega potrebno ak
tivno delovanje vsakega člana,« 
poudarja Franci Zalar.

MILOVAN DIMITRIČ
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PROIZ
VODNJA
NARAŠČA
Znanih je že nekaj 

podatkov o 
devetmesečnem 

poslovanju

Rezultati gospodarjenja v 
občini v prvem polletju so bili 
dokaj ugodni, če izvzamemo 
šest delovnih organizacij, ki so 
poslovale z izgubo. Koliko je 
takšnih, ki imajo izgubo tudi 
ob devetmesečnem obračunu, 
še ni znano, vendar se je njih 
število po oceni zmanjšalo za
radi sanacijskih ukrepov, ki so 
se jih lotevali. Ni pa še znano, 
če ni izguba medtem nastala 
kje drugje. Točni podatki 
bodo znani šele novembra. 
Ker se ob četrtletjih ne dela 
točnih izračunov za vse, so se
danji podatki o gospodarjenju 
največjih le približen pokaza- 
lec, ki pa vendar pove precej. 
Ker predstavlja industrija v 
gospodarstvu poglaviten 
delež, so podatki o gospodar
jenju med najpomembnejšimi.

Ob obračunu, konec sep
tembra, lahko ugotovimo, da 
je v primerjavi z lani, proi
zvodnja količinsko večinoma 
naraščala. Glede na poletne 
mesece in torej dopuste, de
vetmesečni rezultati tudi še 
niso realna slika in je pričako
vati ob koncu leta boljše. V 
primerjavi z lani so najbolj 
dvignili proizvodnjo v Hoji — 
TOZD Tesarstvo, kjer so na
redili za 94 odstotkov več. Žal 
pa ima Hoja tudi drugi rekord. 
Njena TOZD Galanterija v 
Podpeči je ustvarila letos 
komaj 32 odstotkov lanske 
proizvodnje. Precej več kot 
lani so naredili še v IGO (za 
42 odstotkov), Žičnici, Iliri
ja- Vedrog, Iskra Horjul in 
Tobačna tovarna. Malce 
slabše kot lani so gospodarili v 
Tovilu in Kig, na istem so 
ostali v Utensiliji.

Zaloge večinoma narašča
jo. Na to so verjetno vplivali 
poletni meseci z zmanjšimi na
ročili. Najbolj so povečali za
loge, v primerjavi z enakim 
obdobjem lani, v IGO. Več 
zalog imajo tudi v Hoji TOZD 
Tesarstvo, TTL , Tovilu, 
Utensiliji in horjulski Iskri. 
Manj zalog je v Žičnici, KIG 
in Ilirija- Vedrog, v podpeški 
Hoji-TOZD Galanterija pa 
imajo celo le polovico lanskih 
zalog.

Rezultati proizvodnje so 
torej kot je videti dokaj dobri, 
če upoštevamo poletne mesece 
z dopusti. Sicer bi bili rezultati 
neugodni, ker bi bilo poveča
nje v primerjavi z lani preniz
ko. Količinska proizvodnja je 
namreč v nekaterih primerih 
še celo manjša.

Količinska proizvodnja je 
resničnejši kazalec razvoja, 
kot pa celotni prihodek ali do
hodek, na katerega lahko 
vpliva povišanje cen in tako 
skazi resničen položaj.

Ob vseh teh relativno ugod
nih rezultatih, pa zaskrbljujejo 
podatki iz podpeške TOZD 
Galanterija, ki sodi v delovno 
organizacijo Hoja. Tamkajš
nja proizvodnja je prenizka, 
saj je v primerjavi z lani padla 
za dve tretjini.

M. DIMITRIČ
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AKCIJA 91 KS« SE JE V LJUBLJANI IZTEKLA

V NAŠI OBČINI ŽE ANALIZIRAMO OCENE POROČIL
Na pobudo komiteja MK ZKS Ljubljana in predsedstva MK SZDL 

.jubljana se je v oktobru zaključil prvi del »Akcije 91 KS«. Iztekli so 
e torej obiski članov občinskih in mestnega političnega aktiva. Njihov 
lamen pa ni bil zgolj samo pregled obstoječe samoupravne in politične 
>rganiziranosti ter njihovega delovanja, temveč je v svoji vsebini pred- 
tavljal akcijo, ki naj bi spodbudila aktivnost subjektivnih sil za hi- 
rejši razvoj, preobrazbo in preoblikovanje krajevnih skupnosti v 
ašem mestu.

SZDL že pripravlja. Prav ta ana
liza pa bo predmet razprave in 
akcije tako občinske kot tudi 
mestne organizacije Socialistične 
zveze v nadaljnjih prizadevanjih 
za preobrazbo krajevnih skupno
sti.

Za vse krajevne skupnosti je 
'iia izdelana vsebinska zasnova 
azgovorov, v katerih so odprto 
pregovorili o vprašanjih kot so: 
laniranje in razvoj KS, mate- 
lalna osnova dejavnosti, sa- 
toupravna organiziranost, or- 
aniziranje in delovanje družbe- 
opolitičnih organizacij in druš- 
;v, delovanje delegatskega si
drna, prostorsko preoblikova- 
je KS, vprašanja ljudske 
hrambe in družbene samozašči- 
;, dograjevanje statuta in še 
rsto za posamezne KS specifič- 
ih vprašanj.

Bežna ocena obiskov v vseh 29 
rajevnih skupnostih naše ob- 
ine še posebej izpostavlja ak- 
ualna vprašanja nadaljnjega 
rogramiranja in bolj življenj- 
kega razreševanja nekaterih za 
■bčana najpomembnejših ko- 
tunalnih problemov. Številna 
a ostajajo še vedno zanimiva 
prašanja razvoja krajevne sa- 
touprave in seveda delegat- 
kega sistema, kjer je še vedno 
paziti vrsto neučinkovitih in 
epotrebnih načinov in metod 
tla.

Vsekakor pa bodo ključna 
prašanja delovanja in razvoja 
:rajevne skupnosti našla svoje 
nesto v sami analizi ocen poro- 
il, ki jo posebna skupina pri OK

Z ZASEDANJA SKUPŠČINE KRAJEVNE SKUP
NOSTI GOLO — ZAPOTOK

PROGRAMIRANJE 
RAZVOJA - 
TEMELJNA NALOGA 
KS

Na območju krajevne skupnosti ni nobene TOZD in tudi ne enote 
SIS. Le manjši del prebivalcev ustvarja dohodek s kmetijsko dejav
nostjo. Precej prebivalcev hodi na delo v različne TOZD predvsem v 
Ljubljano in na Ig.

V krajevni skupnosti je pove
zano šest vasi, ki so medsebojno 
oddaljene, kljub oddaljenosti pa 
te vasi povezujejo mnogi skupni 
interesi glede ekonomskega, so
cialnega, prostorskega in kultur
nega razvoja.

Kako programirati razvoj kra
jevne skupnosti tako, da bodo v 
programiranju in v uresničeva
nju programa ob krajevni skup
nosti udeležene tudi TOZD, SIS 
in občina kot družbenopolitična 
skupnost. O tem vprašanju je 
razpravljala skupščina krajevne 
skupnosti dne 24. septembra 
1978. Odgovora, ki bi dajal reši
tev za praktično izvedbo planira
nj^ temelječega na dogovorih,še

UREJENE ŠOLE, CESTE, 
SOSESKE... IN ŠE KAJ!

Nafti občani želijo, da bi njihovi otroci obiskovali pouk v 
prostornih in za učni proces funkcionalno opremljenih 
šolah...

...in eoseske, kjer živimo, naj bi bile urejene..

Hili

...in ceste? Spričo naraščajočega prometa naj jih pregrne 
asfaltna prevleka! (Tudi to ulico v Rožni dolini!)

nismo izoblikovali. Tu rabimo 
pomoč zbora krajevne skupnosti 
občinske skupščine in upravnih 
organov. Izpostavili pa smo 
glede nadaljnjega razvoja neka
tera problemska vprašanja, in 
sicer:

— Ureditev delovnih pogojev 
za organe in delegacije krajevne 
skupnosti. Dosedaj še nimamo 
delovnih prostorov.

— Rekonstrukcija občinske 
ceste Ig—Golo—Rob Ima klju
čen pomen za nadaljnji vsestran
ski razvoj, ne le območja te kra
jevne skupnosti, ampak vpliva 
tudi na razvoj sosednih krajevnih 
skupnosti.

— Urbanizacija zazidalnih 
površin. Močno narašča interes 
po stanovanjski gradnji in grad
nji počitniških hišic. Sedaj to po
teka samohotno in brez načrta.

— Povezava teh krajev s tele
fonskim omrežjem.

— Dokončanje elektrifika
cije vasi Skrilje, Selnik in Roga
tec.

— Dokončanje gradnje vo
dovoda Zapotok—Golo—Skri
lje in izgradnja vodovoda v vasi 

.Rogatec.
— Izgradnja športnega igrišča 

za šolsko in pošolsko mladino.
— Vzdrževanje krajevnih 

poti.
— Izboljšanje prostorskih in 

delovnih pogojev trgovine.
Omenili smo le pomembnejše 

naloge razvoja krajevne skupno
sti. Katere so prednostne? 
Morda bi jih lahko razvrstili v 
kratkoročne in dolgoročne po 
takem zaporedju kot so zapisa
ne. Ob vsem tem, ko so naloge 
evidentirane, pa je še vedno od
prto vprašanje, kateri dejavniki 
bodo in koliko bodo ter kdaj 
bodo zagotovili materialna sred
stva.

Na skupščini so bile podane 
tudi pobude, katerih uresničitev 
posredno vpliva na razvoj naše 
krajevne skupnosti, npr. na ob
močju pod Krimom prav do Gro
supljega ni nobene servisne de
lavnice za popravilo kmetijskih 
in gospodinjskih strojev. Nujna 
bi bila izgradnja otroškega vrtca, 
večje trgovske hiše in bencinske 
črpalke na Igu. Glede tega smo se 
domenili, da podamo pobudo za 
sklic skupnega sestanka svetov 
krajevnih skupnosti Ig, Golo, 
Rob in Želimlje. Obravnavali 
naj bi vprašanja, ki so skupnega 
pomena.

Z delom in sredstvi, ki jih 
imamo v krajevni skupnosti, ne 
moremo uresničiti omenjenih 
nalog. Glede na to, da to ob
močje zaostaja v razvoju, priča
kujemo, da bodo naše naloge 
obravnavane v programu razvoja 
občine in bodo tako postale stvar 
številnejših dejavnikov in soli
darnosti med krajevnimi skup
nostmi.

IZ KRAJEVNIH SKUPNOSTI

KAKŠNA JE SAMOUPRAVNA 
ORGANIZIRANOST KS?

Kako bomo jeseni startali v politično sezono, je od
visno od tega, kako so na to pripravljeni v krajevnih 
skupnostih. Krajevne skupnosti pa jasno lahko 
uspešno delujejo le pod tem pogojem, da so same or
ganizirane, kot je to nujno, torej da imajo za vsa opra
vila izvoljene najboljše ljudi in, da praznih mest — kot 
se to pojavlja ponekod za posamezne funkcije — ni.

V KS Podpeč—Preserje se resnično lahko pohva
lijo s svojo organiziranostjo, saj so ena najbolje orga
niziranih krajevnih skupnosti v Ljubljani in so kot taki 
bili tudi na ravni mesta pohvaljeni. Tajnik KS Ivan 
Prebil pravi: »Imamo vse organe in to polnoštevilno 
zasedene. Pri nas so sploh ljudje pripravljeni delati in 
zato kadrovskih težav nimamo. Imamo 79 delegatov 
in vse teče po programu. Zato smo na novo sezono in
tenzivnejšega političnega dela pripravljeni.«

V KS Krim—Rudnik tudi niso imeli kakšnih poseb
nih težav in zapletov, kot nam je povedal predsednik 
skupščine KS Maks Močnik. V vseh organih imajo 
izvoljene najaktivnejše in najprizadevnejše prebi
valce in zato z delom ne bo težav.

V krajevni skupnosti Tomišelj kljub temu, da je po
deželska in da je majhna, sploh niso imeli kadrovskih 
težav. Ljudje so v kraju pripravljeni delati že od nek
daj in kot nam je povedal predsednik skupščine KS 
Jože Modic, pričakujejo tudi od sedaj izvoljenih 
uspešno delo.

KS KOLEZIJA: 9. oktobra bodo na zboru občanov 
in delovnih ljudi sprejeli nov statut krajevne skupno
sti ter izvolili člane skupščine krajevne skupnosti. 
Predsedstvo skupščine bo štelo 60 članov. 20 jih bo iz 
družbenopolitičnih organizacij, 20 iz SZDL, 14 iz 
TOZD, ki imajo svoj sedež na področju Kolezije, 5 iz 
delegacij krajevne skupnosti in eden iz zbora stano
valcev. Za predsednika skupščine je predlagan Ivan 
Lesar. Vsem družinam so že razdelili predloge novega 
statuta krajevne skupnosti, tako da bodo občani lahko 
res tvorno sodelovali v razpravi pri sprejemanju tega 
samoupravnega dokumenta.

KS KOZARJE: Pri ustanavljanju skupščine pred 
dvema mesecema niso imeli nobenih težav. Več kakor 
polovica članov je novih in mladih. Predsednik pet
članskega predsedstva 27-članske skupščine je Gabri
jel Čepon.

KS VIČ: Skupščina je imela svojo prvo sejo že 31. 
maja. Takrat so izvolili člane poravnalnega sveta, 
sveta potrošnikov in številnih komisij. Predlagali so 
tudi člane sveta krajevne skupnosti. Pri svojem delu se 
člani skupščine pravkar ukvarjajo predvsem s komu
nalnimi problemi, ki tarejo krajane. Predsednik 
skupščine je Borut Knez.

KS NOTRANJE GORICE: Že skoraj pol leta je 
minilo, odkar so izvolili skupščino krajevne skupnosti, 
ki jo vodi Alojz Kušar. Pri evidentiranju kandidatov 
za 28-člansko skupščino so skrbeli predvsem za struk
turo po spolu, terenu (krajevna skupnost ima številne 
zaselke) poklicu ter dejavnosti in prizadevnosti posa
meznih kandidatov. Poleg poravnalnega sveta aktivno 
delujejo komisije za komunalo, kmetijstvo, socialno 
skrbstvo... in številne druge. Na vsakomesečnih se
stankih imajo polne roke dela s številnimi problemi, ki 
se pojavljajo v življenju in delu vaščanov.

KS VNANJE GORICE: V maju so izvolili 33 član
sko konferenco, ki jo vodi dr. Ferdinand Gubina. Se
stanki številnih komisij so polnoštevilno obiskani. 
Največ dela imata trenutno odbor za izgradnjo vzgoj- 
novarstvenega zavoda ter odbor za ureditev kanaliza
cije, ki so ga formirali skupaj s krajevno skupnostjo 
Notranje gorice. V samoupravnih organih v krajevni

skupnosti, kjer prebiva okoli tisoč občanov, je vklju
čenih kar 134 ljudi, na kar so krajani zelo ponosni.

KS BREZOVICA: Martin Selan vodi 29-člansko 
skupščino krajevne skupnosti od aprila, ko so krajani 
izvolili njene člane. Ukvarjajo se predvsem s komu
nalnimi problemi: izgradnja vodovoda, ureditev javne 
razsvetljave, gradnja nove trafo postaje, ureditev ka
nalizacije prek avtoceste, ki je naselje presekala na 
dvoje, izgradnja nadhodov nad avtocesto, saj je eden 
premalo, rešitev problema črnih gradenj, izgradnja 
mrliških vežic in še bi lahko naštevali.

V Velikih Laščah imajo izvoljene vse organe kra
jevne skupnosti, vendar nekateri organi še niso pričeli 
z delom. Skupščina krajevne skupnosti je organizirala 
razširjen sestanek vseh delegacij za SIS, delegacije za 
zbor krajevnih skupnosti občinske skupščine, organov 
KS, ter predstavnike organizacij združenega dela v 
kraju. Na tem sestanku so se dogovorili za sestavo na
črta za dolgoročni in kratkoročni razvoj kraja. Vsi so
delujoči bodo evidentirali potrebe na posameznih po
dročjih, na prihodnjih sestankih bodo uskladili potre
be, ter tako zaokrožili celotni razvojni načrt krajevne 
skupnosti, ki ga bodo poslali na vpogled občinski 
skupščini. Še vedno premalo pritegujejo k delu v kra
jevni skupnosti krajane, ki niso izvoljeni v noben 
organ krajevne skupnosti. Program razvoja bo obse
gal vsestranski razvoj krajevne skupnosti, dogovorili 
so se, naj bodo potrebe postavljene v realne okvire, da 
na koncu planskega obdobja ne bodo ugotavljali 
neizpolnjevanja plana.

Pred poletnimi počitnicami so na Turjaku izvolili 
skupščino krajevne skupnosti in njene organe. Zasta
vili so si tudi naloge za prihodnje leto. Komunala je 
tudi v prihodnjem letu v ospredju. Zaradi obsežnih 
nalog na tem področju so odbor za komunalne zadeve 
razširili od petih na osem članov. Trije člani komisije 
za varstvo okolja so se pridružili temu odboru. V na
črtu za prihodnje leto imajo izgradnjo poti do šole, ter 
povezavo z vodovodom sosednjih krajevnih skupno
sti, ker v Turjaku že primanjkuje vode, primernega 
zajetja pa v bližini niso našli. V zadružnem domu bodo 
uredili centralno ogrevanje.

Skupni dolgoročni načrt krajevnih skupnosti Tur
jak, Rob in Velike Lašče je gradnja proizvodnega 
obrata, da se delovna sila ne bo odseljevala, ostala 
bodo naselja in kmetije, kar je pomembno za splošni 
ljudski odpor.

Že v začetku novega mandatnega obdobja organov 
krajevne skupnosti Lavrica so se dogovorili, da bodo 
sestanki izključno delovni dogovor za akcijo. Izvolili 
so že vse pomembne organe krajevne skupnosti, le 
sveta potrošnikov še niso izvolili. To bodo storili na 
naslednji seji.

Najpomembnejša naloga, ki so si jo na Lavrici za
stavili, je izgradnja novega otroškega vrtca, kajti ob
stoječi je bil premajhen že ob otvoritvi. Zaradi pove
čanja števila šolskih otrok šola potrebuje prostore, 
kjer sedaj domujejo predšolski otroci. Gradbeni 
odbor je imenovan in je že pričel z delom.

Nadaljevali bodo z akcijo za adaptacijo gasilskega 
doma na Orlah. Dogovarjajo se z Elektroobnovo za 
zgraditev nove trafo postaje na Lavrici, del sredstev 
bo prispevala Elektroobnova, del pa sami krajani- 
Tudi krajevne ceste so vključene v program dela kra
jevne skupnosti. Krajane Lavrice čakajo še druge na
loge. -------------------------- --------

Pripravili: IVO BREClC 
MILOVAN DIMITR1Č 
FRANCE PREŠEREN

IZ RAZVOJNIH PROGRAMOV
KS VELIKE LAŠČE

Ustanoviti nameravajo komisijo za turizem pri 
KUD, ki bo imela nalogo postaviti kažipote in tablo 
z zemljevidom krajevne skupnosti. Na zemljevidu 
bodo označili rojstne kraje velikih mož slovenske lite
rature. Ti kraji so premalo obiskani ravno zato, ker 
ljudje ne vedo zanje.

V dokončni izdelavi imajo urbanistični načrt za pri
bližno petdeset stanovanjskih hiš in dva stanovanjska 
bloka po petnajst do dvajset stanovanj. Do leta 1984 
imajo v načrtu gradnjo zdravstvene postaje in proda
jalne gradbenega materiala, manjšega motela blizu 
restavracije in rekreacijske površine s telovadnico. 
Blizu železniške postaje bodo zgradili mehanično ser
visno delavnico, h gradnji manjšega obrata bodo pri
tegnili delovno organizacijo kovinske industrije. V 
načrtu imajo tudi dva nova vodovodna rezervoarja z 
800 kubičnimi metri prostornine, mrliško vežico in 
pošto z novo in večjo telefonsko centralo.

KS ROB
Komunala in urejanje naselij je najpomembnejša 

naloga krajanov Roba in okoliških vasi v prihodnjih 
nekaj letih. V Robu bodo morali pred asfaltiranjem 
ceste položiti cevi za kanalizacijo. Zgraditi namera
vajo cestno povezavo med vasema Centi —Purkače. V 
Krvavo peč in Veliki Osolnik bodo v prihodnjih letih 
potegnili telefonsko napeljavo.

KS ŠKOFLJICA
Ena najpomembnejših nalog v prihodnosti je pri

dobitev novih prostorov za delovanje krajevne skup
nosti. Obstoječi prostori so neprimerni, zgradba,v ka
teri so sedanji prostori, bo zaradi gradnje novega kri
žišča porušena.

Galvanotehnika ima v načrtu izgradnjo nove proi
zvodne dvorane in naprave za razstrupljevanje vode.

Povečali bodo čistilno napravo odpadne vode, 
zgradili tri črpališča odpadne vode in mrežo primarnih 
kanalov. Za sodobnejšo javno razsvetljavo je kra
jevna skupnost že podpisala pogodbo.

V načrtu imajo gradnjo stanovanjskega bloka s pri
bližno tridesetimi stanovanji, poslopja ambulante z 
zobno ordinacijo in posvetovalnico za matere in otro

ke. Ljubljanska banka in PTT bosta skupno gradili 
poslopje,v katerem bosta imeli svoje poslovne prosto
re. Graditi nameravajo tudi novo samopostrežno tr
govino z okrepčevalnico, sodobni gostinski obrat s 
kegljiščem in nove rekreacijske površine. S KomO' 
nalnim podjetjem se dogovarjajo za odvoz smeti.

KS TURJAK
Najpomembnejša naloga Turjačanov je zgraditev 

novega gasilskega doma in doma družbenih organiza
cij. Razgovori potekajo z Ljubljanskimi mlekarnant1 
za odkup zemljišča za sedanjim zadružnim domom- 
Položili bodo vodovodne cevi do vodovoda Velik1- 
Lašče in Dobrepolje, ker je voda turjaškega vodo
voda neprimerna. Vodo bodo napeljali v vse vasi 'J 
krajevni skupnosti. Razmišljajo o ureditvi odlagali 
za smeti v posameznih naseljih.

KS KOLEZIJA
»V izvajanju srednjeročnega plana za obdobje 

1976—80 smo v naši krajevni skupnosti ažurni«, na"1 
je zatrdil Ivan Lesar, tajnik KS Kolezija. V tem ob-j*. i-vzuu, uijiiiiv rvo niJiu/.ijii. v ivii* -

dobju so zgradili trgovino Ljubljanskih mlekarn v Ja- 
vorjevem drevoredu in Mercatorjevo trgovino v K'" 
harjevi ulilci. Zgrajena je tudi dislocirana enota VVz- 
»Sonje Vidmar«, ki ima prostora za 200 otrok. Kra
jani Kolezije so v tem srednjeročnem obdobju že Jo
bih poslovalnico Ljubljanske banke, PTT in kemičo0 
čistilnico. S samoprispevkom občanov v višini 18 mm 
jonov starih dinarjev so asfaltirali Soško ulico. Stano
vanjska izgradnja v Murglah teče po planu in upravl 
čeno lahko pričakujemo, da bo do leta 1980,tako ko 
je predvideno, zaključena. Pravkar se ukvarjajo 
ureditvijo kanalizacije v Dohcrdobski ulici in z rekon
strukcijo Rezijanske ulice.

Kolezija je po duhu še vedno primestna krajevl’ 
skupnost. Temu so med drugim krive tudi številne ^ . 
kadamske ulice. V' planu za leto 1979 so si zato k1^ 
prioritetne naloge začrtali asfaltiranje Valjavčev® ' 
Zhašnikove ulice. V prihodnjem letu bodo tudi za ^ 
dili prve lopate za Dom upokojencev v Koleziji- Kf* 
jani pa se še vedno ukvarjajo z vprašanjem, kdaj 
rekonstruirana Riharjeva cesta, ki je trenutno Pr 
metno nevzdržna za vse, ki jo uporabljajo.

LUDVIK GOLOB
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koč 0n4Ct v.na*' P® •udi sicer \ Ljubljani je v zadnjem času precej utež
nih e,l| ^*ev^na gradbena podjetja so namreč pričela z realizacijo že zastavlje- 
nan1*8 r®' ^ so se pričela dela tudi na novi Prešernovi. Zgornji posnetek je 

Pr«»vljen neposredno pred križiščem Prešernove in Celovške ceste.

Nadvse razgibano pa je tudi na odseku, kjer se Erjavčeva cesta in 
Večna pot »srečujeta« ob železniški progi. Pričela so se dela pri iz
gradnji podvoza.

In tole je posnetek, napravljen neposredno pred odprtjem prehoda za pešce na 
koncu Tobačne ulice. S tem je tudi številnim krajanom Rožne doline zdaj 
omogočen neposrednejši dostop do samega centra mesta, ki je bil v zadnjem 
času, žal, zaradi gradnje podvoza na Erjavčevi cesti,preprečen.

PREŠERNOVA ZAPRTA, TRG MDR SPOMLADI
0ltt ® onstrukcijska dela v križišču pri Delavskem domu so v začetku 
2ast° ••ra Povzro^a*a med vozniki precej vroče krvi. Manjše kolone in 
voznT Predv.sem ob koni«»h. s« še vedno, kljub temu pa moramo dati 
dol ih 0m Pr'f nanie’ da so se hitro prilagodili novim obvoznicam in 
čakati >>kaC<< jeklenih konjičkov ni več. In koliko časa bomo morali še 
križiščePre<1[)n bom0 zopet ,ahko zapeljali skozi (tokrat obnovljeno)

Celotna rekonstrukcija bo tra- 
iaa do 27. novembra, potekala 
Pa bo v dveh Lizah. Dela na od- 
p u 0d Delavskega doma do 

, arjeve bodo potekala do 30. 
p t?bra’ takrat pa bodo zaprli 

reSernovo za Lev in
roji bodo zahrumeli v drugi fazi 

i6 ' Pev*av<;' Slovenija cest ure- 
22° kr'z‘^ča od 6. ure zjutraj do 

• ure zvečer. Nočne izmene 
majo, saj bi bojda, kot trdijo, 

s,Up ^hanizacije oviral bližnje 
novalce pri nočnem počitku.

takZPraVe ° ,em»a*' ie temu res 
j 0j'So trenutno brezplodne, saj 
n? an Ze dokončno začrtan. O
Dravde*u Pa i501110 morali 

°casno razmišljati spomladi,

ko bodo rekonstruirali Trg mla
dinskih delovnih brigad. S takim 
načinom bi hitrost del občutno 
povečali, kar pa si prav gotovo 
želijo tudi tisti stanovalci, ki jim 
nočni hrup ne bo dal mirnega 
spanca.

In kako naj se Vičani izog
nemo »zamašku« na Prešernovi? 
Če smo se namenili na Gorenj
sko, je najbolje, če se tja odpe
ljemo po novoasfaltirani Večni 
poti. Proti njej zavijemo s Trža
ške v križišču pri Iliriji. Kažipot v 
tem križišču nas po tej poti 
usmerja tudi za Bežigrad. Seveda 
se na Štajersko lahko napotimo 
tudi po Aškerčevi in Titovi, ven
dar zastoji tu, zaradi neusklaje

nosti semaforjev, niso dosti 
manjši kakor na Prešernovi. Ob
vozi v neposredni bližini najno
vejšega ljubljanskega prometne
ga gordijskega vozla so dobro oz
načeni, v vseh križiščih pa promet 
usmerjajo tudi prometni milični
ki. Kljub temu pa vam svetuje
mo, če nimate jeklenih živcev za 
premikanje v koloni pri polževi 
hitrosti in nujnega opravka, da se 

•Prešernovi, zlasti ob prometnih 
konicah, na daleč izognete ali 
pa raje uporabite sredstva jav
nega prevoza.

V prihodnjem letu bomo po
doben zamašek imeli tudi na 
Viču in sicer ob preurejanju kri
žišča na Trgu mladinskih delov
nih brigad, ko bodo zgradili tudi 
priključek nove Prešernove. O 
tem sicer trenutno ni dosti zna
nega, prav pa bi bilo, da vozniki, 
ki vsakodnevno vozimo po Trža
ški, že sedaj pričnemo razmišljati 
o tem, kje bomo vozili takrat.

IVO BREČIČ

IZOBRAŽEVALNA SKUPNOST

NOVA DELEGATSKA 
ORGANIZIRANOST

dat °nference delegacij so v preteklem man- 
nem obdobju predstavljale in tudi v seda- 

ske*11 pornen*j° coklo pri delovanju delegat- 
v j s'stema, zato so delegati mestne izobraže-

ne skupnosti dali v razpravo »Predlog za 
p °tno akcijo izobraževalnih skupnosti Ljub- 
brgv6 Pr' ustanavljanju enot občinskih izo- 
nj/eva>nih skupnosti Ljubljane pri ustanavlja- 
0s enot °Winskih izobraževalnih skupnosti ob 
Zati0Vh°Š?'1Skih vz80jno’zobraževalnih organi- 
izoh 3 * k°do predlog sprejele vse občinske 
en ra?'CVa'ne skupnosti, bodo v prihodnje 
roenC. občinskih izobraževalnih skupnosti za- 
(j0rn'*a e konference delegacij. Enote bodo dvo-

bodo sestav-

........ucicgacij. C.HUIC u<

UDo nf’ *estavljene iz zbora izvajalcev 
^ a nikov. Zbor uporabnikov bod<

Ijali delegati delegacij vzgoje in izobraževanja v 
temeljnih organizacijah združenega dela in kra
jevnih skupnostih, na območju šolskega okoliša 
posamezne osnovne šole. Zbor izvajalcev pa 
bodo po predlogu sestavljali poleg vseh učite
ljev tudi delegati društev in organizacij, ki v šol
skem okolišu sodelujejo pri uresničevanju 
vzgojnoizobraževalnega programa. Zbor izva
jalcev v enoti za odrasle bodo sestavljali učitelji 
in učenci.

Iz zbora uporabnikov bodo enote delegirale 
delegate v zbor uporabnikov skupščine občin
ske izobraževalne skupnosti, iz zbora izvajalcev 
enote pa delegate za zbor izvajalcev skupščine 
izobraževalne skupnosti.

F. PREŠEREN

J^GOJNI PROGRAM ZA PREDŠOLSKE
-'Roke, ki niso vključeni v vvz

CICIBAN 
" PRIDI 
K NAM!

VrhovdCi!j,,!!e s Področja KS 
s,ar«sti ’« .rdo 'n Kozarje v 
Urni Proor e‘ vab'mo na 80 
^dtaciin"1 Pravljic, zgodb, 

^ ^'“»k, gibalnih iger...
Iobrr#°8raro se je pričel 19. ok-

obLščite nas
r prosiorihk "d'6 do 17*3° 

XIX; " Vrhovci,

Ce,V*ie tovarišic,e vzgojitclji-

Iz srednjeročnega programa družbenega varstva otrok izhaja tudi 
povečana skrb za vse predšolske otroke, ki niso vključeni v VVZ.

Oblike organizirane družbene 
vzgoje se zadnji čas zelo razširja
jo. Osemdeseturni vzgojno-izo- 
braževalni program je le eden 
izmed prispevkov za realizacijo 
širše zasnovanega programa. 
Program prispeva k socializaciji 
otroka, pomaga, da spozna ne
posredno življenjsko okolje v 
aktivnem stiku z njim.

Zajeta so vsa vzgojna področ
ja, ki so primerna in pogojena s 
starostno stopnjo otrok. Večji 
poudarek in pozornost bomo po
svetili delu s posamezniki, ki pri
hajajo iz različnih družinskih 
okolij. Postopoma pa bo prestop 
h kolektivni igri in delu.

S kolektivno igro bodo otroci 
razvijali intelektualne sposobno
sti s področja govora, narave, 
družbe, logičnega mišljenja. 
Spoznali pa bodo tudi nepo
sredno okolico, v kateri živijo.

Seznanjali se bodo z osnovnimi 
prometnimi predpisi in se tako 
vključevali v prometno varnost. 
Tudi na področju likovnega, rit
mičnega in glasbenega sveta 
bodo izrazili svoj estetski čut. 
Skupno še s področjem telesne 
vzgoje bo vzgojni program pove
zoval celostno vsa vzgojna po
dročja. Vsebine in smotri bodo 
sistematično in postopno naka
zani in vezani na aktivizacijo 
otrok.

Vzgojiteljice bodo skušale obliko 
te dejavnosti prikazati tudi staršem, 
še bolj nazorno pa bodo to delo pri
kazovali otroški izdelki, katerim bo 
namenjen stalni prostor.

S programom želimo prispevati k 
ugodnemu počutju otrok v njihovem 
življenjskem prostoru, k obču*ku 
domačnosti, kar naj zagotavlja otro
kovo pripadnost svojemu okolju.

MOJCA SUHAR

IZVRŠNI ODBOR KOMUNALNE SKUPNOSTI

KOMUNALO ZA 
PRAVIČNEJŠA MERILA

Izvršni odbor viške komunalne skupnosti, 
odbor za upravljanje in urejanje stavbnih zem
ljišč ter odbor za individualno komunalno po
rabo so na skupni seji 21. septembra obravna
vali predlog IPK Ljubljana za dinamiko potreb
nih sredstev za realizacijo plana 1978, predlog 
dogovora o usklajevanju meril za določanje na
domestila za uporabo stavbnega zemljišča ter 
osnutek akcijskega načrta za izdelavo, obrav
navo in sprejem programov za leto 1979 s po
dročja komunalnih dejavnosti na območju ob
čine Vič-Rudnik.

Merila za določanje nadomestila za uporabo 
stavbnega zemljišča so bila v slovenskih občinah 
dokaj različna. V Ljubljani smo na primer imeli 
sistem delitve zemljišča v tri cone s posamez
nimi tarifami. Z novim dogovorom naj bi v ob
činah SR Slovenije poenotili politiko določanja 
nadomestila za uporabo stavbnega zemljišča, ki 
naj bi temeljila na strokovnejših in pravičnejših 
merilih za določitev višine nadomestila. Novi si
stem so že delno preizkusili v Celju in Mariboru. 
Merila, ki po tem dogovoru pomenijo obligacijo 
so: opremljenost stavbnega zemljišča s komu
nalnimi napravami, lega zemljišča, namemb
nost in pridobitna ugodnost zemljišča. Dogovor 
omogoča družbenopolitičnim skupnostim, da 
lahko s svojimi odloki uveljavljajo še druga me
rila za določitev pravičnejše višine nadomestila 
kot so: smotrnost izkoriščanja zemljišča, mot
nje pri uporabi zemljišča in stavbe zaradi hrupa 
in trajnejšega onesnaževanja zraka, ovirane do
stopnosti, upoštevanja lastnih vlaganj občanov 
v komunalne objekte in naprave primarnega 
omrežja skupne rabe ob gradnji ali nakupu sta
novanja in podobno. Skupna višina nadomestila 
se bo oblikovala na podlagi srednjeročnega 
plana in letnega programa urejanja stavbnega

zemljišča, kar pomeni, da je nadomestilo sesta
vina pa tudi vir financiranja urejanja stavbnega 
zemljišča in se lahko uporabi le za graditev 
omrežja komunalnih objektov in naprav pri
marnega pomena, ki so namenjena skupni rabi.

V osnutku akcijskega načrta za izdelavo, 
obravnavo in sprejem programov za leto 1979, 
ki so ga sprejeli na skupni seji, so opredeljeni 
cilji in naloge pri opravljanju zadev, za katere je 
bila ustanovljena občinska komunalna skup
nost, določeni nosilci izdelaVe posameznih pro
gramov, način obravnave, roki, v katerih se mo
rajo programi izdelati in samoupravni in drugi 
akti, ki jih morajo sprejeti bodisi TOZD, KS, 
skupščina komunalne skupnosti, njihova zveza 
in družbenopolitične skupnosti. Cimprej mo
rajo izdelati programe predvsem za vire financi
ranja: prispevek, ki ga plačuje združeno delo iz 
dohodka za vzdrževanje in obnovo komunalnih 
objektov in naprav skupne rabe, proračuni 
občin in mesta ter prispevek na priključeno 
moč.

Akcijski načrt pomeni oblikovanje enotne 
politike na območju ljubljanskih občin. Pri teh 
moramo upoštevati zvezo komunalnih skupno
sti, ki je nosilec usklajevanja, koordiniranje 
in skupnih mestnih nalog, zlasti na področju 
razširjene reprodukcije.

Komunalna skupnost Ljubljana Vič-Rudnik 
meni, da moramo v zvezi z akcijskim načrtom 
uveljaviti enotno politično akcijo med vsemi 
komunalnimi skupnostmi ljubljanskih občin, 
njihovo zvezo in zvezo med vsemi izvršnimi sveti 
ljubljanskih občin.

IVO BREČIČ

PREGLED OPRAVLJENEGA 
DELA IN NAČRT ZA 

PRIHODNJE LETO
Izvršni odbor Komunalne skupnosti ni sprejel 

delovnega osnutka »Dogovor o začasnem fi
nanciranju sekundarnih komunalnih naprav in
dividualne komunalne porabe na območju ljub
ljanskih občin, ker v njem ni precizirano^ kako 
naj se financira izgradnja sekundarnih komu
nalnih naprav individualne komunalne porabe 
(to so naprave, ki povezujejo stanovanjske hiše 
z napeljavo, ki pripelje npr. vodo, elektriko, plin 
v naselje). Sprejem osnutka tega dogovora je 
odložil za toliko časa, dokler ne bo predlagatelj 
preciziral, kdo financira gradnjo teh naprav, ko 
bo le-ta sprejet.

Izvršni odbor je predlagal »Poročilo o reali
zaciji prihodkov in odhodkov sredstev za ob
dobje od 1. 1. 1978 do 30. 9. 1978, predlog 
plana po rebalansu in osnutek plana za leto 
1979. Pregled opravljenih del kaže, da je maka
damsko cestišče na cesti Želimlje—Pijava go
rica v celoti zgrajeno, del cestišča v strnjenem 
naselju v Želimljah pa je asfaltiran. Na cesti Ra
šica—Rob seže asfaltna prevleka do Kneja, plan 
za prihodnje leto pa predvideva nadaljevanje 
dela. Dela se bodo nadaljevala tudi na cesti v 
Želimlje. Cesta v Mateni je dokončno zgrajena. 
Gradnjo dostopa do VVZ Vrhovci komunalna

skupnost sofinancira skupaj s krajevno skup
nostjo in prispevki krajanov. V Rožni dolini so 
dobili nekaj novo asfaltiranih pločnikov. Tre
nutno sta v gradnji pločnika na cesti II. V pri
hodnjem letu bodo z asfaltiranjem pločnikov v 
Rožni dolini nadaljevalil. Večna pot je asfalti
rana v vsej svoji dolžini, dela na Poklukarjev! 
cesti pa se bližajo koncu. Z gradnjo mostov čez 
Mali graben in Gruberjev prekop bomo Vičani 
dobili krajšo cestno povezavo med Trnovim in 
Ižansko cesto. Gradnja mostu čez Mali graben 
je v zaključni fazi, pogodba za gradnjo mostu 
čez Gruberjev prekop bo čez nekaj dni podpi
sana. Zaradi gradnje podvoza na Gregorinovi 
ulici je bila odkupljena hiša Gregorinova 6.

Do konca leta bo komunalna skupnost finan
cirala obnovo nekaterih cest. Kmalu se bodo 
pričela dela na Riharjevi cesti, v letošnjem letu 
bodo položili grob asfalt, prihodnje leto pa fino 
prevleko. Pogodba za obnovitvena dela na Cesti 
na Brdo je že podpisana. Pri obnovitvi ceste v 
Črno vas bo komunalna skupnost primaknila 
krajevni skupnosti 200.000 dinarjev. Drugih 
obnovitvenih del letos nima v načrtu, za prihod
nje leto pa ima že izdelan plan obnovitvenih del.

F. PREŠEREN



10. STRAN

OB PIONIRSKEM PRAZNIKU

UVOD - PIONIRSKA HIMNA
S pionirsko himno so 

učenci osnovne šole na Do
brovi pričeli praznovanje 
svojega praznika. Na svečani 
konferenci pionirskega 
odreda Vladimir Dolničar- 
Rudi so med drugim izvolili 
nov odbor pionirskega odre
da, sprejeli program dela za 
prihodnje leto in prevzeli po
budo za zbiranje sredstev za 
gradnjo mladinskega leto
višča v Pacugu. Sprejeti pro
gram dela zagotavlja, da pio
nirjem na Dobrovi v prostem 
času ne bo dolgčas, udeleže
vali se bodo dela na tistih po
dročjih, ki jih zanima. Sode
lovanje pri Kurirčkovi pošti, 
urejanje šolske okolice, zbi
ranje papirja, sodelovanje s 
pionirji celodnevnih šol so le 
del dejavnosti, ki se jih bo rad 
udeležil prav vsak pionir. V 
programu imajo tudi organi
zacijo in sodelovanje na vrsti 
praznovanj in proslav v šol
skem letu, ki se je pričelo.

Poleg učnega programa, 
učenja in pisanja nalog se 
učenci ukvarjajo z raznovrst
nimi dejavnostmi. Zanimivih 
krožkov deluje na šoli toliko, 
da se učenci najbrže kar težko 
odločijo,kje vse bodo sodelo
vali. Zaradi tako razvejane 
interesne dejavnosti šolski 
uspeh prav nič ne trpi.Takšne 
uspehe na različnih področjih 
učenci in njihovi učitelji do
segajo zaradi urejenih pro
storskih razmer in celod
nevne šole. Osnovna šola 
Dobrova je bila med prvimi v 
Sloveniji, ki je uvedla celod
nevni pouk.

Priznanje za njihovo delo 
pomenijo tudi številni obiski 
družbenopolitičnih in javnih 
delavcev ter delegacij iz tuji
ne, zlasti iz prijateljskih neu
vrščenih dežel. V ta namen na 
šoli vodijo knjigo vtisov, 
kamor se gostje vpisujejo. 
Vpisi v knjigi kažejo, da jih

vsako leto obiščejo številni 
gostje, ki so navdušeni nad 
uspehi dobrovških pionirjev 
in njihovih mentorjev.

SPLET INTERESNIH 
DEJAVNOSTI

Na šoli se cicibani, pionirji 
in mladinci ukvarjajo z raz
novrstnimi dejavnostmi, ne
kateri so povedali s čim se 
poleg učenja še ukvarjajo.

Mojca Vengar, 3. razred
Sem članica pevskega 

zbora. Pretekli dve leti sem 
hodila k pevskemu zboru, 
sedaj pa sodelujem pri lut
kovnem krožku. Učimo se 
igrico Kljukec, s katero bomo 
nastopili ob sprejemu ciciba
nov v pionirsko organizacijo. 
V letošnjem letu se bom ude
ležila natečaja za bralno 
značko in sodelovala na tek
movanju »Vesela šola«, ki ga 
organizira Pionirski list. V 
mojem razredu, kjer sem 
predsednik razredne skupno
sti so naročeni na Pionirski 
list vsi moji sošolci in sošol
ke.«

Robert Trobec, 7. razred
»Trikrat sem se udeležil 

tekmovanja »Vesela šola«. 
Prvak šole sem bil v četrtem 
in petem razredu, na občin
skem tekmovanju sem bil 
peti. Sem navdušen športnik. 
Vsako leto sodelujem na šol
skih športnih tekmovanjih. 
Udeležujem se tudi promet
nega krožka in krožka za dru
žabne plese.«

Mojca Drglin, 8. razred
Do danes sem bila tajnik 

pionirske organizacije, sedaj 
pa sem informator mladinske 
organizacije. Sodelujem pri 
delu mladinskega šolskega 
radia, ki obvešča učence o 
šolskih novicah. Pri delova
nju radia sodelujejo tudi pio
nirji, v šolsko glasilo »Pla
men« pa tudi mladinci objav

ljamo svoje prispevke. Radij
ska oddaja je na sporedu vsak 
teden, običajno traja dvajset 
minut. Že četrto leto sodelu
jem pri dramskem krožku in 
pevskem zboru, letos sem 
pričela obiskovati gospodinj
ski krožek, ki ga imamo v šol
ski kuhinji.«
Andrej Ciuha, 7. razred

»Sem razredni blagajnik in 
zbiram denar za različne na
mene. Lansko leto sem bil 
predsednik šolske skupnosti. 
Letos se udeležujem dela v 
biološkem krožku. Začeli 
smo z opazovanjem enocelič
nih živih bitij, pozneje bomo 
prešli na več celične živali in 
rastline. Sodelujem tudi pri 
knjižničarskem krožku, kjer 
nas tovarišica uči izposojati 
knjige. V knjižnici so knjige 
za obvezno in neobvezno 
branje. Izven šole se ukvar
jam s karatejem.«
Heli Zdešar, 7. razred

»Septembra sem bila na 
srečanju pionirjev Jugosla
vije v Titovem Užicu. Na Ka- 
dinjači, kraju znanem iz NOB 
smo ob spomeniku padlim 
borcem položili vence in po
častili njihov spomin s kul
turnim sporedom. Skupina iz 
vsake republike se je pred
stavila s svojim programom.

Danes so me pionirji izvo
lili za novega predsednika 
pionirske organizacije na šoli. 
Trudila se bom, da bom upra
vičila njihovo zaupanje. Naša 
pionirska organizacija je dala 
pobudo za gradnjo novega 
mladinskega letovišča v Pa
cugu. Pri tej akciji bi se mo
rali v okviru Društva prijate
ljev mladine združiti vsi pio
nirji naše občine. Poleg nalo
ge, ki so mi jo danes zaupali, 
delam tudi pri knjižničar
skem krožku in družabnih 
plesih.«

PIONIRSKA POBUDA 
ZA PACUG

Mladinsko letovišče v Pa
cugu pri Strunjanu je v neza
vidljivem položaju. Objekti 
so večinoma dotrajani in ne 
ustrezajo več današnjim po
trebam ter sanitarno-tehnič- 
nim predpisom. Zaradi takš
nega stanja bo treba v nekaj 
letih zgraditi sodobnejši ob
jekt; na opustitev letovišča 
nihče niti ne pomisli. Kako je 
sedaj urejeno letovišče so na 
pionirski konferenci ocenili 
pionirji sami in poudarili, da 
je novogradnja res potrebna. 
Tisti pionirji, ki so v Pacugu 
že bili, so povedali, da bi tja še 
radi šli. Vsi so izrazili priprav
ljenost po svojih močeh po
magati pri izgradnji prepo
trebnega letovišča.
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OBVESTILO
Novo ustanovljeno društvo 

»Likovnih samorastnikov« 
Ljubljana Vič-Rudnik vabi v 
svoje vrste vse ljubitelje te 
zvrsti umetnosti, ki temelji na 
strogo amaterski podlagi.

Uradne ure: vsako sredo od 
17—18. ure — v Gasilskem 
domu na Viški cesti 41 Ljub-
'i303- Vabi odbor

V_____________ J

VRSTA POBUD ZA IZGRADNJO PACUGA

PIONIRJI 
SE MORAMO 

ZDRUŽITI 
V AKCIJI

V zadnjih septembr
skih dneh so se v okviru 
Dneva pionirjev v vseh 
osnovnih šolah naše ob
čine zvrstile pionirske kon
ference. Mladi šolarji so 
spregovorili o svojem delu 
in nalogah, spregovorili pa 
so tudi o Pacugu, letovišču 
viških otrok. Vrsto let ga 
mladi Vičani že obiskuje
jo, mnogo prijateljstev so 
sklenili med seboj na tem 
koncu slovenske obale, se 
naužili morskih valov in 
zraka, radostnih iger in 
življenjskih spoznanj. 
Toda letovišče je že načel

zob časa in tudi najmlajši 
so sprevideli, da ga tudi 
vsakoletno »krpanje« ne 
bo ohranilo. Toda želijo ga 
ohraniti zase in za številne 
svoje vrstnike. Zato so dali 
na svojih konferencah 
prav pionirji iz viških šol 
(mirno lahko zapišemo, da 
skoraj iz vseh) POBUDO 
ZA IZGRADNJO NO
VEGA LETOVIŠČA. 
»Toda,« tako so sklenili na 
svojih konferencah, »ne 
bomo ostali samo pri po
budi, po svojih skromnih a 
smelih močeh bomo po
magali tudi mi!«

NAŠA KOMUNA XIV — 11 •6. NOVEMBER^

NAŠ
KLUB

79
Predsedstvo Zveze kultur

nih organizacij Slovenije in 
predsedstvo republiške kon
ference Zveze socialistične 
mladine Slovenije sta razpi
sala pregled aktivnosti samo
stojnih mladinskih klubov, 
klubov, ki delujejo v okviru 
OO ZSMS ali v okviru druš
tva ali delovne organizacije 
ali v okviru krožkov oziroma 
odborov mladih v zamejstvu.

NAŠ KLUB 79 zajema 
klubske oblike dela s področij 
kulturno-umetniške dejavno
sti, družbeno-politične de
javnosti, organizirane dejav
nosti na področju zabave, 
drugih specializiranih dejav
nosti: pohodi, kresovanja, de
lovne akcije, SLO, jamarstvo 
itd.

V krajevni skupnosti je 
poleg raznolike dejavnosti 
pomembna tudi: povezanosti 
udeleženca s KS, v kateri de
luje in s TOZD v kraju delo
vanja, povezanost z OK in 
RK ZSMS in povezanost z 
občinsko ZKO in odborom za 
klubsko dejavnost pri ZKOS.

Vsi udeleženci lahko sode
lujejo tudi pri Naši besedi 79 
in to s prireditvami, ki vsebin
sko ustrezajo zahtevam raz
pisa NAŠA BESEDA 79. 
Ocena udeležbe v prireditvi 
Naša beseda 79 bo dodatni 
element pri ocenjevanju. 
Udeleženci morajo o prijavi 
za Našo besedo 79 obvestiti 
tudi osrednjo žirijo »Naš klub 
79«.

Organizatorja opozarjata 
na pomembnejše prireditve in 
dogodke: obletnica rojstva Jo
sipa Murna Aleksandrova, 
aktivnost pri pripravah na 10. 
kongres ZSMS, 9. kongres 
Zveze sindikatov Slovenije.

Vsak udeleženec lahko pri
pravi eno posebno prireditev 
— klubski večer s katerega
koli področja dejavnosti.

Priznanja za sodelovanje 
prejmejo vsi prijavljeni ude
leženci, posebna priznanja in 
spodbudne nagrade (porav
nava 50% stroškov za obiski 
seminarja predlaganega po-i 
sameznika iz nagrajenega' 
kluba; enoletna naročnina za 
Umetnost in kulturo ter Mla
dino.

Udeleženci se morajo pri
javiti do 28. novembra 1978 
na naslov: ZKOS ali RK 
ZSMS, Ljubljana, Dalmati
nova 4.

kulturni
telegrami

KPD BARJE
Folklorna skupina je nastopila v Kočevju STOP Pevski zbor 

že redno vadi STOP Gledališka skupina pa bo prihodnji teden 
začela z delom STOP Še naprej veliko uspeha in dobre volj® 
STOP
DPD SVOBODA BRDO

Novoustanovljenemu moškemu pevskemu zboru, ki ga vodi 
prof. Slabe Franc, iskreno čestitamo STOP Gledališka skupina 
ne bo igrala Edvvarda Albeeja, ampak Lorco »Dom Bernarde 
Albe« STOP Lutkovna skupina bo nastopila na II. srečanju 
lutkovnih skupin STOP

KUD BREZOVICA
Na redne seje društva bo odslej vabljena tudi knjižničarka 

STOP Lutkovna sekcija je že poslala prijavo za II. SREČANJE 
LUTKOVNIH SKUPIN STOP
KUD DOBROVA

Predstavnike smo pogrešali na skupni seji predsednikov in 
tajnikov društva STOP

PD HORJUL
Mešani pevski zbor je med prvimi poslal letni program STOP 

Zborovodkinja Jožica Lavriša se aktivno udeležuje strokovnih 
posvetov STOP V okviru društva deluje letos fudi lutkovna 
skupina STOP
KUD IG

Programa kulturnoumetniškega društva (napisanega) ZR^ 
še ni prejela STOP Pevski zbor je že poslal svoj program STO« 
Mladinska igra še nima naslova? STOP

KUD IŠKA VAS
V slogi je moč STOP Program je napisan lično STOP 

osvežitev spomina: Trije pevski zbori: moški STOP žensk' 
STOP in mešani STOP zborovodja Tone Glavan STOP Gleda- 
liška predstava STOP Celovečerni koncert STOP

KUD LAVRICA
Obnavljajo dvorano STOP razmišljajo o pevskem zboru 

STOP predvsem pa o drugem delu »Ščuke ni« STOP Priprav'1! 
se bodo na revijo STOP Dan republike bodo proslavili posebej 
slovesno STOP

KUD ZA DRUGA R NOTRANJE GORICE 
Letos se je vrnil režiser Roman Novelli STOP Bralne vaje z" 

»Prvi dan svobode« Leona Kruczkovskega so se že začel® 
STOP Tudi pevski zbor bo zdaj redno vadil STOP
DPD SVOBODA PODPEČ PRESERJE

Gledališka skupina bere Rudolfa Golouha »Veseli večer n’ 
čaja bogov« STOP Pevski zbor še ni poslal programa STD

KUD ROB
Knjižnica ima zmeraj več bralcev STOP Gledališka skupi'’3 

zelo pogreša nenadoma umrlega Mira Klančarja STOP

KPD IVAN CANKAR ŠENTJOŠT
Težave s centralnim ogrevanjem ne bodo zamorile volje d® 

kulturnega dela STOP Lutkovna skupina, zbrana okrog IvaU^p 
Kavčič,je lani nastopila na I. srečanju lutkovnih skupin STD 
Ali bo tudi letos? STOP

DPD SVOBODA ŠKOFLJICA 
Zdaj je čas za obnovitev igre M. Mihelič »Svet brez sovrai’1'^ 

S I OP Potem pa veselo na gostovanje v Šmarje STOP 
režiral gledališko igro, s katero bo društvo nastopilo na reVl
KUD FRANCE PREŠEREN 

Baletno predstavo »Marinka v baletni šoli« bodo obn0^ 
S I’OP Bodo načrti za vsebinsko spremembo društva realizira 
STOP
KUD TURJAK ^

Kdo na Turjaku ve, da je bilo tam nek^č kulturnoumet"1 
društvo? S TOP ki je nekoč pošiljalo programe STOP P°^^no- 
valo pogodbe STOP združevalo ljudi na področju kultu j 
umetniške dejavnosti STOP KDO VE, kje je to društvo * jfl 
S 1 OP Kdo ga je ukinil STOP Občinska kulturna skupno8 
zveza kulturnih organizacij pričakujeta poročilo STOP
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AKTUALNO IZ DELOVANJA TKS

ROBLEMATIKA DELA KONFERENCE DELEGACIJ

REKREACIJSKA
TEKMOVANJA

rekreacijo pri ZTKO Ljubljana Vič-Rudnw razpisuje v 
fcy*n'“ru 'n decembru naslednja športno rekreativna tekmovanja za 

m a 6 in zaPoslene v °Wini Vič-Rudnik.
- AMIZNI TENIS — Ekipno ligaško tekmovanje v namiznem te-* crsis — tKipno ligaško tekmovanje v namiznem te- 
'su moške in ženske ekipe. Ekipo sestavljajo 3 tekmovalci ali tek- 

vembr Pr-ičetek tekmovanja okoli 20. novembra. Prijave do 10. no-
OnR03 Ljubljana Vič-Rudnik.

ekin — Ligaško tekmovanje v odbojki za moške in ženske
lin i "n*'etek tekmovanje v decembru, in sicer v soboto. Prijave poš- 

STRbt° novembra na ZTKO Ljubljana Vič-Rudnik. 
in m — Tekmovanje v streljanju z zračno puško za ženske
(ippau6 ek'Pe- Tekmovanje bo 21. decembra. Prijave pošljite do 10.

KEr ra na Ljubljana Vič-Rudnik.
•p . 'GLJANJE — Tekmovanje v kegljanju za moške in ženske ekipe. 
na ■7^)'anje bo v zafetku decembra. Prijave pošljite do 20. novembra 
na ZTKO Ljubljana Vič-Rudnik.
naci'6 za'nleresirane obveščamo, da lahko dobijo podrobnejše infor-
ZTV^^Portnih referentih v TOZD, OTKO' in društvih ali pa na 

Ljubljana Vič-Rudnik, Trg MDB 14, tel. 23-381-90.

mom

PLAVANJE — Vse, ki ste 
zainteresirani za rekreativno pla
vanje, obveščamo, da organizira 
ZTKO Ljubljana Vič-Rudnik re
kreativno plavanje za občane in 
zaposlene na področju občine 
Ljubljana Vič-Rudnik, vsak 
torek od 16.30 do 18.00 v cen
tralnem kopališču Tivoli. Po
drobnejše informacije dobite pri 
svojih športnih referentih v 
TOZD, športnih društvih in 
OTKO ali ZTKO Ljubljana 
Vič-Rudnik, Trg MDB 14, tel. 
23-381-90.

Izhajajoč iz analiz in poročil o delovanju delegatskega sistema in samou
pravnih odnosov v samoupravni interesni telesnokulturni skupnosti občine je 
v prejšnjem mandatu bilo veliko pomanjkljivosti. Le-te pa se ponavljajo tudi v 
tem mandatu.

Na sejah skupščine se o življenj
skih problemih največkrat ni mogoče 
pogovoriti, ker je prisotnih preveliko 
število delegatov iz različnih sredin, 
tako so tudi problemi različni. Z ozi
rom na dnevni red tako ni mogoče 
obravnavati vseh vprašanj.

Zato so bile glavne pripombe 
danes glede pogojev dela delegacij in 
konferenc delegacij, ki jih je zelo 
težko zbrati zaradi mnogih različnih 
razlogov, zato so nekatere delegacije 
začele uvajati sestanke direktno pred 
rekreacijo.

Seveda se tako ne da trajno reše
vati problemov, posebno še, ker mo
rajo biti vsi delegati seznanjeni z 
delom,ne pa le del. Večina delegatov 
se sej sploh ne udeležuje, tako nasta
jajo problemi tudi glede informira
nja, ki tako ostaja okrnjeno. Sprejet 
je bil sklep, da se nabavi pano, s kate
rim naj se obvešča o najpomembnej
ših dogodkih in ki bo imel stalno 
mesto. V Naši komuni pa bo rezervi
ran prostor za objavo urnikov in raz
pored tekmovanj.

V pripravah na skupščino je torej 
potrebna široka akcija, ki bo zagoto
vila uspešnost delovanja. Nekatera 
vprašanja, ki so posebej pereča, bodo 
na skupščini ponovno na dnevnem 
redu, zato se bo potrebno dobro pri
praviti, da bodo delegati tokrat zado
voljni z delom skupščine.

SIMONA ZIERNICKI

Na tak način si sedaj krajani Brda pomagajo pri izvajanju tekmovanj in 
rekreacije

V KS BRDO?

kako do športno rekreacijskih površin?
šport in rekreacijo pri Svetu KS Brdo je dobila zelo zahtevno 

dro« v ko ugotoviti športno-rekreacijske površine za krajane tega po- 
De, v ' V uri>anističnih planih iz prejšnjih let so bile te površine predvide-«e)V' ’ uroantshčmh planih iz prejšnjih let so bile te površine predvide-
"itiu . <“r so s* vedno znova uporabile za druge namene, tako da je v seda
le* »o SU os*a*a možna lokacija le »vzgajaiišče psov« in njegova širša oko-Uc* #su "stala možna lokacija le)

’ * ^vernem obronku Brda.

®rdoSpU^^e razv°ja telesne kulture v viški občini je razvidno, da je KS 
Pl>Vršiti VSem na zadniem mestu glede na količino športno-rekreacijskih 
Ko^r' na.Prebivalca. Stanje se bo z graditvijo nove obvozne avtoceste 
steza d eutvid še poslabšalo, saj bo zaradi tega porušeno balinišče, trim 

V Jj?. 0 na več mestih presekana.
^rdo D Z,e sedaj uspešno delujeta Smučarski klub Brdo in Balinarski klub 

tega pa tudi nogometna sekcija pri krajevni skupnosti. Želje 
S,Va'Odb S° ^ Za uve'iav'tev novih panog, predvsem strelstva, lokostrel- 

Žara(j0^ke 'n košarke, kjer lahko sodelujejo prav vsi ne glede na starost. 
1 razmer, ki so nastopile v krajevni skupnosti na področj u športa in

rekreacije, je komisija za šport in rekreacijo vložila v upravnih službah 
SOb Vič-Rudnik zahtevek za pridobitev potrebnih površin, s katerimi bi 
zadovoljili minimalne potrebe krajanov po športu in rekreaciji. Prostor, ki 
ga je KS Brdo namenila za izgradnjo potrebnih objektov, leži v prijetnem 
okolju gozda z zelo dobrimi možnostmi dovoza, kakor tudi možnostjo let
nega in zimskega vključevanja v športne panoge. Že sedaj se na tem pro
storu odvijajo razna tekmovanja, to je krosi, trim teki in nogometne 
tekme. Na trim stezo prihajajo rekreativci iz cele Ljubljane, pozimi, če so 
snežne razmere ugodne, pa se s smučarskim tekom ukvarja na tem mestu 
toliko občanov, da je težko dobiti parkirni prostor.

Iz opisanega je razvidno, da so potrebe po urejenih objektih na področju 
krajevne skupnosti Brdo in Vrhovci zelo velike in, da je področje zanimivo 
tudi za velik del občine Vič-Rudnik in mesta Ljubljane, zato Komisija za 
šport in rekreacijo pri KS Brdo in krajani Brda pričakujemo širšo družbeno 
pomoč pri reševanju te problematike, predvsem pa pomoč Skupščine ob
čine Vič-Rudnik in njenih služb.

STERLE ANTON
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PIONIRJI »ISKRE HORJUL« 
SLOVENSKI PRVAKI

Pod pokroviteljstvom »ISKRA COMMERCE« je bilo v Horjulu 10. 
septembra republiško prvenstvo v kolesarstvu, na katerem je nasto
pilo okrog 140 tekmovalcev v devetih kategorijah. Izkazali so se mladi 
kolesarji iz Horjula, ki so premočno osvojili prvo mesto v svoji katego
riji. 1 a uspeh je še toliko večji, če vemo, da je bila kolesarska sekcija v 
Horjulu ustanovljena šele pred šestimi meseci. Trdo delo trenerja in 
tekmovalca Franca Najdiča ter vodje sekcije Metoda Končana sta po
kazala prve sadove. Upamo, da bodo tekmovalci v modro-rumenih 
dresih uspešni tudi naprej.

FRANC NAJDIČ

»VRHOVCI
78«

Na Vrhovcih že več let deluje 
grupa mladincev na področju malega 
nogometa. V sami KS so doslej orga
nizirali že več turnirjev, lani pa je bil 
tovrsten turnir z 8 ekipami prvič or
ganiziran v počastitev krajevnega 
praznika. Ob uspešni organizaciji je 
bilo domenjeno, da postane turnir 
tradicionalen. Tako seje letos v dneh 
16., 17., 23. in 24. septembra pote
govalo 32 ekip za športni prestiž in za 
lep, vreden, velik pokal. Na startu so 
se zbrale med drugim tudi ekipe Ša
ljivci, Šimic, Pentagon, Šiška, Polja
ne, Stepanjci, Vrhovci, ki v malem 
nogometu v ljubljanski pokrajini vi
soko kotirajo. Prireditev je bila 
ozvočena, točile so se brezalkoholne 
pijače in pivo, med odmori je igrala 
muzika.

Same borbe so potekale v šport
nem vzdušju, večjih grobosti ni bilo, 
ob igrišču je bilo vse dni precej gle
dalcev.

Največ športnega uspeha je imela 
ekipa Štepanjci, druga je bila ekipa 
Gorkičeva Rudnik, tretji pa so bili 
Šaljivci.

Pri organizaciji so nam pomagali 
OŠ Vrhovci, OO ZSMS Vrhovci in
KS Vrhovci. Toplo se jim zahvalju
jemo.

JANKO VRHOVEC

Gradiva za seje in skupščino naj 
bodo kratka in jedrnata, saj vemo iz 
prakse, da gradiva natipkanega na 
desetih straneh ne bo bral skoraj 
nihče, če ne drugače, že zaradi po
manjkanja prostega časa. Dogaja se, 
da na sejah delegacij in skupščine 
niso prisotni nosilci samoupravne in
teresne telesnokulturne skupnosti.

Zato bo potrebno vzpostaviti stik 
z družbenopolitičnimi organizaci
jami (zveza sindikata, OO ZSMS, 
ZK), da se delo poživi ter normalizi
ra. Delotne ljudi je treba za delo in za 
širšo akcijo zainteresirati ter aktivi
rati, kajti drugače ne moremo ure
sničevati zastavljenih ciljev in nalog.

0 PROGRAMU 
DELA 10 IN 

SKUPŠČINE TKS
Na posvetu zbora uporabnikov TKS Ljubljana Vič-Rudnik je bilo 

podano in obravnavano poročilo dela izvršnega odbora in skupščine. 
Predložen je bil program dela do konca leta 1978.

Glavna naloga izvršnega odbora in skupščine v letošnjem letu je na
črtovanje in uresničevanje enotne politike delovanja v sami občini ter 
v okviru ostalih TKS občin mesta Ljubljane.

Neenotna politika onemogoča skladen razvoj po posameznih po
dročjih in zato prihaja do težav že na samem začetku, torej že v organi
zaciji in izvajanju delegatskega sistema.

Ob tej priložnosti je bil omenjen obisk delegatov naše občine na Fin
skem, kjer so si z ostalimi delegati mesta Ljubljane ogledali in se sezna
nili s politiko delovanja na športnem področju v tej nam dokaj neznani 
deželi. Tu imajo urejeno politiko delovanja tako, da so ljudje v enaki 
meri deležni vseh dobrin, ki jim jih nudijo, s čemer se v Ljubljani prav 
gotovo ne bi mogli pohvaliti, saj, kot je znano, obstajata tu le eden ali 
dva centra za območje ljubljanskih občin, ki pa so, če pogledamo samo 
občino Vič-Rudnik, velike.

Zato je v načrtu izgradnje športnih objektov v občini Ljubljana 
Vič-Rudnik predvidena izgradnja treh večjih objektov:

— Športno rekreacijski center Svoboda, ki naj bi bil dograjen do 
leta 1980, namenjen pa bi bil organizirani rekreaciji mladine in vseh 
delovnih ljudi. Leta 1980 naj bi bila tu večja športna prireditev. Zgra
jena naj bi bila večnamenska dvorana ter sklop igrišč.

— ŠRC Mesarica pa bo namenjen predvsem razvoju vodnih špor
tov.

— Telovadnica na Rudniku, ki bo namenjena rekreaciji mladine in 
krajanov. Zgrajena bo iz sredstev D. samoprispevka, načrti zanjo pa so 
že v izdelavi.

V delovnih organizacijah se največkrat pojavljajo problemi glede 
profesionalno nastavljenih delavcev za organizirano vadbo delovnih 
ljudi, tako da za sedaj večina bremena leži na amaterskih delavcih, ki 
poleg svojega rednega dela skrbijo še za rekreacijo.

V nadaljnji razpravi je bila poudarjena vloga KS, ki naj bi se v nada
lje dogovarjale predvsem glede skupne uporabe objektov, na relaciji 
TOZD — OŠ — VVZ, ki so največkrat lastniki športnih objektov.

Pripravlja pa se tudi samoprispevek IIL, ki bo namenjen izgradnji 
športnih objektov v Ljubljani, zato se bo nanj treba še posebej dobro 
pripraviti. S tem bi rešili marsikateri problem glede organizirane vadbe 
in športne rekreacije na območju Ljubljane.

SIMONA ZIERNICKI

ŠPORTNA 
ZNAČKA II NA 
OŠ LJUBLJANA 
VIČ-RUDNIK

Akcija izvajanja nalog za športno 
značko na razredni stopnji osnovnih 
šol je bila sprejeta nekje z navduše
njem, nekje pa z odporom. Prepriče
vanje učiteljev telesne vzgoje, da 
prevzamejo mentorstvo za SP II, ni 
bilo majhno, kajti bremenimo ga z 
dodatnimi in novimi nalogami pri iz
polnjevanju programa na šoli. Se mu 
krajšamo njegov že tako pičli prosti 
čas in ne najdemo na šoli nekaj besed 
v letu, da bi ga pohvalili in mu dali 
priznanje.

Kljub vsemu pa, če bodo učitelji 
spoznali naloge za športno značko II, 
jim bo delo »lažje« pri urah telesne 
vzgoje. Naloge, ki jih morajo učenci 
opraviti za športno značko II, zajema 
učni načrt pouka telesne vzgoje. 
Torej nič novega.

Tekmovanje za športno značko II 
zajema 6 nalog, ki so v priročniku 
plastično opisane in ilustrirane, 
opremljene z metodičnim postop
kom in opisom tehnike. Priročnik 
vsebuje tudi dopolnilne naloge, ki jih 
lahko izberemo v primeru, da učenec 
ne bo obvladal ene od nalog, ki so 
predpisane.

Organizator tekmovanja za 
športno značko II v občini Ljubljana 
Vič-Rudnik ZTKO je prejel doslej 
4075 prijav. To so vse osnovne šole v 
naši občini.

M.S.

NA TEKU
SED0BIM0

Ne pozabite, da je tek ena naj
bolj zdravih in tudi ena najcenej
ših oblik rekreacije. V naši občini 
lahko tečete organizirano pod 
strokovnim vodstvom na sledečih 
mestih.

PARTIZAN VIČ — Tržaška 
76. VSAK PONEDELJEK in 
SREDO ob 16.00.uri 

SK BRDO — na Brdu pri bali
nišču. VSAK PONEDELJEK in 
SREDO ob 16.00.uri 

KAJAK KANU KLUB — Li
vada 31. VSAK TOREK in ČE
TRTEK ob 16.00. uri

SK KRIM — Pot k ribniku 20. 
VSAK TOREK in ČETRTEK 
ob 16.00. uri

Ni še prepozno. Pridite in te
cite z nami.

V NOTRANJIH GORICAH

NOVI ČLANI 
ŠD JAMA

Po razpustitvi OK Enotnost so se igralci kluba odločili, da se priklju
čijo že obstoječemu ŠD JAMA Notranje Gorice, ki skrbi za razvoj te 
panoge.

Do sedaj so se v ŠD JAMA vključevali le mladinci treh krajevnih 
skupnosti, ki so v sodelovanju s ŠŠD Brezovica in z marljivim delom 
dosegli takšno kvalitetno rast, da se je mladinska ekipa lahko uspešno 
vključila v regijsko tekmovanje.

S pristopom igralcev nekdanjega OK Enotnost bo tako zagotov
ljena povezanost dela od pionirjev do članov.

Ta združena članska ekipa je nedavno uspešno nastopila na memo- 
rialnem tekmovanju Podjed : Ulčar, ki so ga uspešno organizirali pri
zadevni odbojkarski delavci iz Kamnika.

Rezultati: OK Kamnik : ŠD Jama 1:2, OK Železar : ŠD Jama 0:3.
Tako so v skupni uvrstitvi zasedli prvo mesto člani ŠD Jama iz No

tranjih Goric.
14. oktobra pa se je pričelo tekmovanje v slovenski odbojkarski ligi, 

v kateri tekmujejo tudi člani ŠD Jama.
Tako sedaj upamo, da bo odbojka kmalu pridobila nekdanjo kvali

tetno raven in veljavo, gledalcem in pristašem tega športa pa prinesla 
veliko športnih užitkov.

SIMONA ZIERNICKI
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OB USTANOVITVI ZDRUŽENJA DOLOMITI

NOV DEJAVNIK ZA REŠEVANJE CESTNIH TEŽAV
/veza združenj šoferjev in avtomehanikov Slovenije ima prek 18000 čla- 

nov, združenih v 63 osnovnih organizacijah. 12. oktobra se jim je pridružila 
nova osnovna organizacija. Na ustanovnem občnem zboru se je namreč 
konstituiralo Združenje šoferjev in avtomehanikov Dolomiti, ki bo delo
valo na področju viške občine. Na ustanovnem občnem zboru, ki je bil v 
veliki sejni dvorani viške občinske skupščine, so bili med drugim prisotni 
tudi predsednik SOb Vič-Rudnik Vili Belič, predsednik ZZŠAM SRS in 
podpredsednik republiške skupščine sveta za preventivo in vzgojo v cest
nem prometu Rado Lipičar, general-major Jan Ivan Lokovšek, predsednik 
občinskega sveta za preventivo in vzgojo v cestnem prometu Viktor Rus, 
komandir postaje milice Vič Hubert Ocvirk in številni drugH 

Združenje šoferjev in avtomehanikov Dolomiti, v katerega je trenutno 
vključeno 98 članov, ima svoj sedež na Vrhovnikovi 2. Vanj se lahko včlani 
vsakdo, ki je udeleženec v cestnem prometu. Vpisnina in letna članarina 
znašata 150 dinarjev. Člani ZŠAM Dolomiti so si med drugimi nalogami 
zadali tudi širjenje članstva, saj se zavedajo, da bodo le kot masovna orga
nizacija lahko uspešno realizirali program dela.

V programu za mandatno dobo 1978-79 imajo vrsto precej zahtevnih 
nalog. V viški občini nameravajo ustanoviti avto šolo, za voznike A, B ka

tegorije in traktoriste, urediti vlečno službo, urediti pralnico avtomobilov, 
in še bi lahko naštevali. Vseskozi pa se bodo posvečali preventivni dejavno
sti in reševanju prometne varnosti udeležencev v prometu. Mnogo pozor
nosti nameravajo posvetiti tudi sodelovanju z JLA, saj se zavedajo, da so 
tudi šoferji in avtomehaniki pomemben sestavni del splošnega ljudskega 
odpora. Posvetili se bodo tudi sodelovanju pri razreševanju ljubljanskega 
prometnega gordijskega vozla. Tako so že na ustanovnem občnem zboru 
podali predloge za označitev obvoznic ob Erjavčevi cesti, obnovo prehoda 
čez železnico na Rutarjevi cesti, urejevanje parkirnih prostorov__

Občinski svet za preventivo in vzgojo v cestnem prometu je ob koncu 
ustanovnega občnega zbora ZŠAM Dolomiti podelil vrsto priznanj. Zlato 
značko sta prejela Marta Gradsev in Ciril Ropret, srebrno značko je dobil 
Franc Majdič, bronasto pa Franc Zalaznik in Oton Aljančič. Podelili so 
tudi 13 plaket »Vzorni voznik«.

V občini Vič - Rudnik smo torej dobili novega dejavnika, ki bo v sodelo
vanju z občinskim svetom za preventivo in vzgojo v cestnem prometu lahko 
veliko prispeval pri reševanju številnih težav, s katerimi se vsakodnevno 
srečujemo na naših cestah.

IVO BREČIČ

Vaja je potekala v prvih večernih urah

VAJA ENOT CIVILNE ZAŠČITE

ALARM V NOTRANJIH 
GORICAH

Znočilo se je že, ko je na gasilskem domu v Notranjih Gori
cah zatulila sirena. Ljudje so bili prepričani, daje nekje zagore
lo. Tokrat so bili v zmoti, kajti šlo je le za vajo. Slo je za vajo re
ševanja ljudi, živali in materialnih dobrin po nočnem bombnem 
napadu.

Kmalu po alarmu je iz garaže že krenil gasilski avtomobil, po 
vsej vasi pa so pričeli hiteti uniformirani in opremljeni pripad
niki enot civilne zaščite. Naselje je zajela popolna tema. Kmalu 
po alarmu smo lahko slišali sirene gasilskih avtomobilov sosed
njih gasilskih društev, ki so hiteli na pomoč.

Vaja je bila dobro organizirana, saj so skladno delovale vse 
ekipe civilne zaščite in ekipe gasilcev. Ekipe za obveščanje, 
vzdrževanje reda in zatemnitve, za prvo medicinsko pomoč, za 
veterinarsko pomoč, ter enoti za socialno pomoč in protipo
žarno varnost so hitro in učinkovito opravile svoje delo. Enota 
narodne zaščite je usmerjala promet in gasilske avtomobile 
vseh sosednjih gasilskih društev. Poleg gasilskega društva iz 
Notranjih goric so na vaji sodelovala še naslednja gasilska druš
tva: Podpeč, Jezero, Preserje, Vnanje gorice, Brezovica Ko
zarje, Trnovo, Tobačna tovarna, Brdo, Ilirija.

Stražarji, razpostavljeni ob vodovodnih hidrantih so omogo
čili, da so se gasilske črpalke takoj priključile na vodovodno 
omrežje,čim so prispele na kraj bombnega napada. Veterinar
ska služba je imela nalogo poskrbeti za živino v porušenih hle
vih, največ dela pa je imela ekipa za medicinsko pomoč, morala 
je pomagati ranjencem.

Dobro organizirana vaja enot gasilcev in civilne zaščite je imela na
logo preizkusiti pripravljenost, sposobnost in uigranost posameznih 
enot civilne zaščite. Vaja je pokazala visoko stopnjo pripravljenosti 
vseh enot, hitro in uspešno pomoč sosednjih gasilskih društev.

Po končani vaji so organizatorji z zadovoljstvom ugotovili visok od
stotek udeležbe na vaji, kajti udeleženci prej o tem niso bili obveščeni, 
zato nekaterih ni bilo doma. Udeležba je bila 85 do 90-odstotna.

Nekatere enote civilne zaščite so se izkazale tudi takrat, ko je šlo 
zares. Gasilci so svoje sposobnosti pokazali že večkrat, ekipa prve po
moči pa je ob lanski železniški nesreči med prvimi priskočila na pomoč.

F. PREŠEREN

ZAKAJ SO SVETI 
POTROŠNIKOV NEAKTIVNI?

V večini krajevnih skupnosti naše občine so svete potrošnikov že izvolili, 
vendar jih večina ne dela. Težko bi trdili, da se ljudje ne zavedajo koristnosti 
tega organa krajevne skupnosti. Res pa je, da je to relativno nov organ, saj ga 
prvič omenjata obe ustavi in Zakon o združenem delu. V vseh teh normativnih 
aktih je opredeljena njihova pristojnost in naloge, vendar kaže, da iz teh pred
pisov večina svetov potrošnikov ni znala izluščiti konkretnih nalog. Bržkone je 
neaktivnosti kriva tudi slaba povezava z Zvezo svetov potrošnikov na občinski 
ravni. Le-ta bi morala pomagati krajevnim skupnostim, da bi sveti potrošnikov 
napravili prve korake, potem pa bi jim občasno pomagala s strokovnimi nasve
ti.

V Horjulu tega organa krajevne skupnosti še niso izvolili, čeprav se krajani 
zavedajo, da bi ga še kako potrebovali. Bržkone pri izbiri članov sveta ne bodo 
imeli težav, saj bo marsikdo pripravljen prevzeti to nalogo.

V Polhovem Gradcu so v prejšnjem mandatnem obdobju sicer izvolili svet 
potrošnikov, a je bil pretežno neaktiven. Predsednik je imel poleg te še kopico 
drugih nalog, zato je bil tudi svet neaktiven. S takšno prakso dodeljevanja 
nalog že prezaposlenim članom so v novem mandatnem obdobju prekinili, ko 
so v delo krajevne skupnosti pritegnili nove sveže moči. Novoizvoljeni člani in 
predsednik sveta potrošnikov kažejo mnogo volje in vse kaže, da bo delo na 
tem področju zaživelo tudi v Polhovem Gradcu. Nezainteresiranost za izboljša
nje stanja na področju preskrbe so pokazali tudi sami krajani, ko na zborih ob
čanov kljub spodbudam niso sodelovali s predlogi,marveč so raje modro mol
čali, kot da jih preskrba ne zanima.

Vse pa seveda ni tako črno, tudi ta svet je poskrbel za nekaj uspehov. Sode
loval je pri adaptaciji trgovine in predlagal širšo izbiro v okviru obstoječih 
možnosti, ter sodeloval pri usklajevanju avtobusnih voznih redov.

V krajevni skupnosti Milan Česnik, ki je dosedanji svet potrošnikov popol
noma neaktiven, čeprav se člani sveta zavedajo problemov, ki bi jih bilo po
trebno reševati. Člani sveta so iz različnih razlogov neaktivni, napako pa je ver
jetno napravila tudi KK SZDL, ko za ta organ ni predlagala ljudi, ki kažejo in
teres za to področje dela. Te napake ob volitvah v nove organe krajevne skup
nosti ne bodo ponovili, ker so evidentirali ljudi, ki so pripravljeni delati na tem 
področju.

Svetal primer delovanja, ki je lahko za zgled vsem drugim KS, je svet potroš
nikov v Rožni dolini, v štirih letih delovanja so prizadevni člani marsikaj dose
gli. Med drugim so uspešno protestirali proti pretiranemu povečanju radijske 
in televizijske naročnine, kar bodo storili tudi ob novem napovedanem pove- 
Čanju naročnin radia in televizije. V sodelovanju z mestno sanitarno inšpekcijo 
so izvedli kontrolo kakovosti mesnih izdelkov, pri čemer so ugotovili, da je 
kvaliteta na zadovoljivi ravni.

Sedanja trgovina Mercatorja ne ustreza več potrebam Rožnodolčanov po 
večji izbiri prehrambenih izdelkov, zato že razmišljajo o gradnji nove samopo
strežne prodajalne. Pri naložbi v novo trgovsko hišo bo najbrže sodelovala tudi 
krajevna skupnost, da si bo nad trgovino uredila prostore za svoje delovanje, 
za družbenopolitične organizacije in društva.

V glasilu »Rožnodolske novice« je svet potrošnikov objavil anketo, s katero
je hotel spoznati mnenje krajanov, njihove predloge in kritiko o preskrbi. Re
zultati kažejo, da je najbolj pereča slaba preskrba s sadjem in zelenjavo, ker v 
Rožni dolini ni specializirane zelenjavne trgovine. Zemljišče za gradnjo imajo 
že ugledano, vendar služba za imovinsko pravne odnose »melje« že dve leti.pa 
še vedno nič. p PREŠEREN
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ZDRUŽENA VAJA 
GASILSKIH ENOT

Z vajo gašenja požara na dvorišču farme v Brestu je v nede
ljo 22. oktobra poleg domačega gasilskega društva prikazalo 
svojo izurjenost še deset gasilskih društev sektorja Ig. Sodelo
vala so tale gasilska društva: Ig, Iška vas, Kot-Staje, Golo, Skri
lje, Želimlje, Tomišelj, Matena, Iška Loka, Vrbljenje-Straho- 
mer in Brest. Vsa gasilska društva so prikazala visoko stopnjo 
izurjenosti, ko so se vešče lotila pripravljanja črpalk in sklap- 
Ijanja cevi, tako da tudi ob resničnem posegu ne bo problem 
pogasiti požar, čeprav si resničnih nalog skupno z gasilci želimo 
čim manj.

Poleg gasilcev je sodelovala pri vaji tudi enota prve pomoči, 
ki je tudi skrbno opravila svoje delo.

Po končani sektorski vaji vseh gasilskih društev je prikazala 
svoje znanje in izurjenost tudi domača dekliška gasilska deseti
na. Z veliko spretnostjo so dekleta pripravila črpalko in sesta
vila cevi, tako da v primeru odsotnosti moških kolegov ne bodo 
v zadregi, kako pristopiti k gašenju požara.

F. PREŠEREN

naša s hup na 
varnost 
v prometu

Tlimi u ui
\ if « OR UBIJA!

Dejstvo je, da je število prometnih nesreč, ki jih pogojuje človeški 
faktor, iz dneva v dan večje. Stopnja družbene ogroženosti je dosegla 
mejo, ko ni več mogoče smrtnih žrtev in prometnih invalidov zgolj evi
dentirati, marveč morajo vsi dejavniki, ki se ukvarjajo z vzgojo in izo
braževanjem na kateremkoli področju in v katerikoli ustanovi, strniti 
vsa prizadevanja, da se zmanjša število vsaj tistih prometnih nesreč, ki 
jih je zakrivil človek. Statistiki sicer razvrščajo vzroke prometnih ne
sreč v nekaj kategorij, pač glede na najbolj otipljive in očitne vzroke 
nepravilnega ravnanja udeleženca v prometu, za večino teh vzrokov pa 
tičijo številni, navidezno nepomembni vzroki, ki se jih prometni ude
leženci niti ne zavedajo in jih zato tudi zanemarjajo.

Statistike o prometnih nesrečah izkazujejo grozljivo naraščanje šte
vila prometnih nesreč s hudimi posledicami, ki so jih bodisi povzročili 
vozniki traktorjev, ali pa so sami postali žrtev lastnega traktorja ali 
drugih prometnih udeležencev.

Glede na to, da mora voznik traktorja v večini primerov voziti tudi na 
površinah, ki so namenjene za javni cestni promet in se vanj vključiti, 
da lahko pride do obdelovalne površine, ki je največkrat bolj ali manj 
oddaljena, mora temeljito poznati cestnoprometne predpise, da ne 
ogroža sebe in drugih udeležencev v cestnem prometu, na katere za
deva med vožnjo po prometnih površinah za javni cestni promet. Voz
nik, ki vozi traktor tako po javnih cestah kot pri poljskih delih, mora:

L Tako kot ostali motorizirani udeleženci paziti na varnost otrok, 
invalidov ter starih in slabotnih. Torej:

— otrok naj ne jemlje nikoli s seboj na traktor, prav tako ne invali
dov ter starih in slabotnih ljudi,

— odraslo osebo vozi lahko na traktorju samo, če je na traktorju 
montiran poseben sedež za potnika,

— za vožnjo traktorja mora imeti ustrezen izpit, zato je vsakršno
prepuščanje vožnje zlasti nedoletnim otrokom in drugim nevešči® 
osebam, tudi na domačem dvorišču.skrajno nerazsodno in neodgo
vorno dejanje, j

— vozi naj z izredno pozornostjo tako na cestah za javni promet ko* 
na drugih površinah izven javnega prometa (poljske poti, gozdne po': 
dvorišče itd.), če so v bližini:

— otroci, saj ne znajo razsojati v nevarnih situacijah,
— invalidi,ostareli in slabotni, ki potrebujejo več časa, da zaznajo 

nevarnost in nanjo ustrezno ukrepajo, ker jih čutila — sluh in vid lahko 
varajo pri ugotavljanju oddaljenosti in ropota,

— pešci so lahko raztreseni, živčni, alkoholizirani itd.
— so neugodne vremenske razmere (naliv, snežna brozga, poledica, 

megla itd.)
2. Zlasti mora biti previden pri vožnji, kadar je:
— vozišče splozko, poledenelo, slabo vzdrževano itd.

— vidljivost zmanjšana zaradi megle, sneženja, dežja itd.
— zato opozarja z zvočnimi signali na nevarnost druge udeležence v 

prometu.
Tudi v takih voznih pogojih mora voziti tako, da lahko svoje vozilu 

pravočasno ustavi pred vsako oviro, ki jo je v danih razmerah mogo^* 
pričakovati.

3. Pred začetkom vožnje naj ima stalno pred očmi:
— da je traktor po predpisih vlečno motorno vozilo in lahko vleče 

priklopno vozilo, prikolico, delovni stroj in vprežni voz.
da mora biti priklopno vozilo povezano s traktorjem z ojnica®1' 

ker bo le tako ostala razdalja med njima ves čas enaka,
— da zahteva posebno pozornost tudi tovor. Malomarno naloge* 

tovor lahko štrli na vse strani in celo zakriva zavorne in smerne luči- ■> 
tako naloženim tovorom lahko nevarno oplazi druge udeležene« v 
prometu, pri zavijanju na levo pa povzroči hudo prometno nesreč0

4. Posebej mora biti pozoren in previden:
— kadar vleče delovni stroj:
kosilnica in drugo priklopno vozilo je lahko širše kot traktor-vlačilf°| 

To je predvsem pomembno pri prehitevanju, ker so zlasti kolesari'v 
življenjski nevarnosti. ,

— kadar vozi več traktorjev, zlasti kadar vlečejo s seboj d010.^ 
stroj ali priklopnik v koloni, mora biti med njimi predpisana razda') ’ 
da je tako zagotovljen nemoten potek cestnega prometa za Ar"1 
udeležence.

— zaradi vožnje po polju in kolovoznih in gozdnih poteh so gu*1)*
traktorja ali mokre ali blatne ali kako drugače polne nesnage, J 
lahko življenjsko nevarno, kadar je treba zavirati, ker zavore ne bu° 
delovale tako, kot pričakujemo. ^

Ne ogroža pa voznik traktorja s takimi kolesi samo sebe, ampak t«0 
druge udeležence v prometu, ker pomenita blato in nesnaga na cesti** 
resno nevarnost, da bo zanašalo druge motorizirane uporabnike 
metnih površin. Zato je treba, preden pripelje s poljske poti naces<° 
javni promet, kolesa vsaj na grobo očistiti.

kadar vozi s traktorjem po klancu navzdol in navzgor, na VZP? 
nah, previsih, bregovih, hribovitih krajit\je vožnja posebno koč')1 ^ 
Če pa traktor vleče še prikolico, ki je težko naložena, pa je vsaka lu* ' 
predrzna vožnja, naglo zaviranje, sunkovito zavijanje v levo in d°s 
samomorilno dejanje.

— kadar vozi predne nakladalnike, postane vožnja skrajno ne*'0, 
na, če niso zavarovani z varnostnim klinom (če poči hidravlična 
galna cevka, pade nakladalec navzdol, zaradi česar se traktor la"* 
prevrne).

Pri naglem zavijanju in obračanju na strminah postanejo nevar 
ovira tudi krtine, štori, skale in včasih celo slabo vidni predme"-

— pri vožnji navzgor se traktor lahko zvrne nazaj in pokoplj® v 
nika, če ni pravilno obtežen.

— če ima pripet priklopnik, ki ga žene priključna gred, pa ta ni ***,
rovana s ščitniki, postane lahko žrtev lastnega stroja. Taki traktori 
silokombajni, rotomotorji, samonakladalci in dr. j^o

— pri vožnji postanejo natovorjene prikolice lahko nevarne, čc V 
pravilno zavrte pri vožnji po strmi poti navzdol, ker sicer preveč F 
skajo na traktor in ga lahko celo prevrnejo pri prehitrem zavij
vstran- ,

— ročno zaviranje med vožnjo je lahko pravo izzivanje ne* ^
5. Traktor je treba tudi skrbno vzdrževati, saj je bolj kot dri*^^

žila izpostavljen vplivom vozišča (blato, prah, voda, kamenje) "Lp, 
mora hiti tehnično brezhiben, zaradi česar se je treba vselej preP11 
ali J

— deluje zavorni sistem brezhibno (sklopka, plinska ročica. z 
ra)

— ali so kolesa dobro pritrjena
— ah delujejo svetlobna telesa, smerni kazalci in
— ali so pnevmatike po predpisih polnjene.

ANTON SOV*


